
رئیس جمهوری در آیین بیست و هفتمین سالگرد ارتحال 
جانسوز امام خمینی )ره( بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران، 
انقلاب اسلامی جمهوری اسلامی و رهبری و ولایت فقیه را 
سه یادگار بزرگ حضرت امام خمینی )ره( برای کشور دانست 
و تاکید کرد که ملت ایران در دفاع از استحکام این سه یادگار 
و حفظ آرمان ها و اهداف امام، متحد، همصدا و مصمم است. 

حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی که پنجشنبه 
شب و در جمع هزاران نفر از عاشقان و دوستداران حضرت 
امام خمینی )ره( در مرقد آن امام راحل صحبت می کرد، با 
تاکید بر اینکه »همه باید از انقلاب اسلامی به عنوان یادگار 
امام حراست کنیم«، اظهارداشت: ما به انقلاب اسلامی و 

انقلابی بودن ملت ایران افتخار می کنیم و ...

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به حمایت مجلس از دولت، گفت: در بیرون تفسیرها متفاوت است اما در شرایط فعلی 
پارلمان علاقمند است به دولت کمک کند به دلیل اینکه ما در ایران با چالش های مهمی به ویژه مسائل منطقه ای و اقتصادی 
مواجه هستیم. دکتر علی لاریجانی  ادامه داد: همه اعضای پارلمان علاقمند هستند که از این چالش ها عبور کنیم لذا این 
تقسیم بندی در این بخش دچار اشکال است و بنده و پارلمان عزممان کمک به دولت برای رفع مسائل اقتصادی و تمرکز بر 

راه حل هاست...
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آیت الله سیدحسن خمینی:

امام وحدت را برای ملت ایران به ارمغان آورد 

محمد رضا عارف:

دغدغه اصلی ما رفع مشکلات کل کشور است

رئیس مجلس شورای اسلامی تأکید کرد:

کمک به دولت برای 
رفع مشکلات  اقتصادی

سه شنبه؛ اول ماه رمضان

روحانی در آیین سالگرد ارتحال حضرت امام )ره(؛

دشمنان آرزوی اختلاف 
میان قوا و رهبری را به گور می برند

2

2

2

2

روزنامه صبح ایران

تیم ملی والیبال ایران با برتری برابر لهستان برای 
نخستین بار سهمیه المپیک گرفت.

تیم ملی والیبال ایران در ششمین دیدار خود در 
رقابت های والیبال انتخابی المپیک 2016 ریو از ساعت 
متروپولیتن  سالن  در  خرداد  شنبه 15  دقیقه   11:10
توکیو ژاپن به مصاف لهستان رفت و این تیم را 3 بر 
یک شکست داد و راهی المپیک شد. تیم ملی والیبال 
ایران از سال 1964 که والیبال وارد المپیک شده است 

موفق نشده بود در این بازی ها حاضر باشد و بعد از 52 
سال انتظار با رائول لوزانو به هدف خود رسید. لهستان 
در بازی گذشته خود برابر ونزوئلا صعودش به المپیک 
را قطعی کرد و ایران این فرصت را دارد که با برتری 
برابر این تیم به همراه فرانسه و لهستان راهی المپیک 
شود. تیم  ملی ایران با شکست چین در بازی قبلی خود 
راهش را برای صعود به المپیک هموارتر از قبل کرد و 

در این راه تنها به یک برد احتیاج دارد...

پایان انتظار 52 ساله:

والیبال ایران المپیکی شد

8
7

اتحاد ملت و دولت
را بر هم نزنید

واکنش صریح رهبر معظم انقلاب به شعارهای دلواپسانه در حرم امام راحل:

انقلابی گری تنها راه پیشرفت کشور است

تجربه مذاکرات هسته ای را نباید فراموش کرد

اعتماد به آمریکا یک خطای بزرگ است

آخرین مهلت ارائه الکترونیکی 

اظهارنامه مالیاتی از طریق 

 www.TAX.gov.ir سامانه

حداکثر تا پایان خردادماه

 سال جاری است. 

صاحبان محترم مشاغل

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه مهم  مالیاتی

4



اخبار یکشنبه - شانزدهم خردادماه 1395 - سال نوزدهم - شماره 24017

شناخت امام راحل
با نگاهی متفاوت

متأسفانه اغلب اوقات وقتی نام امام )ره( مطرح می شود 
چهره ای در ذهن ها نقش می بندد که شاخصه او شجاعت، 
سیاست و انقلابی بودن است و بس. گویی امام )ره( جز قیام 

علیه استکبار و مبارزه با استبداد هویت دیگری ندارد. غافل از آنکه ایجاد انقلاب و تشکیل 
جمهوری اسلامی گرچه کاری بس عظیم و محیرالعقول بود اما تنها یکی از آثار وجودی 
امام خمینی )ره( است، نه همه شخصیت و هویت ایشان. امام قبل از آنکه بنیان گذار و رهبر 
یک نظام سیاسی باشد، پژوهشگری توانا و نظریه پردازی کم نظیر در علوم مختلف اسلامی 
بود؛ به طوری که به جرئت می توان گفت حوزه های علمیه از زمان شیخ طوسی تاکنون، 
کمتر کسی را در رشته های فقه، فلسفه، تفسیر و کلام نظیر ایشان به خود دیده است. این 
سخن نه از باب اغراق بلکه بیان واقعیتی است که متأسفانه علل گوناگون ازجمله عظمت 
خیره کننده نهضتی که او بنا نهاد موجب شده است که ویژگی های علمی ایشان به چشم 
نیاید. البته نوآوری های امام در علم اصول، علم فقه، علم اخلاق و علم کلام بر اهل تحقیق 
پوشیده نیست اما متأسفانه ابعاد علمی ایشان در فضای فرهنگی وعلمی کشور چنان که 
باید مطرح نمی شود و چه بسا برخی دانش پژوهان به تصور این که نظریات امام خمینی 
تنها صبغه سیاسی دارد در تحقیقات خود کمتر به کتاب های علمی ایشان مراجعه نموده 

و خود را از نظرات دقیق و راهگشای ایشان محروم می کنند. 
غفلت از پیش زمینه ها و پشتوانه های علمی ای که امام از آنها بهره مند بود آغاز انحرافی 
است که جامعه انقلابی را در تشخیص اصول و راهبردهای حکومتی به شدت تهدید می 
کند؛ زیرا تحلیل مواضع امامی که تنها دارای صفت شجاعت و هوش بالای سیاسی است 
با تحلیل عملکرد امامی که علاوه بر شجاعت، به صفت حکمت، عفت، تقوا، ورع، قرآن 
پژوهی، اجتهاد فقهی و عرفان نظری و عملی متصف است طبیعتا متفاوت خواهد بود. نسل 
جوان ما اگر نداند که امام خمینی قبل از آنکه انقلابی و مبارز باشد بهترین سالهای جوانی و 
بیشترین ایام عمر خود را صرف مطالعه و تحقیق در شیوه های خودسازی و مبارزه با نفس 
و تحمل ریاضتهای شرعی برای وصول به درجات عالی اخلاقی و فتح قله های کمالات 
معنوی کرده و اگر نسل امروز نداند که امام قبل از آنکه قدرت شاه و امریکا را در هم بشکند، 
امریکای نفس خود را سرکوب و مطیع عقل و ایمان کرده است، در این صورت چه بسا 
یک جوان انقلابی و عاشق امام در اثر برداشت سطحی و شعارگونه از شخصیت امام، مسیر 
خطرناکی را بپیماید و ارزشهای عالی انسانی و اخلاقی را که بالاترین هدف امام بود قربانی 

شور و هیجان انقلابی کند.
نقطه انحراف از همین جا آغاز می شود که یک بعد از ابعاد شخصیتی امام را الگوی 
زندگی سیاسی و اجتماعی خود قرار دهیم و ابعاد مهمتر و اصلی تر که همان تعهد انسانی، 
اخلاق فاضله، انس با قرآن و تقید به احکام شرعی است را فراموش کنیم. بدون تردید 
خمینی فقیه و خمینی عارف و خمینی فیلسوف و خمینی آموزگار اخلاق را منحصر کردن 
در خمینی انقلابی، بزرگترین جفا به این مرد الهی است؛ و تبعات آن بی هویت نمودن 
انقلاب و خالی کردن آن از پشتوانه های حکمت، دانش و پاکی است. بازشناسی شخصیت 
والای امام و آشنایی با ابعاد اندیشه ای ایشان در زمینه معارف قرآنی، علوم عقلی و نقلی، 
اجتهاد پویا، عرفان و اخلاق از ضروری ترین اموری است که مراکز علمی و فرهنگی کشور 
بویژه حوزه و دانشگاه و نهادهایی چون آموزش و پرورش و بسیج باید بدان اهتمام ورزند. 

نتیجه نگاه تنگ نظرانه به شخصیت حضرت امام و بزرگنمایی ابعاد سیاسی ایشان که 
غالبا در برخی رسانه های عمومی با اهداف خاص صورت می گیرد گرچه در کوتاه مدت 
منافعی را در بر دارد اما در دراز مدت آثار منفی و مخرب خود را بر جای خواهد نهاد. فاصله 
گرفتن از امهات علمی و عقلی انقلاب به تدریج درخت بالنده جمهوری اسلامی را که ریشه 
در اندیشه های علمی و قرآنی امام دارد می خشکاند؛ و اگر انگیزه های محتوایی و درونزا از 
جامعه ای گرفته شد آفات بزرگی چون یأس و ناامیدی از کارآیی اسلام در حل عقده های 
فکری و رفع تنگناهای زندگی و به عبارتی دیگر، آفت بی هویتی دینی و ملی جامعه را فرا 
خواهد گرفت. فراموش نکنیم هویت امام خمینی و خواستگاه انقلاب اسلامی چیزی جز 

تجلی معارف عمیق دینی و عقلی و تحقق آرمان های بلند انسانی نیست.

آیت الله هاشم هاشم زاده هریسی:

 آرمان های امام کوتاه مدت نبود 
 یک عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: اسلام برای همه جهان آمده است اگر در 
همه مسائل با نگاه متحجرانه عمل کنیم، نه تنها در داخل از یکدیگر جدا می شویم، بلکه 
در دنیا نیز تعاملات خود را از دست خواهیم داد. این مدلی است که امام در مدیریت کشور 

به ما تعلیم داده است.
آیت الله هاشم هاشم زاده هریسی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به سالگرد ارتحال امام 
عنوان کرد: آرمان های امام در مورد مسایل داخلی و بین المللی کوتاه مدت و مختص 
به زمان خاصی نبود، آرمان ها و اهداف امام انعطاف پذیر بود و با همه دوره ها و زمان ها 

می توانست انطباق پیدا کند.
او ادامه داد: در همین راستا وقتی حضرت امام حوزه های علمیه را به اجتهاد پویا توصیه 
می کنند، منظورشان این است که درون حوزه ها هر آنچه متناسب با نیازهای زمان است 

وجود داشته باشد و بر اساس شرایط زمان احکام از فقه استخراج شود.
این عضو مجلس خبرگان رهبری یادآور شد: بنابراین حضرت امام، نظامی را بر اساس 
اجتهاد پویا و منعطف و متناسب با شرایط زمان و مکان بنا کرده است و در همین رابطه امام 
به مسئولان کشور نهیب زده است که اگر با احکام اسلام متحجرانه برخورد کنید، به اسلام 

ظلم کرده اید و دود آن به چشم مردم و اسلام می رود.
او تاکید کرد: بنابراین اگر مشکلاتی در کشور وجود دارد، به خودمان باز می گردد که 
نمی توانیم از اجتهاد پویا در اداره کشور استفاده کنیم. امام تاکید داشتند برنامه هایی که به 
نام دین مطرح می شود، در یک چارچوب باشد و هر کس از آن چارچوب خارج شود، خائن 

است. این مسئله در مدیریت کشور هم قابل تعمیم است.
هاشم زاده هریسی با بیان اینکه اگر اصل انعطاف پذیری احکام اسلام را در نظر نگیریم، 
نمی توانیم با ادیان مختلف تعامل داشته باشیم، گفت: اسلام برای همه جهان آمده است 
اگر در همه مسائل با نگاه متحجرانه عمل کنیم، نه تنها در داخل از یکدیگر جدا می شویم، 
بلکه در دنیا نیز تعاملات خود را از دست خواهیم داد. این مدلی است که امام در مدیریت 

کشور به ما تعلیم داده است.
این عضو مجلس خبرگان رهبری تاکید کرد: برخی با هدف ایجاد انسداد در داخل و در 
تعاملات بین المللی به همه مسائل و افراد با بدبینی و تنگ نظری نگاه می کنند. همه اینها 

ناشی از نگاه متحجرانه است که امام همگان را از آن بر حذر داشته است.
هاشم زاده هریسی گفت: برخی مسایل ناشی از اغراض شخصی و سیاسی است که 
قدرت تشخیص را از بین می برد و برای جناح بازی ها بوجود می آید. کسی که منافع جناحی 
برایش در اولویت باشد، چشم و گوشش بسته می شود. متاسفانه در جامعه ما هم گاهی 
منافع جناحی در امور مختلف حاکم می شود، برای همین شاهد هتاکی ها و تهمت زنی ها 

هستیم که ریشه این مسایل هم به تحجر برخی باز می گردد.

وزیر دادگستری: 

امام راحل )ره( نماد عزت و حق طلبی بودند
وزیر دادگستری گفت: امام خمینی )ره( به دنبال حق و حقیقت در برابر ظلم و استکبار 
قیام کردند و خداوند متعال بر اساس سنت های الهی، ملت ایران را در برابر تمامی ابرقدرت 

ها به پیروزی رساند.
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام والمسلمین مصطفی پورمحمدی در سخنرانی پیش از 
خطبه های این هفته نماز جمعه قم با بیان اینکه امام راحل )ره( در دوران مبارزه و پس از 
پیروزی انقلاب اسلامی به دلیل عبودیت خالصانه ذره ای ترس و تردید در شخصیت ایشان 
راه نداشت، گفت: میلیون ها نفر با حضور در تشییع پیکر مطهر ایشان، به صداقت، عدالت 

و حقانیت ایشان شهادت دادند. 
وی با بیان اینکه امام خمینی )ره( دارای ویژگی های برجسته بسیاری است که همه 
ساله رهبر معظم انقلاب گوشه ای از این ویژگی ها را بیان می فرمایند، اظهار داشت: معظم 
له در همان مسیری که امام راحل )ره( ترسیم کرده اند به خوبی هدایت می کنند و ما هم 

باید پیروان خوبی برای شهدا و امام شهدا باشیم. 
وی با بیان اینکه متاسفانه وضع امروز جهان بسیار آشفته است و با وجود این همه توسعه 
و پیشرفت، فقر همچنان یکی از مشکلات بشری است، خاطرنشان کرد: در حال حاضر یک 
چهارم مردم دنیا زیر خط فقر زندگی می کنند و 800 میلیون نفر قوت روزانه ندارند و این 

در حالی است که آمریکا و هم پیمانان او 80 درصد ثروت های جهان را در اختیار دارند. 
پورمحمدی با اشاره به خوی تجاوزگری مستکبران غربی و پایبند نبود آنها به هیچ کدام 
از معاهدات بین المللی حتی تعهد برای حفظ محیط زیست، عنوان کرد: سردمداران آمریکا 
افرادی بی منطق و زورگو هستند که متاسفانه جهان بشریت را در چنین وضعیت اسفباری 
قرار داده اند. وی با بیان اینکه برای درک عظمت انقلاب اسلامی باید موقعیت کشورمان 
را در چنین وضعیتی بسنجیم، تصریح کرد: امروز ایران اسلامی در عرصه های مختلف 
دستاوردهای بسیار بزرگی داشته است که همه آنها برخاسته از احساس عزت، قدرت و 

استقلال طلبی است که امام راحل )ره( به ما آموخته است. 
پور محمدی، نظام مقدس جمهوری ایران را در اوج اقتدار و قوام سیاسی و آزادی جناح 
ها و گرایش های سیاسی دانست و گفت: این اقتدار در عرصه بین الملل بسیار چشمگیرتر 
است و کشورمان در سطح منطقه حرف نخست را می زند و آمریکایی ها زورگو توسط ملت 
ایران تحقیر شده و تحت ضربات کوبنده ای قرار گرفته اند. وزیر دادگستری با بیان اینکه 
ایران اسلامی پیام های فرهنگی انقلابی و اسلامی را به سرتاسر جهان صادر کرده است، 
اظهار داشت: اگر امروز دشمنان اسلام و انقلاب داعش و سلفی گری را در منطقه به راه 

انداخته اند، برای ضربه زدن به اقتدار دینی و فرهنگی ایران اسلامی است. 
وی با بیان اینکه مستکبران غربی خوی وحشی گری و جنایت پیشگی خود را درعراق 
و افغانستان و یمن به اثبات رسانده اند و امروز با مشاهده اقتدار نظامی ایران جرات حمله به 
کشورمان را ندارند، گفت: دولت تمامی امکانات خود را برای ارتقای توان موشکی کشورمان 
به کار بسته است و قدرت موشکی در دو سال گذشته به لحاظ کمی و کیفی بیش از دو 

برابر شده است. 

آیت الله سیدحسن خمینی:

امام وحدت را برای ملت ایران به ارمغان آورد 
یادگار امام گفت: یکی از ویژگی های انقلاب اسلامی ایجاد مودت و مهربانی میان 

توده های مردم است.
آیت الله سید حسن خمینی صبح روز جمعه در مراسم بیست و هفتمین سالگرد ارتحال 
امام خمینی )ره( با بیان اینکه ما نباید فراموش کنیم که سال های قبل انقلاب جامعه ما 
چندپاره بود اظهار کرد: امام )ره(، یارانش و مردم شریف ایران، انقلابی را در افق بزرگ در 
مودت، دوستی و برادری ایجاد کردند. وی در ادامه با اشاره به اینکه در سالروز ارتحال امام 
)ره( سخن گفتن از هرچیزی جز امام )ره( باطل است، افزود: انقلاب اسلامی ما دو ویژگی 
مهم یعنی مردمی بودن و خدایی بودن را دارد. یادگار امام با اشاره به اینکه باید تعریف کنیم 
که انقلاب خدایی به چه معنا است، گفت:  انقلاب خدایی، انقلابی است که ارزش های الهی 
بر آن حاکم است. این ارزش ها همان دستورات خداوند است که باید در جامعه حاکم شود.

سید حسن خمینی در بخش دیگری از اظهارات خود خاطر نشان کرد: انقلاب اسلامی 
یک حقیقت ناب الهی را برای مردمان به ودیعه آورده است. اینکه می گوییم انقلاب الهی 
است یعنی انقلاب اسلامی از ویژگی های بزرگی برخوردار است که عبارتند از هدایت، عزت، 
مودت و دوستی مردمان. وی تصریح کرد: یکی از بزرگترین دستاوردهای انقلاب اسلامی، به 
وجود آوردن عزت برای جامعه ما و جهان اسلام است. عزت امروز جامعه ما و امت اسلامی 
به برکت انقلاب اسلامی و راه خدایی است. ویژگی دیگر این انقلاب ایجاد مودت و مهربانی 
میان توده های مردم است. یادگار امام هم چنین در ادامه اظهار کرد: اگر در جامعه دیدیم 
الفت، محبت و دوستی وجود دارد بدانیم که انقلاب ما خدایی و الهی است و رهبر او مردی 
که این انقلاب را پایه ریزی کرد، یک مرد الهی و پایه گذار یک تحول الهی در جامعه است.

وی وحدت را از دیگر عوامل خدایی بودن انقلاب عنوان کرد و افزود: حتما جامعه الهی 
جامعه ای است که آمیخته با وحدت باشد و در قرآن هم سراغ داریم که خداوند وقتی 
می خواهد با مومنین صحبت کند مردم را به عنوان یک جمع و واحد در نظر گرفته و حرف 
می زند. سید حسن خمینی اظهار کرد: اما ببینید چگونه مسلمانان دچار مشکلات هستند 
و چگونه تشتت به وجود آمده است. نمونه های آن را در فلسطین، لبنان و به ویژه سوریه، 
عراق، یمن، بحرین و افغانستان شاهد هستیم اما خداوند را باید شاکر باشیم به وسیله این 
وحدت و امنیتی که در جامعه ما وجود دارد و این را به عنوان یک ویژگی بزرگ قرار دهیم.

یادگار امام هم چنین افزود:  واقعیت این است امروز غده سرطانی جهان اسلام که امام از 
آن به عنوان تلخ ترین و رذل ترین یاد کرده یعنی اسرائیل به سبب درگیر شدن مسلمانان 
با هم در آرامش است که خداوند این آرامش را از آن ها بگیرد. وی ادامه داد: اگر در جامعه 
اسلامی می بینیم که چه سان گروهی نابخرد در پس شعارهای مذهبی به برادرکشی و 
مسلمانان کشی روی می آورند به یاد آوریم که انقلاب ما اگر خدایی است یعنی عامل هدایت 
هم است؛ مانند دوران دفاع مقدس که چه سان مردمان از جان و دلشان گذشتند تا تعالی 
اسلامی را برای جامعه به ارمغان آورند که این هدایت همان هدایت خدا است، بنابراین 
انقلاب ما خدایی است. سید حسن خمینی در بخش دیگری از سخنانش یادآور شد:  در 
زمانی تصمیمات سیاسی این کشور در افق و سفارتخانه های دیگری گرفته می شد اما امروز 
ببینید که کدامین عزت را داریم؛ روی پای خودمان ایستاده ایم و در سایه رهنمودهای امام 
)ره( و رهبری و با اتکا به شور و نشاط ملی این خودمان هستیم که تصمیم می گیریم. وی 
خاطر نشان کرد: فراموش نکنیم اگر انقلاب مان الهی است آمیخته با مودت و محبت است 
و خداوند دل ها را به هم جذب می کند لذا برای اینکه انقلاب خدایی بماند محبت و مودت 
را در جان ها نگاه داریم و نسبت به هم شور و نشاط داشته باشیم. یادگار امام یکی دیگر از 
ویژگی های این انقلاب را نصرت عنوان کرد و گفت: انقلاب چون الهی است توام با نصرت و 
پیروزی است. این روز بزرگ روز تجدید بیعت با امام و آرمان های او است و به همین جهت 
گردهم آمده ایم تا ارزش های متعالی که پایه گذار جمهوری اسلامی ایران به ما یادآور شد 
را مرور کنیم. وی با تاکید بر اینکه انقلاب ما مردمی است، گفت:  یکی از ویژگی های انقلاب 
همراه بودن با مردم است و اینکه مردم دل های شان به هم گره می خورد. خداوند را شاکریم 
که بعد از امام )ره( خداوند به نخبگان این توفیق را داد که بتوانند خلف شایسته ای را انتخاب 
کنند که پس از او نیز جامعه با آرامش راه خودش را ادامه دهد. یادگار امام در پایان از تمامی 
مسئولان که در مراسم ارتحال امام )ره( حضور داشتند سپاسگزاری کرد و گفت:  امیدوارم 

خداوند به همه خدمتگذاران نظام و رهبری معظم توفیق بیشتری عنایت کند.

محمد رضا عارف:

دغدغه اصلی ما رفع مشکلات کل کشور است
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی از برنامه نظام مند مجمع نمایندگان استان 
تهران برای حل معضلات پایتخت خبر داد و گفت: حل مشکلات حاشیه نشینی، مقاوم سازی 

سازه ها، آلودگی هوا و مسائل زیست محیطی در اولویت برنامه های این مجمع است.
به گزارش روز شنبه ایرنا از خانه ملت، محمدرضا عارف با تشریح اولویت های مجمع 
نمایندگان استان تهران در مجلس دهم، اظهارداشت: این مجمع در روزهای اخیر برای 
بررسی دغدغه ها و معضلات شهر تهران جلسه ای با حضور استاندار و معاونان استانداری 
تهران برگزار کرد. وی خاطرنشان کرد مجلس دهم بر تشکیل مجمع نمایندگان استان 
تهران تاکید دارد چراکه شهرهای استان تهران و حومه با مشکلات بسیاری روبه رو هستند 
که باید در دستور بررسی قرار گیرند. نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
حاشیه نشینی را یکی از مهم ترین معضلات پایتخت دانست و گفت: ارائه خدمات به بسیاری 
از نقاط استان تهران به درستی انجام نگرفته و این موضوع مشکلات را برای مردم ایجاد 
کرده است؛ مقاوم سازی سازه های پایتخت هم یکی دیگر از دغدغه هایی است که در دستور 
کار مجمع نمایندگان استان تهران قرار خواهد گرفت. عارف یادآور شد: با تشکیل مجمع 
نمایندگان استان تهران جلساتی با استانداری، شهرداری و سایر نهادهایی که در مباحث 

خدمات دهی و مدیریت شهری نقش موثر دارند، برگزار خواهیم کرد.
وی معضل آلودگی هوا را یکی از چالش های جدی کشور برشمرد و خاطرنشان کرد: 
علاوه بر تهران سایر شهرهای صنعتی نیز در خصوص آلودگی هوا وضعیت مشابه تهران 
دارند؛ گرد و غبار هم معضل نیمی از استان های کشور است بنابراین رفع این معضل هم در 

دستور کار مجلس و مجمع نمایندگان استان تهران قرار خواهد گرفت.
رئیس فراکسیون امید مجلس دهم، رفع مشکلات محیط  زیستی را از برنامه ها و 
اولویت های این فراکسیون عنوان کرد و گفت: به عنوان نماینده مردم تهران باید مسائل 

پایتخت را با اولویت بیشتر دنبال کنیم اما دغدغه اصلی ما رفع مشکلات کل کشور است.
عارف تصریح کرد: در مجلس دهم باید گام های اساسی برای رفع مسائل و مشکلات 

زیست محیطی در حوزه های مختلف آب، خاک و آب و هوا برداشته شود.

دبیر کل حزب موتلفه:

برهم زدن سخنرانی کار درستی نیست
دبیر کل حزب موتلفه اسلامی گفت: رهبرمعظم انقلاب همچون گذشته شاخصه هایی 
را برای موضوعات مختلف تبیین می فرمودند که شاخصه های امروز ایشان نقشه راه 

انقلابی گری است.
محمدنبی حبیبی درباره سخنان رهبرمعظم انقلاب دربیست و هفتمین سالگرد امام راحل 
درمرقد مطهربنیانگذارانقلاب اسلامی افزود: یکی از شاخصه هایی که ایشان فرمودند پایبندی 
به استقلال کشور است که از همان آغازین روزهای انقلاب مطرح بوده است. وی اظهارکرد: 
موضوع استقلال برای زمان خاصی نیست و استقلال جزء لاینفک شخصیت ملت می دانیم و 
معتقدیم یکی از شاخصه های استقلال نیزاستقلال کشور و هم حفظ تمامیت ارضی و حفظ 
حدود ثغور جغرافیایی وعقیدتی کشور است. دبیرکل حزب موتلفه بیان داشت: از دیگر شاخصه 
هایی که رهبر معظم انقلاب به آن اشاره کردند بی اعتمادی به برخی قدرت های استکباری 
که سردمدارآنها امریکا است چرا که درطول 37 سال گذشته برای براندازی جمهوری اسلامی 
از هیچ اقدامی فروگذار نکرده است. حبیبی افزود: اینطورنبوده که امریکایی ها نخواسته باشند 
نسبت به جمهوی اسلامی براندازی نکنند بلکه هرکاری که لازم دانسته اند انجام داده اند و 
در برخی مواقع نتوانسته اند. وی اضافه کرد: متاسفانه یکی از مواردی که جای تعجب دارد 
اعتمادی است که برخی افراد و حتی برخی مسوولان در گذشته و حال نسبت به امریکا پیدا 
می کنند در صورتی که امریکا بارها وبارها ثابت کرده است که قابل اعتماد نیست. دبیرکل 
حزب موتلفه تصریح کرد: معتقدم همانطور که رهبر معظم انقلاب فرمودند وبارها اشاره کرده 
اند اعتماد به امریکا اشتباه استراتژیک است. برخی افراد که اعلام اعتماد به امریکا می کنند 
دو دسته هستند یا قصد خیانت دارند و یا دراشتباه هستند که باید با بحث وتبادل نظر آنها 
را روشن کرد. حبیبی درمورد فرمایشات رهبری نسبت به برخی شعارها که ازسوی افراد 
درسخنرانی روز جمعه داده شد نیزاظهارکرد: اصولا اینکه دریک سخنرانی افراد به قصد برهم 
زدن آن باشند کاردرستی نیست البته سخنران نیز باید رعایت احساسات و اعتقادات مردم را 
داشته باشد. وی افزود: شخصا از اینکه افرادی در موقع سخنرانی نوه امام شعارهایی علیه ایشان 

درست کنند کاردرستی نمی دانم.

علی نوبخت:

مجلس دهم به وظیفه نظارتی خود 
بیشتر توجه کند

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر لزوم توجه بیشتر مجلس 
دهم به وظیفه نظارتی خود، رسیدگی به مشکلات مردم را نقطه اشتراک همه جریانات 

سیاسی در مجلس عنوان کرد.
علی نوبخت  اظهار کرد: نمایندگان مجلس دهم همگی بنا بر تعامل، همدلی و حل 
مشکلات مردم دارند و همین ها نکات مشترک بین تمامی جریان های سیاسی مجلس 
است. قطعا باید برای رفع مشکلات مردم بهبود وضع معیشت، رونق اقتصادی و توجه به 
مسائل فرهنگی قدم های موثری در این دوره برداشته شود. وی با بیان این که اعضای هیات 
رییسه و تمامی نمایندگان مجلس در مورد اولویت های اصلی کشور اشتراک نظر دارند، 
تصریح کرد: مجلس طبق قانون دو وظیفه ی تقنینی و نظارتی بر عهده دارد، در طول 
دوره های گذشته قوانین زیادی تصویب شده وما کمبود قانون نداریم اما مشکل عمدتا در 
اجرای قوانین است؛ بنابراین من فکر می کنم مجلس در این دوره بیش از پیش به وظیفه 
نظارتی خود بپردازد. نوبخت ادامه داد: ما باید به این موضوع بپردازیم که آیا برخی کارهایی 
که در کشور صورت گرفته ضروری بوده است؟ آیا منافع ملی اقتضاء می کرد این همه سد 
ساخته شود. ما نیازمند تعریف آمایش سرزمین هستیم که از وظایف کلان مجلس است. 

یادداشت

اخبــار

رئیس جمهوری در آیین بیست و هفتمین 
)ره(  خمینی  امام  جانسوز  ارتحال  سالگرد 
انقلاب  ایران،  اسلامی  جمهوری  بنیانگذار 
اسلامی جمهوری اسلامی و رهبری و ولایت 
فقیه را سه یادگار بزرگ حضرت امام خمینی 
)ره( برای کشور دانست و تاکید کرد که ملت 
ایران در دفاع از استحکام این سه یادگار و 
حفظ آرمان ها و اهداف امام، متحد، همصدا 

و مصمم است.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن 
روحانی که پنجشنبه شب و در جمع هزاران 
امام  حضرت  دوستداران  و  عاشقان  از  نفر 
خمینی )ره( در مرقد آن امام راحل صحبت 
می کرد، با تاکید بر اینکه »همه باید از انقلاب 
اسلامی به عنوان یادگار امام حراست کنیم«، 

اظهارداشت: ما به انقلاب اسلامی و انقلابی بودن ملت ایران 
افتخار می کنیم و برای حراست از آن و تداوم مسیر تکاملی 
این انقلاب از هیچ تلاشی دریغ نخواهیم کرد. وی در تبیین 
»جمهوری اسلامی« به عنوان دومین یادگار حضرت امام 
)ره( گفت: امام در کنار این انقلاب، نظام جمهوری اسلامی 
را طراحی کرد که می تواند الگویی موفق برای سایر کشورها 

و جهان اسلام باشد.
در  سازی  نظام  این  در  امام  افزود:  جمهوری  رئیس 
کنار اسلامیت بر جمهوریت تکیه و تاکید کرد که نظام 
ما »جمهوری اسلامی« است و در همین چارچوب و در 
نخستین سال انقلاب، 5 بار انتخابات برگزار شد و در سال 
های آتی نیز، این حضور و مشارکت پررنگ مردم در انتخابات 
و نقش آفرینی آنان در مدیریت و حاکمیت ملی، حتی زیر 

بمباران ها رژیم بعثی متوقف نشد.
دکتر روحانی در تشریح سومین یادگار امام )ره( برای 
ملت ایران، اظهار داشت: با برنامه ریزی و تمهیدات امام، 
مجلس خبرگان رهبری توانست حضرت آیت الله خامنه ای 
را به عنوان رهبر انقلاب اسلامی در فاصله زمانی بسیار کوتاه 

برگزیند و مردم را در آن شرایط دشوار شادمان سازد.
رئیس جمهوری گفت: این راه و مسیر را امام برای ما 
مشخص و هموار کرد و »رهبری و ولایت فقیه« سومین 
میراث گرانقدر حضرت امام است. دکتر روحانی با تاکید بر 
اینکه با هدایت ها و رهنمودهای حضرت آیت الله خامنه ای، 
همه قوا همراه و همگام هستند و فاصله ای میان قوا و رهبری 
نیست، تصریح کرد: دشمنان ایران اسلامی این آرزو را به گور 
می برند که میان قوا و رهبری فاصله ای ایجاد شود. رئیس 
جمهوری با گرامیداشت یاد و خاطره امام خمینی )ره( گفت: 
اجتماع پر شور مردم در کنار مرقد مطهر امام راحل بزرگوار 
به معنای پیوند مستحکم امام و امت است. وی با اشاره به 
اینکه در طول ٢7 سال گذشته از ارتحال امام خمینی )ره( 
عشق و پیروی مردم از راه امام روز به روز بیشتر شده است، 
اظهارکرد: امام بزرگوار در آن دوران سیاه و خفقان تاریخی 
در ایران که نه احترامی به آیات قرآن و موازین و فرهنگ 
اسلامی از سوی حاکمان دیده می شد و نه گوش شنوایی 
نسبت به خواست و اراده مردم وجود داشت، به پا خاست و 
در برابر همه مستکبران جهان ایستاد. دکتر روحانی با بیان 
اینکه مستکبران جهان و بویژه آمریکا در آن مقطع، ایران 
بزرگ را جزو حاکمیت و سرزمین خود می دیدند، افزود: 
این تغییر حاکمیت از لحاظ فرهنگی و سیاسی برای مردم 

ما قابل تحمل نبود.
رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: در آن مقطع از تاریخ 
از سویی چنین باوری را در اذهان مردم رواج داده بودند که 
نظام پادشاهی ابدی و غیر قابل تغییر است و از سوی دیگر 
مستکبران، جهان را به شرق و غرب تقسیم کرده بودند و 
نجات از سلطه غرب، به معنای پذیرش سلطه شرق بود. وی 
با اشاره به اینکه مستکبران در جهان چنین وانمود کرده 
بودند که دوران حاکمیت ایمان و دین به سر آمده و هیچ 
کس نمی تواند با مبانی اسلام و قرآن حاکمیت سیاسی 
جامعه را بر عهده بگیرد، گفت: امام عزیز و بزرگوار ما همانند 
ابراهیم خلیل )ع( بر علیه مستکبران به پا خاست و به تنهایی 

یک ملت و امت بود.
رئیس جمهوری، امام خمینی )ره( را مظهر ایمان مردم و 
آرمان یک ملت برشمرد و ادامه داد: در آن دورانی که کمتر 

کسی باور می کرد با یک نهضت و قیام بتوان یک رژیم 
قدرتمند را سرنگون کرد، امام راحل از ابتدا به حقانیت و 
پیروزی راهش مطمئن بود و از هیچ شخص و قدرتی هراسی 
به دل راه نداد و با شهامت، شجاعت و قدرت در این مسیر 

حرکت کرد.
دکتر روحانی ادامه داد: امام خمینی )ره( به عنوان یک 
فقیه عالی مقام، فیلسوف بلند مرتبه و آگاه به زمانه توانست 
در آن دوران علیه خودکامگی و استبداد رژیم ایستادگی کند 
و مرجعیت، علم، فقه و فلسفه و جایگاه او به عنوان معلم 
اخلاق در حوزه علمیه و وجود یاوران و شاگردان امام در 
کنار ایشان بود که در نهایت منجر به تبیین نظریه انقلاب 

و اجرای آن شد.
وی با اشاره به اینکه باور و توکل امام خمینی )ره( به 
لطف خدا و اعتمادش به مردم بود، اظهارکرد: ملت ایران به 
عنوان سرمایه عظیم و بزرگ اجتماعی همواره الفت و نزدیکی 
صمیمی با امام راحل و پس از ایشان با علما، روحانیت و 

اندیشمندان دینی داشته اند.
رئیس جمهوری سرمایه معنوی و ایمان مردم، سرمایه 
اجتماعی و اعتماد به مردم و علم و دانش امام به مسائل جهان 
و علوم دینی و اسلامی را موجب پیروزی انقلاب برشمرد و 
ادامه داد: امام خمینی )ره( با روش و شیوه منحصر به فرد 
خود که گاه با سکوت و گاه با فریاد و گاه با دعوت مردم به 
نهضت و قیام همراه بود؛ انقلابی ترین و اخلاقی ترین مسیر را 
برای هدایت مردم به آرمان هایی که متعلق به ملت ایران بود، 

برگزید و توانست از طریق تسخیر قلوب مردم پیروز شود.
دکتر روحانی با تاکید بر اینکه هیچ رهبری در انقلاب 
های جهان به اندازه امام خمینی )ره( مورد عشق و علاقه 
مردم نبود، گفت: امام عزیز و بزرگوار ما بر قلب مردم حاکم 
بود و به عنوان روح یک ملت و امت توانست انقلابی عظیم 
را به مقصد برساند. رئیس جمهوری اضافه کرد: جاذبه امام 
خمینی )ره( در مسیر انقلاب این بود که توانست آحاد ملت 
را به خود جذب کند و برای رسیدن به پیروزی حمام خون 
به راه نینداخت. رئیس شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه 
»تبیین واقعیت این کشور و انقلاب برای جهانیان، وظیفه 
ای همگانی است«، تصریح کرد: اکنون نباید اجازه دهیم 
صهیونیست ها و مستکبران، افکار عمومی جهانیان را شکل 
دهند و به دروغ چهره ملت ایران، انقلاب اسلامی و جمهوری 
اسلامی را به دیگران مخدوش معرفی کنند. روحانی ادامه 
داد: امام )ره( بزرگ ترین انقلاب مردمی را به ثمر نشاند و 
جهانیان را شگفت زده کرد؛ انقلابی که نه تنها در سرنوشت 

ایران بلکه در منطقه و کل جهان تأثیرگذار بود. 
وی با تاکید بر اینکه باید از این انقلاب حراست و حفاظت 
کنیم، افزود: پیام انقلاب، آزادی استقلال و دین باوری است؛ 
ما در تمام انقلاب های دنیا شاهد بوده ایم که بعد از پیروزی 
انقلاب، صندوق نیست بلکه سرکوب است اما انقلاب اسلامی 
تنها انقلابی است که امام صندوق و آراء را به مردم ارائه داد 
و بدان عمل کرد. رئیس جمهوری تصریح کرد: امام در هیچ 
شرایطی مسیری را که برای انقلاب تعیین کرده بود، تغییر 
نداد و به رغم برخی دشواری ها، هیچگاه شرایط را بحرانی 
اعلام نکرد و این نشانگر آرامش و قدرت امام بود. رئیس 
شورای عالی امنیت ملی با تأکید بر اینکه امروز باید از این 
میراث بزرگ و نظام جمهوری اسلامی ایران پاسداری کنیم، 
ادامه داد: تقویت کارآمدی نظام، وظیفه همه ماست و اگر 
می خواهیم جمهوری اسلامی ایران به عنوان ودیعه بنیانگذار 

کبیر انقلاب، حراست شود و استحکام یابد، باید 
کارآیی و کارآمدی نظام را بالاتر ببریم. دکتر 
روحانی با بیان اینکه ملت بزرگ ایران درهشت 
سال دفاع مقدس با کمک سپاه، ارتش، بسیج 
مستضعفین و نیروی انتظامی، تحت فرمان 
امام خمینی )ره( قدرت بی نظیر دفاعی خود را 
نشان داد، گفت: در آن زمان همه قدرت های 
بزرگ، از صدامیان حمایت می کردند و ملت 
ایران، تنها در سایه رهبری امام )ره( ایمان و 
عشق به خاندان رسالت، در جنگ هشت ساله 
ثابت کرد که انسان با انگیزه بر هر سلاحی 

پیروز می شود.
رئیس جمهوری با بیان این که ملت ایران 
با رهبری و هدایت های مقام معظم رهبری 
در سال 93 و 94 نیز قدرت سیاسی خود را 
به رخ جهانیان کشاند و نشان داد که از حقوقش با قدرت 
ملی، ایمان، مقاومت، زبان سیاسی، حقوقی و منطق به خوبی 
دفاع می کند، تأکید کرد: توانستیم سایه شوم جنگ را از 
مردم ایران دور کرده، حقوق ملت را در مجامع بین المللی 
تثبیت کنیم و تحریم های ظالمانه نیز درهم شکسته شوند. 
دکتر روحانی با اشاره به اینکه حق فروش نفت، تجارت و 
معاملات را از ما گرفته بودند و می خواستند ملت را در برابر 
توطئه استکبار و صهیونیست تسلیم کنند، افزود: اما ملت 
با هدایت های رهبر معظم انقلاب و سرداران دیپلماسی 
توانست پیروزی سیاسی و سپس اقتصادی را به ارمغان آورد. 
رئیس شورای عالی امنیت ملی خاطرنشان کرد: باید برای 
کارآمدتر و کاراتر نظام جمهوری اسلامی ایران همه تلاش 
خود را به کار گیریم و اگر متحد شویم و تحت هدایت های 
رهبر معظم انقلاب اسلامی حرکت کنیم، مسیر سهل و 
آسان است و مردم ایران می توانند دنیایی آرام، عزتمندانه، 

قوی و مستحکم در برابر قدرت های جهانی داشته باشند. 
دکتر روحانی اظهارداشت: اگر امام )ره( در ماه های آخر 
عمر زندگی پربرکت خود قدم های مهم را برنمی داشتند 
مشخص نبود که مسیر رهبری انقلاب به کجا ختم می 
شود. ابتدا لازم بود در قانون اساسی بازنگری صورت بگیرد 
که امام )ره( زمینه را برای آن مهیا نمود. نامه امام )ره( به 
مجلس خبرگان بازنگری بود که راه را مشخص کرد و فرمود 
مرجعیت نیاز نیست و اگر مجتهدی از سوی نمایندگان ملت 
یعنی خبرگان مورد تایید قرار گیرد، او فقیه مبسوط الید 
خواهد بود و به طور طبیعی ولایت فقیه را برعهده خواهد 
گرفت. به این ترتیب امام )ره( توانست مسیر را هموار کند، 
امام )ره( همچنین با سخنی که در جمع بزرگان فرموده بود 
راه را برای اجماع آماده نمود. وی با بیان اینکه در 14 خرداد 
68 چشم ها گریان بود اما در غروب آن روز لبخندی بر لبان 
مردم نشست و شادمان شدند، اظهارکرد: با برنامه ریزی و 
تمهیدات امام )ره(، مجلس خبرگان رهبری توانست حضرت 
آیت الله خامنه ای را در کمترین زمان به عنوان رهبر انقلاب 
تعیین کند. دکتر روحانی با اشاره به اینکه در تمام نظام های 
دنیا بحث جانشینی می تواند ملتی را از پای در آورد و با 
طرح این پرسش که چگونه این ملت و نمایندگان خبرگان 
توانستند جانشین را تعیین کنند، تأکید کرد: این راه را امام 
برای ما مشخص و هموار کرد. رئیس جمهوری با اشاره 
به آرامش و ثبات کشور، باوجود بی ثباتی ها در منطقه و 
دنیای اسلام گفت: این امر ناشی از ایمان، ایستادگی، وحدت، 
انسجام و نقش تأثیرگذار ولی فقیه در حفظ و تقویت وحدت 
و انسجام ملی است. دکتر روحانی تصریح کرد: آنانی که آرزو 
دارند فاصله ما با یکدیگر و قوا با رهبری را مشاهده کنند، این 
آرزو را با خود به گور خواهند برد. رئیس جمهوری ادامه داد: 
افتخار می کنیم که مجلس خبرگان رهبری، سالم ترین، آگاه 
ترین و با لیاقت ترین فرد را انتخاب کرد و در طول ٢7 سال 
گذشته امنیت، آرامش، وحدت نظام در سایه پرچمداری 

مقام معظم رهبری محقق شده است. 
ما  وظیفه  اینکه  بر  تأکید  با  ادامه  در  روحانی  دکتر 
حراست و احترام به خاندان بزرگ امام خمینی )ره( است، 
افزود: خوشحالیم که امروز حجت الاسلام و المسلمین سید 
حسن خمینی فرزند یادگار امام، به عنوان سرمایه ای بزرگ 
برای حوزه علمیه و سرمایه ای فکری و سیاسی برای نظام 

جمهوری اسلامی ایران در کنار ما است.

دکتر حسن روحانی در آیین سالگرد ارتحال حضرت امام )ره(؛

دشمنان آرزوی اختلاف میان قوا و رهبری را به گور می برند
اخبار

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه موضع ایران در برابر کشورهای منطقه 
برادرانه است گفت: همواره برای تقویت بنیه 
از آن علیه  اما  دفاعی کشور تلاش کرده 

کشوری استفاده نخواهیم کرد.
در  لاریجانی  علی  ایسنا،  گزارش  به 
گفت وگو با شبکه المیادین لبنان در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه جو حاکم بر پارلمان 
در مجلس دهم چگونه است گفت: شرایط 
ایران از نظر سیاسی در حوزه مسائل داخلی 
به یک بلوغ رسیده و جریان های مخلتف به 

منافع ملی کشور و آینده آن می اندیشند.
رئیس مجلس ادامه داد: مشابهت های 
دیگری در افکار جناح های مختلف وجود 
مشی ها  خط  اینکه  از  بیش  یعنی  دارد 
قبیله ای و حزبی باشد افراد به دنبال این 

هستند که منافع کشور را حفظ کنند.
نمایندگان مجلس از منافع و استقلال 

کشور صیانت می کنند
لاریجانی افزود: نمایندگان مجلس که در 
واقع خبرگان کشور هستند براساس قسمی 
که در ابتدای مجلس یاد می کنند از منافع و 
استقلال کشور صیانت می کنند که این امر 
باعث می شود که خارج از خط مشی های 
حزبی بتوانند شرایط را فراهم کنند. وی 
داخل  در  سیاسی  معادلات  کرد:  تأکید 
مجلس یک مقدار متعالی تر از معادلات 
حزبی است. لاریجانی در پاسخ به سوالی 
در خصوص حضور جناح های مختلف در 
مجلس دهم و چگونگی وحدت آنها گفت: 
افرادی که تصور می کردند در شرایط فعلی 
باید به منافع کشور خارج از این چارچوب ها 
افراد  این  که  داشتند  کنند حضور  عمل 

شامل اصولگرا و معتدلین می شود.
وی با بیان اینکه در مجلس چند قشر از 
جناح های حزبی دیده می شود افزود: قسم 
اول افرادی هستند که اصولگرا بوده و طیفی 
را شامل می شوند و قسم دیگر متوسطین و 
معتدلین بوده و قسم آخر که آنها نیز طیفی 
هستند اصلاح طلبان نام دارند اما در کل 
نمایندگان اینگونه تشخیص دادند که به 

منافع کشور توجه کنند.
لاریجانی با بیان اینکه اکثر طیف های 
مجلس ترجیح دادند که رأیشان به سمت 
در  فراکسیونی  یک  ما  گفت:  باشد  من 
مجموعه ای  که  داده ایم  تشکیل  مجلس 
عنوان  تحت  را  معتدلین  و  اصولگراها  از 
آنها  و  آورده  هم  گرد  ولایت  فراکسیون 

جمعیت وسیعی هستند.
رئیس مجلس در پاسخ به سوالی در 
تصریح  انقلاب  رهبر  با  ارتباط  خصوص 
کرد: فکر می کنم در سالیان درازی که ما 
با رهبر معظم انقلاب ارتباط داشتیم شاید 
از ابتدای پیروزی انقلاب ایشان همیشه در 

مسائل مهم کشور حضور داشته و تصمیمات 
رهبر  داد:  ادامه  وی  کردند.  اتخاذ  مهمی 
معظم انقلاب حتی قبل از اینکه رهبری 
باشند  داشته  بر عهده  نیز  را  ما  کشوری 
تصمیم گیری های خوبی اتخاذ کرده و از 
این رو من هم به ایشان و افکارشان علاقه 
داشتم بنابراین ارتباط قلبی بین ما همیشه 
وجود داشته است. لاریجانی با تاکید بر اینکه 
ارتباط قلبی بین بنده و تمامی نمایندگان 
مجلس با رهبر انقلاب همیشه وجود داشته 
و ارادت به ایشان داریم گفت: ارادت به رهبر 
انقلاب اختصاص به یک گروه خاص ندارد 
منتهی صف بندی اصولگرا و غیر اصولگرا 
روی سلایق دیگر است ممکن است قرائت ها 
متفاوت باشد اما در مورد تبعیت از رهبری 
و توجه به رهنمون های ایشان همه یک 
جور فکر می کنند. به گزارش خانه ملت، 
رئیس مجلس در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه حمایت پارلمان از دولت چگونه است 
افزود: در بیرون تفسیرها متفاوت است اما 
در شرایط فعلی پارلمان علاقمند است به 
دولت کمک کند به دلیل اینکه ما در ایران با 
چالش های مهمی به ویژه مسائل منطقه ای 

و اقتصادی مواجه هستیم.
پارلمان  اعضای  همه  داد:  ادامه  وی 
علاقمند هستند که از این چالش ها عبور 
کنیم لذا این تقسیم بندی در این بخش 
دچار اشکال است و بنده و پارلمان عزممان 
کمک به دولت برای رفع مسائل اقتصادی و 

تمرکز بر راه حل هاست.
لاریجانی با بیان اینکه اولویت مجلس 
کمک به دولت برای رفع مشکلات اقتصادی 
آنها  رفع  و  اقتصادی  مسائل  گفت:  است 
اولویت اصلی کشور است و باید به آن توجه 
کنیم. وی ادامه داد: قسم دوم اولویت های ما 
مسائل منطقه ای است زیرا چالش هایی که 
در منطقه همچون عراق، سوریه وافغانستان 
و همچنین جریان های تروریستی که وجود 
دارد بحران های زیادی را آفریده لذا پارلمان 
به عنوان مکانی که خواهان صیانت از مردم 
است نسبت به تحولات منطقه ای حساس 
بوده و این موضوع را اولویت های کاری خود 

می داند.
رئیس مجلس با اشاره به مسئله توافق 
توافق  مسئله  در  کرد:  تاکید  هسته ای 
هسته ای هماهنگی پارلمان وجود داشته اما 
هنوز بخش هایی از این توافق محقق نشده 
است بنابراین ما می خواهیم که این توافق به 

طور کامل اجرا شود.
تفسیرها متفاوت است  ادامه داد:  وی 
من فکر می کنم در شرایط فعلی پارلمان 
علاقمند است به دولت کمک کند بنابراین 
در موضوع هسته ای ما مصر هستیم که با 
تعاملات مختلف بخش توافقات محقق شود؛ 

لذا بیش از این دسته بندی های داخلی که 
گاهی تفسیر می شوند نکات مهمی که منافع 
ملی کشور است برای ما و تمامی جناح ها 

مهم است و ما بر آن تمرکز کرده ایم.
لاریجانی نیز در پاسخ به سوالی مبنی 
براینکه موضوع توافق می تواند در انتخابات 
ریاست جمهوری آتی اثر گذار باشد یا خیر 
این  آینده  انتخابات  موضوع  کرد:  تصریح 
نیست، مسائل دیگری می تواند موثر باشد؛ 
البته پارلمان همیشه تاثیر دارد. من فکر 
می کنم اگر دولت فعلی در آینده بتواند در 
حوزه اقتصادی و سرمایه گذاری هایی که 
در ایران باید انجام شود تلاش کند می تواند 

توفیق کسب کند.
آمریکایی ها در موضوع برجام

 بد عهدی کردند
رئیس مجلس با اشاره به دیگر اولویت 
کشور در بحث اقتصادی گفت: بد عهدی 
آمریکایی ها در موضوع برجام باعث شده 
بانک های آمریکایی نتوانند با بانک های ما 
وارد تعامل شوند بنابراین آنها کم کاری کرده 

و درست کار خود را انجام ندادند.
وی ادامه داد: ما نیازمند بیانیه نیستیم، 
آقای کری می گوید ما بیانیه داده ایم و این 
بانک ها خود راضی به مراوده نیستند در 
حالی که ما می دانیم در عالم سیاست بیانیه 
داده و در زیر کار دیگر می کنند. از این رو ما 
احتیاج داریم که این فعل اقتصادی صورت 

بگیرد.
لاریجانی با تاکید بر اینکه آمریکایی ها 
در موضوع برجام با مسائل بانکی مقصرند 
گفت: اگر این مسئله حل نشود به طور حتم 
مشکل برای آنها ایجاد خواهد شد یعنی 
وقتی مسائل اقتصادی ایران مطابق برجام 
حل نشود یعنی آمریکایی ها به توافقاتشان 
عمل نکرده اند از این رو ممکن است به 

تجدید نظر برسد.
رئیس مجلس تاکید کرد: ما فعلا به 
دنبال این هستیم که از مسیری که در برجام 
آمده اختلافات حل شود اما شرایط داخلی 

ایران می تواند تغییر کند.
لاریجانی با اشاره به اینکه در موضوع 
به  طرفی  اگر  که  آمده  وضوح  به  برجام 
تعهدات خود عمل نکند چگونه خواهد شد 
افزود: ما خواهان اجرای برجام از مسیرهای 

تعیین شده هستیم.
وی با بیان اینکه فیمابین ما و امریکا 
دارد تصریح کرد:  زیادی وجود  مشکلات 
ما نمی خواهیم مشکلات مسیر غیرمعقول 

حل شود.
لاریجانی با بیان اینکه آمریکا در ایجاد 
طالبان و داعش نقش داشته است افزود: 
این برای کشوری چون آمریکا تأسف آور 
است اما آنها اکنون می گویند ما با آنها مبارزه 

می کنیم.
آینده سوریه باید دموکراتیک باشد

لاریجانی در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه حضور بشار اسد با وجود مخالفت های 
چگونه  را  اروپایی  و  آمریکایی  کشورهای 
این موضوع  ارزیابی می کنید گفت: خود 
یعنی حذف بشاراسد یک نوع دیکتاتوری 
از  المللی است که کشورهایی برون  بین 
کشوری در خصوص حضور یا عدم حضور 
رئیس جمهور اظهار نظر کنند از این رو باید 

تمامی مسائل مشروعیت داشته باشد.
وی ادامه داد: این نوع رفتارها دیکتاتور 
مآبانه است از این رو رئیس جمهور سوریه 
را باید مردم تعیین کنند و من این رفتار 
را قبول ندارم که کشوری دیگر در مورد 

سرنوشت سوریه تصمیم بگیرد.
مردم  اگر  داد:  ادامه  مجلس  رئیس 
بشاراسد را نخواهند ما هم مشکلی نداریم 
و موضع ما آن است که مردم سوریه چه 
می گویند ما مخالف این هستیم که در جایی 

بنشینیم و بگوییم بشار اسد بماند یا برود.
وی ادامه داد: مسئله ما این نیست که 
روی یک فرد بحث کنیم ما روی یک قاعده 
بحث می کنیم و معتقدیم که آینده سوریه 
باید دموکراتیک باشد و همه جریان ها درآن 

حضور داشته باشند.
لاریجانی افزود: بحث بر این است که 
ظرف 18 ماه دولت وحدت اسلامی تشکیل 
شود و بعد انتخابات شکل بگیرد که در این 
صورت بشار اسد هم می تواند مانند بقیه 

کاندید شود.
وی با بیان اینکه حوادثی در منطقه در 
نشان می دهد که  داده  اخیر رخ  دو دهه 
جریان تروریستی کاملا رشد یافته از نظر 
کمی و کیفی وجود دارد افزود: من فکر 
نمی کنم هر نوع تقسیم در منطقه بتواند 
مشکلی را حل کند و البته معتقدم بحران را 
تشدید خواهد کرد. شما تصور کنید در عراق 
چندین منطقه به وجود بیاید که به طور 

حتم معضلاتی را منجر خواهد شد.
عراق  مشکل  اینکه  بیان  با  لاریجانی 
کرد:  تصریح  است  بیرون  از  و  امنیتی 
مشکل امنیتی با تقسیم حل نخواهد شد و 
بحران های منطقه ای براساس این تصمیمات 

تشدید خواهند شد.
ما هر روز قدرت خود را تقویت 

می کنیم اما علیه کسی استفاده نمی 
کنیم

رئیس مجلس شورای اسلامی در پایان 
در  ایران  بینظیر  قدرت های  به  اشاره  با 
زمینه های نظامی، اقتصادی و... گفت: ما 
هر روزه قدرت خود را تقویت می کنیم اما 
علیه کسی استفاده نمی کنیم از این رو ما 

می خواهیم به کمک دیگران بشتابیم. 

رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد:

کمک به دولت برای رفع مشکلات اقتصادی

محمد علی خسروی
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آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,420,000یک مثقال طلا

1,020,400یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

 10,025,000 سکه بهار آزاد ی

 10,010,000 سکه امامی

 5,090,000 نیم سکه

 2,740,000 ربع  سکه

1,880,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 37,000,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,800,000 پژو 

SLX 405 30,700,000 پژو 

ELX 40,200,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,500,000 تند ر 

LX 32,900,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,300,000 سمند LX سال

EF7 30,300,000 سمند 

ELX 35,800,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

وزیر رفاه خبر داد :

توزیع »سبدحمایت غذایی« 
درآستانه ماه رمضان 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی گفت: نخستین بسته حمایت غذایی به مناسبت 
فرارسیدن ماه مبارک رمضان در اختیار خانوارهای نیازمند قرار می گیرد. 

به گزارش ایسنا، ربیعی افزود: خانوارهای مشمول این طرح می توانند به محض دریافت 
پیامک از طریق تلفن همراه با مراجعه به فروشگاه های زنجیره ای و از پیش تعیین شده 
کالاهای مورد نیاز خود را دریافت کنند. ربیعی ارزش ریالی سبدهای حمایت غذایی را 
برای خانوارهای مشمول این طرح بین 80 تا 1٢0 هزار تومان اعلام کرد و گفت: دولت در 
نظر دارد امسال در چهار نوبت سبد حمایت غذایی را بین خانواده های نیازمند توزیع کند. 
وی عرضه یک وعده غذای گرم در مهدهای کودک در استانهای کمتر برخوردار و توزیع 
شیر در مدارس را از دیگر برنامه های حمایتی دولت در سال 95 دانست و افزود: به زودی 
این برنامه های حمایتی دولت اجرایی خواهد شد. ربیعی همچنین از به روز شدن پرداخت 
حقوق بازنشستگان تحت پوشش صندوق بازنشستگی فولاد خبر داد و گفت: درحال 
حاضر، دولت تمام معوقات مربوط به حقوق این گروه از بازنشستگان را واریز کرده است و 
آنان هیچ طلبی ندارند. وی علت ایجاد بحران در صندوق بازنشستگی فولاد را پیش بینی 
نشدن محاسبات بیمه ای در ایجاد این صندوق و اداره آن دانست و افزود: همین موضوع 
باعث شد این صندوق دچار نارسایی های ساختاری عمیق شود. وزیر تعاون، تنها راه حل 
برون رفت از این مشکل را اصلاح محاسبات بیمه ای با استفاده از دارایی های صندوق فولاد 
دانست و گفت: بر همین اساس دولت در نظر دارد با هماهنگی سازمانهای حسابرسی و 
مدیریت و برنامه ریزی کشور این مشکل را برطرف کند. وی ادغام صندوق بازنشستگی 
فولاد را با سایر صندوق های بازنشستگی از جمله تامین اجتماعی درست ندانست و تاکید 
کرد: درصورتی این رویکرد اجرایی می شود که صندوق فولاد محاسبات بیمه ای قابل 
قبولی ارائه دهد تا سازمان تامین اجتماعی و بازنشستگان آن دچار خسران نشوند. ربیعی 
تعداد بازنشستگان صندوق بازنشستگی فولاد را بالغ بر 80 هزار نفر برشمرد و گفت: اعتبار 
مورد نیاز برای پرداخت حقوق این تعداد از بازنشستگان غیر از هزینه های درمانی ماهانه 

160 میلیارد تومان است. 

  وزیر نیرو با اشاره به آمادگی ایران برای اتصال شبکه برق به 
اروپا، از اتصال قریب الوقوع شبکه برق ایران با دو کشور حاشیه 

جنوبی خلیج فارس خبر داد. 
حمید چیت چیان در دیدار با »اربان راسناک« دبیر کل 
منشور جهانی انرژی در تهران با بیان اینکه ظرفیت انرژی خوبی 
در ایران وجود دارد که به راحتی می توان آن را به شبکه برق 
اروپا متصل کرد، گفت: مسئولیت منشور انرژی ایجاب می کند 

که روابط بین کشورها را در زمینه انرژی تسهیل کند.
وزیر نیرو در خصوص امکان برقراری ارتباط شبکه برق ایران 
و اروپا و صادرات گاز به اروپا تصریح کرد: موضوع گاز طبیعی 
در حوزه وزارت نفت است و در تماس با مسئولان نفت مورد 
تاکید قرار گرفته، ولی در زمینه برقراری ارتباط الکتریکی با 
اروپا، وزارت نیرو آمادگی دارد تا در صورت نیاز اروپا، این ارتباط 

را برقرار کند.
این عضو کابینه دولت با اشاره به اینکه ایران در حال حاضر با 
7 کشور همسایه خود در زمینه صادرات و واردات و تبادل برق 
همکاری دارد، اظهار داشت: هم اکنون حجم صادرات برق ایران 

بیش از میزان واردات است.
این مقام مسئول با اعلام اینکه میزان صادرات برق ایران 11 
گیگاوات ساعت و میزان واردات 4 گیگاوات ساعت است، با 
اشاره به اینکه اخیراً توافق شده با استفاده از خطوط انتقال برق 
ارمنستان، گرجستان و روسیه، شبکه برق ایران و روسیه به هم 
متصل شوند، اظهار داشت: هم اکنون با ارمنستان از طریق دو 
خط انتقال ارتباط داریم و خط سوم ارتباطی در حال احداث 
است تا خط گرجستان و ارمنستان نیز تقویت شده و از این 

طریق این ارتباط برقرار شود.
وی با یادآوری اینکه به غیر از این ها با جمهوری آذربایجان 
توافق شده تا از طریق این کشور نیز به شبکه برق روسیه متصل 
شویم، تبیین کرد: حداقل با دو کشور از حوزه جنوب خلیج 
فارس مذاکراتی در حال انجام است تا از طریق کابل های دریایی 

بتوانیم شبکه های برق کشورمان را به آن ها نیز متصل کنیم.
»اربان راسناک« دبیر کل منشور جهانی انرژی هم در این 
نشست با بیان اینکه ارتباط برقی بین کشورها امر ضروری است 
که ضمن مدیریت در شبکه، کمک می کند تا بار شبکه نیز 
متعادل و در زمان پیک مصرف برق، کمبودها جبران شود، 
گفت: در صورت دریافت پیشنهادی از جانب ایران، در شرایط 
کنونی برق ایران،   نیازها و نگاه آینده شما بررسی خواهد شد 
تا بتوانیم شریک اروپایی مناسبی را پیدا کنیم و در این زمینه 

مذاکراتی را انجام دهیم.
وی با اشاره به این مطلب که کشورهای اروپایی به شدت 
دنبال برقراری ارتباط الکتریکی با سایر کشورها هستند، افزود: 
قیمت برق در مرکز و شمال اروپا بسیار ارزان است و با استفاده 

از اطلاعات جامع تر از سوی شما تلاش می کنیم تا این ارتباط 
ایجاد شود.

راسناک با تاکید بر اینکه، روند تأیید امضای منشور جهانی 
در ایران در حال انجام است اظهار داشت: از حضور کارشناسان 
ایرانی و پیشنهادات آن ها در خصوص منافع و علائق کشورهای 
علاقمند در خصوص منشور انرژی صحبت های خود را ادامه 

خواهیم داد.
هزینه  تمام  کرد:  تاکید  انرژی  جهانی  منشور  دبیرکل 
انرژی  از سوی دبیرخانه منشور جهانی  ایرانی  کارشناسان 
پرداخت خواهد شد تا مذاکرات خود را در خصوص عناصر 
مختلف منشور جهانی انرژی ادامه دهند تا به نتایج خوبی 

برسند.

به دنبال مشکلاتی که به واسطه حذف یک بسته اینترنتی پرطرفدار برای مشترکان ایجاد 
شد، روابط عمومی شرکت ارتباطات سیار بار دیگر تاکید کرد: این شرکت جهت جلب رضایت 

مشترکان ناراضی یک گیگابایت اینترنت رایگان در اختیار آنها می گذارد. 
به گزارش خبرنگار ایسنا، ماه گذشته اپراتور اول ارتباطی یا همان شرکت همراه اول یکی از 
بسته های اینترنتی پرطرفدار خود را حذف کرده و طبق اعلام روابط عمومی این شرکت، پیش 

از حذف بسته ٢.5 گیگابایتی آلفا این موضوع از طریق ارسال پیامک، اطلاع رسانی  شده بود. 
بدین ترتیب پیامکی با این متن به مشترکان بسته مذکور ارسال شده و به آنها اعلام شد: 
»مشترک گرامی، شما تاکنون جهت اتصال به اینترنت همراه از بسته ماهانه آلفا با سرعت 
محدود استفاده کرده اید. مفتخریم به اطلاع برسانیم از تاریخ 13/0٢/95 محدودیت سرعت 
برداشته خواهد شد. بسته های جایگزین با سرعت بدون مرز به زودی به اطلاع شما خواهد 

رسید.« 
درباره علت حذف این بسته نیز اینگونه عنوان شده بود که پیش از این از سوی این اپراتور 
بسته های اینترنت آلفا ارائه می شد تا اگر مشترکی در نقطه ای زندگی می کند که در آن منطقه 
 3G 3 وجود ندارد، نسبت به او اجحاف نشود، اما اکنون با توجه به این که پوششG پوشش
همراه اول در بیشتر نقاط کشور وجود داشته و در اکثر شهرهای بزرگ این پوشش تقریبا کامل 
است اپراتور تصمیم گرفته بسته  آلفای ٢.5 گیگ خود را حذف و آن را به »آلفا +« که دارای 

سرعت بیشتری است تبدیل کند. 
البته همچنان سایر بسته های پرطرفدار آلفا باقی مانده و ارائه می شوند، اما درباره بسته 5.٢ 
گیگابایتی آلفا این بسته از لیست بسته های اینترنت اپراتور حذف شده و به گفته اپراتور، موضوع 
در دو نوبت از طریق پیامک به کاربران بسته های اینترنتی اپراتور اول اعلام شده است، با این 
وجود همچنان برخی کاربران به دلایل مختلف این پیام را دریافت نکرده و بدون اطلاع آنها 

بسته ٢.5 گیگابایتی آلفای آنها با بسته 1+1 گیگابایت آلفاپلاس جایگزین شده است. 
اگرچه این دو بسته از نظر قیمت یکسان هستند اما حجم بسته آلفاپلاس به مراتب کمتر 

از بسته آلفا بوده و همین موضوع موجبات اعتراض برخی مشترکان این بسته را فراهم آورده 
است چراکه همزمان با استفاده حجم قابل توجهی از بسته آلفا مشترک پیامی بدین مضمون 
دریافت می کرد: »شما 85 درصد حجم بسته اینترنت آلفا 30 روزه ٢.5 گیگابایت را مصرف 
نموده اید ...پس از پایان این بسته، بسته اینترنت آلفا 30 روزه ٢.5 گیگابایت برای شما به صورت 

خودکار تمدید خواهد شد.« 
اما در عمل پس از فعال سازی بسته مذکور اپراتور با ارسال پیام دیگری به مشترک اعلام 
می کرد: » بسته اینترنت آلفا 30 روزه ٢.5 گیگابایت شما به پایان رسیده و با توجه به ارتقای 
شبکه همراه اول، به صوت خودکار با بسته پرسرعت ماهانه 1گیگا بایت+1گیگابایت شبانه با 

قیمت یکسان جایگزین شد. برای اطلاع از وضعیت بسته *100*0#را شماره گیری کنید.« 
بدین ترتیب در نهایت در روز 13 اردیبهشت ماه و همزمان با حذف این بسته برخی 
مشترکان به دلایل مختلف با چنین اتفاقی مواجه شده و به جای آنکه بسته ٢.5 گیگابایتی 
آلفا برای آنها فعال شود، بسته  آلفاپلاس شامل یک گیگابایت اینترنت روزانه و یک گیگابایت 

اینترنت شبانه برای آنها فعال شد. 
به دنبال اعتراض افرادی که چنین مشکلی برای آنها ایجاد شده بود، اپراتور اینگونه اعلام کرد 
که این افراد می توانند از طریق تماس با 9990 مشکل خود را پیگیری کنند، چرا که اپراتور در 

این زمینه راهکاری در نظر گرفته تا مشکلات مشترکان برطرف شود. 
حال چند روز از این می گذرد و پیگیری های برخی مشترکان گویای آن است که برخی 
کارشناسان مرکز 9990 در این باره اظهار بی اطلاعی می کنند، حتی پیگیری های برخی 
مشترکان از سوی سازمان تنظیم مقررات ارتباطات و سامانه 195 هم نتیجه ای به دنبال 

نداشته است. 
با این وجود روابط عمومی همراه اول تاکید دارد بر اساس آخرین تصمیمات اخذ شده در این 
زمینه، قرار بر آن است که هفته آینده اپراتور اول برای تمامی مشترکانی که در تاریخ مذکور 

بسته آنها تمدید شده یک گیگابایت اینترنت رایگان ارائه کند. 

وزیر نیرو خبر داد:

آمادگی ایران برای اتصال شبکه برق به اروپا

تصمیم اپراتور اول برای حذف بسته پرطرفدار 

تحلیلگران اروپایی بورس  عنوان کردند: 

بالا بودن پتانسیل رشد بازار سرمایه ایران 
با وجود افزایش حضور سرمایه گذاران خارجی در بازار سرمایه ایران در ماه های اخیر، 
بررسی ها نشان می دهد که هنوز فاصله زیادی با نقطه ایده آل وجود داشته و بسیاری از 
سرمایه گذاران از اوراق بهادار عرضه شده در ایران و به ویژه صکوک )ابزارهای تامین مالی 

اسلامی( شناخت کافی ندارند. 
به گزارش ایرنا، پس از اجرای برجام و رفع تحریم ها بانکی و مالی، سرمایه گذاران 
خارجی به فعالیت در بازار سرمایه ایران اقدام کرده اند، این سرمایه گذاران علاوه بر 
تمایل برای خرید سهام، به دنبال سایر اوراق بهادار از جمله صکوک )ابزار تامین مالی 
اسلامی( نیز هستند.سازوکار فعالیت این سرمایه گذاران در بازار سرمایه ایران، تسهیل 
شده به گونه ای که همانند فعالان ایرانی، پس از اخذ کد معاملاتی می توانند در بازار 
سرمایه و بورس اقدام به خرید و فروش کنند.مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی 
اوراق بهادار و تسویه وجوه )سمات( درباره میزان فعالیت سهامداران خارجی در بازار ایران 
در نهم فروردین ماه امسال گفت: آمارها نشان می دهد فعالیت سرمایه گذاران خارجی 
در دو ماه پایانی سال گذشته افزایش چشمگیری داشت، به گونه ای که ارزش معاملات 
آنها در پایان آذرماه 4٢ میلیارد ریال بود اما پس از اجرای برجام این رقم با رشدی 1٢ 

برابری به 511 میلیارد ریال رسید.
محمدرضا محسنی اضافه کرد: این شرکت 567 کد سهامدار خارجی را تا پایان پارسال 
صادر کرد که در این فهرست نام 33 سرمایه گذار ایرانی مقیم خارج از کشور نیز دیده می 
شود.به گفته محسنی مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی، هم اکنون سرمایه گذاران 
35 کشور در بازار سرمایه ایران فعالند.با وجود افزایش حضور شرکت ها و سرمایه گذاران 
خارجی در بورس تهران در ماه های اخیر، هنوز فاصله زیادی با نقطه ایده آل وجود دارد. 
گفت وگو با فعالان بازار سرمایه سایر کشورها نشان می دهد که هنوز آنها آشنایی کاملی با 
بورس، بازار سرمایه و اوراق بهادار عرضه شده در ایران ندارند و لازم است که در این زمینه 

اطلاع رسانی شود.
در این میان، ناآشنایی سرمایه گذاران خارجی با ابزارهای مختتلف تامین مالی در ایران 
و به ویژه صکوک )ابزارهای تامین مالی اسلامی( حایز اهمیت است.رییس بخش توسعه 
کسب و کار و عضو هیات مدیره بورس مونیخ در حاشیه هشتمین همایش بین المللی بازار 
سرمایه اسلامی در تهران به خبرنگار ایرنا گفت: بورس تهران برای سرمایه گذاران شناخته 
شده نیست و نیاز به معرفی بیشتر دارد. دکتر»روبرت ارتل« )Robert Ertl( در حاشیه 
هشتمین همایش بین المللی بازار سرمایه اسلامی در تهران در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
افزود: تاکنون سرمایه گذاران به دلیل تحریم ها، توجهی به بازار سرمایه ایران نداشتند و این 
بازار نیز به روی سرمایه گذاران خارجی باز نبوده است. وی ادامه داد: اکنون این بازار باید به 

جهان معرفی شود تا بتواند سرمایه گذار خارجی جذب کند. 
ارتل، با توجه به بازار 80 میلیونی ایران و چشم انداز روشن برخی صنایع مانند نفت و 
گاز و پتروشیمی و خودرو، پتانسیل رشد بازار سرمایه ایران را بالا ارزیابی کرد. وی اضافه 
کرد: همچنین ابزارهای مالی که در بورس کشورهای اسلامی ارائه می شود، چندان برای 
جوامع غیرمسلمان آشنا نیست، به عنوان نمونه در آلمان مردم به اوراق قرضه دارای نرخ 
بهره عادت کرده اند و این نوع اوراق قرضه را می شناسند و ابزارهای مالی اسلامی، فقط در 

جوامع مسلمان این کشور طرفدار دارد. 
 Skarabaus( مدیرعامل بورس اسکاراباس سوئیس )Jahn Ludwig( »جان لودویگ«
Swiss AG( و رئیس توسعه تجارت بورس اشتودگارت آلمان نیز در این رابطه به ایرنا 
گفت: بورس اوراق بهادار تهران برای خارجی ها آشنا نیست، زیرا مدت زیادی نیست که از 
لغو تحریم ها می گذرد. وی افزود: من با بورس های آمریکا و اروپا به ویژه آلمان به خوبی 
آشنا هستم و مقررات، ابزارهای مالی و شرکت ها و عملکردهای مالی آنها را می شناسم و 

می توانم در مورد سود سرمایه گذاری در این بازارها اظهار نظر کنم. 
لودویگ ادامه داد: در شرابط موجود، ممکن است سرمایه گذاران خارجی وارد بورس 

تهران شوند و اوراق بهادار بخرند اما این استقبال در مقیاس وسیع نخواهد بود. 
دکتر »جوهانس انگلس« )Johannes Engels( مسئول ارشد سیاستگذاری موسسه 
ملی نظارت مالی آلمان )federal financial supervisory authorithy( موسوم به بافین 
)BaFin( نیز به ایرنا گفت: مدت زیادی نیست که میان بافین و بورس تهران ارتباط برقرار 

شده و قرار است امسال تعدادی از مسئولان این سازمان به فرانکفورت بیایند. 
وی افزود: اگر زیرساخت ها فراهم باشد، معرفی یک بورس کار چندان سختی نیست و 

بنابراین می توان به آینده خوشبین بود. 
به گزارش ایرنا، ایران تلاش زیادی برای معرفی بازار سرمایه خود و به ویژه ابزارهای 
مختلف تامین مالی کرده و بر این اساس، چندی پیش نیز همایش بین المللی بازار سرمایه 
اسلامی در تهران با حضور نمایندگان 40 کشور جهان از جمله آلمان، روسیه، فرانسه، 

سوئیس، کره جنوبی، هند، چین و یونان برگزار شد.
بررسی ساختار و عملکرد صندوق های سرمایه گذاری اسلامی، ریسک های مالی مرتبط 
با سرمایه گذاری در واحدهای صندوق های اسلامی، حاکمیت شرعی در نهادهای مالی 
اسلامی، نظام های قانون گذاری در بخش صندوق های اسلامی و بانک های سرمایه گذاری 
و خدمات آنها در چارچوب منطبق با شریعت از مهم ترین  محورهای این همایش بود.

کارشناسان آسیایی، اروپایی و آفریقایی حاضر در این همایش، با فرصت های سرمایه 
گذاری در بازار سرمایه ایران آشنا شدند.

به نظر کارشناسان، با توجه به مزایای حضور سرمایه گذاران خارجی در بازار سرمایه 
ایران دارد لازم است که برنامه ها و کارگاه های آموزشی ویژه ای در این رابطه تشکیل 
شود.فعالان بازار سرمایه معتقد هستند که افزایش حضور سرمایه گذاران خارجی در بازار 
سرمایه، علاوه بر تامین مالی طرح ها، زمینه رونق بیشتر بورس و بازار سرمایه کشور را نیز 

فراهم می کند.

 طی چند ماه گذشته از اجرایی شدن برجام و به تبع آن ایجاد 
تحرک در شبکه بانکی برای ورود به حوزه بین الملل و خروج از 
جزیره ای که این سالها ایجاد شده بود، حواشی این جریان و انتقاد 
نسبت به ملموس نبودن برجام در این حوزه نیز قابل تامل است. با 
این حال کارشناسان امور بانکی معتقدند اگرچه در این مدت حداکثر 
انتظارات برآورده نشده و زمان بر خواهد بود ولی اینکه می گویند هیچ 

تغییری ایجاد نشده، کاملا دروغ است. 
به گزارش ایسنا، در حالی حدود یک سال از انجام توافقات هسته 
ای )تیرماه 1394( و حدود پنج ماه از اجرایی شدن برجام )دی ماه 
1394( می گذرد که نظرات و گاهی انتقادات متفاوتی نسبت به نبود 
دستاوردی از برجام به ویژه در شبکه بانکی مطرح می شود. به طوری 
که شبکه بانکی شاید بیش از هر بخش دیگری در پسابرجام با حواشی 
همراه بوده و مسایلی همچون گشایش سوئیفت، روابط کارگزاری و یا 

انجام مبادلات دلاری مورد توجه قرار گرفته است. 
باید به این مجموع هراس بانکهای خارجی در برقراری ارتباط با 
بانکهای ایرانی و به عبارتی ایران هراسی آنها را نیز اضافه کرد که با 
وجود تاکیدات مکرر طرف های آمریکایی به این بانکها و ایجاد اطمینان 
برای آنها در نتیجه برقراری ارتباط با بانکهای ایرانی به نظر می رسد 
هنوز نتوانسته گره چندانی از شبکه بانکی در عرصه بین الملل باز کند. 
مجموعه شرایط شبکه بانکی در پسابرجام و آنچه که در نتیجه لغو 
تحریم ها در چند ماه گذشته بدست آمده و انتظاراتی که می تواند 
برآورده شود از جمله مواردی است که در گفت وگوی ایسنا با پویا جبل 

عاملی - کارشناس امور بانکی - مورد بررسی قرار گرفت. 
 سیگنالی ندهیم که فکر کنند برجام ادامه ندارد 

جبل عاملی با بیان اینکه دستاوردهای برجام برای شبکه بانکی را 
می توان به چند مرحله تقسیم کرد به گشایش سوئیفت برای بسیاری 
از بانکهای ایرانی به عنوان یکی از مهمترین آنها اشاره کرد و گفت: 
اکنون شبکه بانکی می تواند به عنوان شبکه پیام رسان بانکی در 
سراسر دنیا از آن استفاده کند. البته چند هفته ای زمان نیاز بود تا 
ما از نظر نرم افزاری سیستم های خود را به روز رسانی کرده و پس از 
آن سوئیفت از سوی بانک ها و بانک مرکزی مورد استفاده قرار گرفت. 
وی ایجاد تحول قابل توجه در روابط کارگزاری بانکی در پساتحریم 
را نیز مورد اشاره قرار داد و با طرح این سوال اصلی که شرایط پیش 
از برجام چگونه بود و بعد از آن چه تغییر کرد؟ توضیح داد: از نظر 
بسیاری از کارشناسانی که روابط کارگزاری بانکی را پیگیری می کنند 
کاملا مشهود است که کارهایی که تا پیش از این سیستم بانکی 
ما نمی توانست انجام دهد و یا روابط کارگزاری که نداشته و از آن 
محروم بود، ایجاد شد. به ویژه روابط کارگزاری در آسیا و اروپا نظیر 
آلمان، ایتالیا، اتریش و بلژیک. هرچند آنچه که اتفاق افتاده با بانک 
های کوچک و متوسط اروپایی است و هنوز بانک های بزرگ نیامده اند. 
به گفته جبل عاملی در سوی دیگر باید جنبه های دیگری را در 
نظر گرفت به طوری که آنچه را که تاکنون اتفاق افتاده پیش از برجام 
متصور نبودیم که بتوانیم انجام دهیم. با این حال با اجرایی شدن برجام 
روابط کارگزاری گسترده و تعمیق یافته و این روند اگر همین طور ادامه 
پیدا کند امیدواریم به زودی با بانک های بزرگ نیز وارد مذاکره شویم. 
این کارشناس امور بانکی از برخی مشکلات موجود در داخل نیز 
سخن گفت و یادآور شد: مشکلاتی از نظر به روز کردن قوانین به 
ویژه در موضوعات ضد تروریستی، مبارزه با پولشویی، قانون مالیات 
آمریکا که در حال حاضر تمام دنیا آن را اعمال می کنند نیز در داخل 
کشور وجود دارد که ما باید در نهایت این قوانین را اجرایی کنیم و اگر 

انجام شود، تصور بر این است که روابط کارگزاری بانکهای ایرانی حتی 
می تواند بهتر از زمانی باشد که تحریم نبودیم. 

اما در شرایطی هنوز به اذعان مدیران ارشد بانکی و حتی مسئولان 
وزارت امور خارجه، هراس بانکهای بزرگ خارجی و به گونه ای بی 
اعتمادی آنها موجب عدم ورود آنها به مذاکره با بانکها ایرانی شده که 
در مدت اخیر بارها در نتیجه مذاکرات طرف های ایرانی و آمریکایی، 
وزیر امور خارجه آمریکا اعلام کرده که بانکهای خارجی با اطمینان 
نسبت به برقرار ارتباط با بانکهای ایرانی اقدام کنند و از این موضوع 
نهراسند که منتقدان و حتی گاهی مدیران بانکی اعلام می کنند که با 
وجود اجرایی شدن برجام هنوز تغییرات قابل توجهی در شبکه بانکی 

رخ نداده است. 
 بانکهای بزرگ منتظر سیگنال مثبت اند

 جبل عاملی در این باره معتقد است که وقتی عنوان می شود هنوز 
اتفاق خاصی در پسابرجام نیفتاده است برای آن است که این انتظار 
وجود داشته که بلافاصله بعد از برجام بتوان با بانک های بزرگ اروپایی 
ارتباط برقرار کرد. این در حالی است که هنوز نتوانستیم با آنها وارد 
رابطه شویم که بخشی از آن به دلایل داخلی مرتبط است و بخشی 
دیگر به این بستگی دارد که بانک های بزرگ نیاز به تضمین های کتبی 
بیشتر و همچنین سیگنال های قوی تری دارند که مطمئن باشند 
برجام پابرجا می ماند؛ بنابراین اگر در داخل شرایطی رقم بخورد که 
این سیگنال ها داده شود که ممکن است برجام تداوم پیدا نکند، آنگاه 

بانک های بزرگ تمایلی به این ندارند که با ایران وارد مذاکره شوند. 
وی همچنین نسبت به برخی مواضع تند در ارزیابی نتایج برجام 
در مدت گذشته هشدار داد و گفت: باید توجه داشت که تا زمانی که 
ما پای میز مذاکرات بودیم می توانستیم برای دریافت امتیاز بالاتر، 
انتقادات بیشتری نسبت به مذاکرات مطرح کنیم اما با اجرایی شدن 
برجام و ورود طرفین برای اجرای آن، اگر همان تنش های قبلی در 
طول مذاکرات همچنان در داخل نیز وجود داشته باشد، آنگاه این 

سیگنال به طرف های خارجی داده می شود که ممکن است به دلیل 
انتقادات شدیدی که وجود دارد برجام در ایران ادامه پیدا نکند که این 
موضوع می تواند موجب دلسردی سرمایه گذار خارجی شده و طرف 

های تجاری ما شود. 
جبل عاملی با بیان اینکه در نگاه حداکثری به کسب منافع در 
پسابرجام در مجموع، باید این را تایید کرد که در این مدت اندک 
گذشته حداکثر آنچه می توانستیم بدست آوریم محقق نشده و 
انتظارات باقی است ادامه داد: ولی از سویی دیگر اگر موضوع این باشد 
که آیا تغییری ایجاد شده یا خیر، این کاملا دروغ است که بگوییم هیچ 
تغییری وجود نداشته است. یعنی کسانی که قبل و بعد از برجام روابط 
کارگزاری را رصد کرده اند، به خوبی می دانند که کاملا ملموس است 

که تغییرات زیادی در روابط بانکی ایجاد شده است. 
 بانکهای ایرانی جزیره ای شده بودند

 این کارشناس امور بانکی در ادامه درباره فضای شبکه بانکی برای 
ورود به عرصه بین الملل و همچنین نقش آنها در جلب اعتماد بانکهای 
خارجی نیز توضیحاتی ارائه کرد و گفت: یکی از مسایل این است که 
به دلیل تحریم های چند سال گذشته، فضای بانکی ما از دنیا دور و 
جزیره ای شده بود. این در حالی است که در این 10 سال، تغییرات 
شگرفی به خاطر رکودی که به دلیل بی ثباتی های مالی در دنیا رخ داد 
و تغییراتی که در قوانین و نظارت ایجاد شد، دور بودیم که اکنون با باز 
شدن درها و گسترش روابط، مشخص می شود که چه نیازهایی داریم 

و تا پیش از این نسبت به این مسایل آگاهی کاملی نداشتیم. 
به نظر می رسد که اکنون سیستم بانکی و بانک مرکزی در حال 
ایجاد پل های ارتباطی بوده تا بتوانند به مسائلی که نیاز دارد از جمله 
قوانین بانکی و مباحث نظارتی آگاهی پیدا کند. بنابراین فعلا در حال 

یادگیری بوده و در مرحله بعد باید برای آنها نهادسازی کنیم. 
سفر سیف چگونه بود؟

موضوع دیگر مورد بررسی، سفرهای اخیر رییس کل بانک مرکزی 

به ویژه به آمریکا و انگلیس و اظهارات وی در رابطه با پایبندی طرف 
های غربی به تعهدات خود در مذاکرات بود که البته با واکنش ها و 

بازخوردهای متفاوتی در داخل همراه شد. 
جبل عاملی ارزیابی خود از این جریان را اینگونه اعلام کرد که به هر 
حال باید ملاقات رییس کل بانک مرکزی با وزیر خزانه داری آمریکا 
اتفاق می افتاد و باید کانال ارتباطی مداومی بین بانک مرکزی ایران و 
خزانه داری آمریکا ایجاد و موکدا به آنها اعلام و تذکر داده شود که چه 
کارها و تضمین هایی را برای ایران ایجاد کنند تا به آن تعهداتی که در 

برجام داده اند، عمل کنند. 
وی ادامه داد: نکته دیگر این است که باید توجه داشت اظهارات 
رییس کل بانک مرکزی در آمریکا به چه دلیل بود و مخاطب آن چه 
کسی بود و در چه موقعیت جغرافیایی عنوان شد؟ این موضوع در 
فضایی عنوان شده که بنا بر این بود تا طرف خارجی تحت فشار قرار 

گرفته تا هدف های تعیین شده برای ملت به نتیجه برسد. 
این کارشناس این راهم تاکید کرد که منتقدان به جای این که 
شرایط سخنرانی را بسنجند این را به حربه ای برای فشار آوردن به 
دولت تبدیل کردند، در حالی که معتقدیم این نمی تواند عاملی برای 
فشار به دولت باشد، چرا که پایان این جریان می تواند خسران ملی 
را به همراه داشته باشد، و نتیجه ادامه این وضعیت، جز این نیست 
که سرمایه گذاران و اتباع خارجی فکر می کنند که نمی توان برجام 
را سندی بلندمدت قلمداد کرد و از ورود سرمایه به ایران خودداری 

خواهند کرد. 
 اما و اگرهای مبادلات دلار 

اما یکی دیگر از مشکلات موجود در حوزه بانکی بین الملل برای 
ایران ادامه تحریم مبادلات بر پایه دلار است که ظاهرا با تحریم های 
هسته ای ارتباطی ندارد. با این وجود در حال حاضر طرف آمریکایی 
اقدامی برای لغو این تحریم انجام نداده آنهم در شرایطی که آزادسازی 
مبادلات بر پایه دلار از اهمیت ویژه ای برای شبکه بانکی و تجاری 

ایران برخوردار است. 
جبل عاملی در این رابطه نیز با بیان اینکه انجام معاملات بر پایه دلار 
موضوعی است که با طرف آمریکایی مورد مذاکره قرار گرفت و باید در 
نظر داشت که آمریکا مجبور است هر اقدامی را برای دست یابی ایران 
به منافع برجام انجام دهد ادامه داد: اما لغو تحریم مبادلات دلاری به 
طور خاص در موضوع برجام مورد اشاره قرار نگرفت چون این هراس 
وجود داشت که پول ایران وارد سیستم بانکی آمریکا شود و به نحو 
دیگری این دارایی بلوکه شود. همانطوری که دو میلیارد دلار از دارایی 

ما توقیف شد. 
وی افزود: لغو تحریم مبادلات دلار هوشمندانه در برجام گنجانده 
نشد ولی به صورت کلی این عنوان شده که اگر قرار است نقل و 
انتقالات ارزی و سیستم بانکی ما آزاد باشد، طرف مقابل نیز باید تمام 
موارد و ضرورت هایی مرتبط با این تعهد را انجام دهد. پس اگر نیاز 
داریم که دلار آمریکا در خارج از آن تسویه شود، طرف آمریکایی نیز 

متعهد به ایجاد این شرایط برای ایران است. 
اما این اقتصاددان در مجموع معتقد است که برای رسیدن به اهداف 
حداکثری از اجرای برجام باید به یک اجماع راجع به سند امضاء شده 
برسیم. از سویی دیگر باید سیستم بانکی و بانک مرکزی به تلاش 
خود ادامه داده و مدیران با شجاعت بیشتری کار کنند تا موانع موجود 
برداشته شود. اگر این اجماع ایجاد شود می توان حدس زد که حداقل 
تا چند ماه آینده بتوان شاهد حضور سرمایه گذاران خارجی در ایران 

بود. 

واکاوی بانکها در برجام به روایت جبل عاملی 

هیچ تغییری نداشتیم دروغ است 
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محمدعلی افسانه ای درگذشت

محمدعلی، بوکسور افسانه ای آمریکا در سن 74 سالگی درگذشت.
کاسیوس کلی که پس از مسلمان شدن نام محمدعلی را برای خود برگزید در بیمارستانی 

در فینکس پس از 3٢ سال مبارزه با بیماری پارکینسون در سن 74 سالگی درگذشت.
محمد علی از روز پنج شنبه به خاطر تنگی نفس و شرایط بد جسمانی در بیمارستان 

بستری شده بود.
محمد علی یکی از پرافتخارترین و سرشناس ترین بوکسورهای تاریخ جهان و آمریکا به 

شمار می آید. او سه بار مدال طلای سنگین وزن بوکس جهان را به خود اختصاص داد.
لیلا علی، دختر محمد علی که او نیز در گذشته قهرمان بوکس زنان جهان بود، چند 
ساعت قبل از مرگ پدرش عکسی از خود به همراه پدر و فرزندش منتشر کرد و نوشت: 
"من این عکس پدر و دخترم را دوست دارم. از همه محبت ها و دعاهایی که برای پدرم می 
کنید متشکرم. من عشق شما را نسبت به خودمان احساس کردم و آن را ستایش می کنم."

جدا از این که محمد علی سه بار قهرمان جهان شده بود، محبوبیت او به خاطر فعالیت های 
اجتماعی اش بود.

محمد علی در ژانویه 194٢ در لوئیز ویل شهری از ایالت کنتاکی متولد شد. او از 1٢ 
سالگی بوکس آماتور را آغاز کرد و در سال 1964 با ناک اوت کردن سانی لیستون، قهرمان 
سنگین وزن جهان شد. او در همان سال به دین اسلام گروید و نامش را از کاسیوس کلی 

به محمد علی تغییر داد.
محمد علی در زمان جنگ آمریکا و ویتنام از خدمت در ارتش آمریکا سر باز زد و به 
همین خاطر سه سال و نیم از فعالیت بوکس محروم شد که در نهایت دادگاه رای به لغو 

محرومیت وی داد.
محمد علی در سال 1974 جرج فورمن را شکست داد و سال بعد از آن دوباره با جو فریزر 
در فیلیپین مسابقه داد و او را شکست داد. در المپیک 1996 از محمدعلی خواسته شد تا 
مشعل بزرگ المپیک را در مراسم افتتاحیه روشن کند. او همچنین در مراسم افتتاحیه 

المپیک ٢01٢ پرچم المپیک را حمل کرد.
او پیش از این که در سال 1981 بازنشسته شود، دو بار دیگر نیز قهرمان سنگین وزن 

جهان شد.
10 سخن الهام بخش محمد علی

در سخت ترین جاده ها هم نباید ناامید شوید
موفقیت همیشه با پیروز شدن به دست نمی آید. موفقیت واقعی زمانی است که ما بعد از 
افتادن بلند می شویم. بعضی کوه ها بلندتر از دیگران هستند. بعضی جاده ها شیب تندتری 
دارند. همیشه سختی ها و موانعی وجود دارند اما شما نباید بگذارید که آن ها شما را متوقف 

کنند. حتی در سخت ترین جاده ها نباید ناامید شوید.
برای موفق شدن آماده باشید

هر ورزشی که انجام می دهید بسکتبال، بوکس یا بدمینتون باید قبل از وارد شدن به 
استادیوم برای موفقیت آماده باشید.

قهرمان ها از آنچه در درون آن ها است ساخته می شوند
قهرمان ها در باشگاه ها ساخته نمی شوند. قهرمان ها از آنچه در درون آن ها است ساخته 

می شوند. آن حس درونی، اشتیاق و آرزو است.
شکست یا پیروزی قبل از شروع مسابقه رقم می خورد

شکست و پیروزی در مبارزه خارج از دید تماشاگران اتفاق می افتد. شکست یا پیروزی قبل 
از شروع، در باشگاه و خیلی پیش از زمانی که من زیر نور چراغ ها مبارزه کنم، رخ می دهد.

همگی در زندگی شکست هایی خواهیم داشت
من هیچ وقت به باخت فکر نکرده ام اما اگر شکست اتفاق بیفتد بهتر است با آن درست 
برخورد کنید. این نصیحت من به تمام کسانی است که من را باور دارند. ما همگی در زندگی 

شکست هایی خواهیم داشت.
با قدرتی بیشتر برای پیروز شدن برگردید

تنها مردی که می داند چگونه شکست خورده است، می تواند به انتهای روح خود رجوع کند 
و با قدرتی بزرگتر که برای پیروزی لازم است بالا بیاید.

به خودتان اعتقاد داشته باشید
 من مردی عادی هستم که سخت تلاش کردم تا استعداد ذاتی ام را پرورش دهم. من به 

خودم و خوبی دیگران اعتقاد دارم.
 از برداشتن اولین قدم نترسید 

حتی بزرگترین افراد هم روزی شروع کرده اند پس از برداشتن اولین قدم نترسید.
 الان سختی بکش و بقیه زندگیت را مانند یک قهرمان بگذران

من از همه دقایق تمرین متنفر بودم اما به خودم گفتم متوقف نشو الان سختی بکش و بقیه 
زندگیت را مانند یک قهرمان بگذران.
جرأت خطر کردن داشته باشید

کسی که جرأت کافی برای خطر کردن ندارد نمی تواند در زندگی کاری انجام دهد.

سبقت در رالی نقل و انتقالات

شمارش معکوس برای جذب کاوه رضایی
کاوه رضایی بازیکن سابق ذوب آهن به سوژه اصلی بازار نقل و انتقالات تبدیل شده است.

 موضوع جذب کاوه رضایی، بیش از دو هفته است که از سوى علیرضا منصوریان و 
اطرافیانش و نیز مدیران باشگاه استقلال دنبال می شود.

کاوه رضایی که با توجه به شاگردى منصوریان در دوران حضور در تیم امید، رابطه خوبی 
با این مربی دارد، به عنوان یکی از اهداف جدى منصوریان در فصل نقل و انتقالات مورد 
توجه او قرار گرفته است. رضایی البته مذاکراتی  با پرسپولیس داشته اما به نظر می رسد 
داستان جذب او از سوى استقلال جدى تر دنبال می شود. با این حال منابعی هم هستند که 
مدعی اند این بازیکن با توجه به حضورش در دوبی به زودى راهی قطر می شود تا فوتبالش 
را در لیگ ستارگان دنبال کند. با این حال موضوع حضورش در جمع استقلالی ها نسبت 
به دو مقصد دیگر شایعه جدى ترى است. کاوه که در فصل پایانی حضور قلعه نویی در 
استقلال شانش حضور در این تیم را داشت در نهایت با توجه به مشکلات مالی آبی ها راهی 
اصفهان شد و با درخشش در تیم ذوب به یکی از مردان کی روش در تیم ملی نیز تبدیل 
شد.رضایی که گفته می شود در دوبی به سر میبرد، موبایل خود را بسته و از طریق دیگرى 
با اطرافیانش در ارتباط است. دیروز بختیار رحمانی بعد از عقد قرارداد با استقلال، در یک 
پست اینستاگرامی کاوه رضایی را نیز تگ کرده و این مساله احتمالا نشان دهنده حضور این 
بازیکن در جمع آبی پوشان است. با این حال با استناد به این کار بختیار رحمانی  نمی شود 
به طور قطعی روى این مساله اظهارنظر کرد. با توجه به بازار نقل و انتقالات ایران داردباید در 
انتظار ثبت رسمی قرارداد باشیم.استقلال در صورت جذب کاوه رضایی با نتیجه دو بر یک 

پرسپولیس که تاکنون تنها موفق به جذب بیرانوند شده، پیش خواهد افتاد.

بعد از انتقادات بی سابقه؛

اعضای هیات مدیره استقلال
 به جان هم افتادند

رئیس هیات مدیره باشگاه استقلال بعد از صحبت های مسعود معینی عضو هیات مدیره این 
باشگاه از وی شکایت می کند.

هفته گذشته و قبل از معرفی علیرضا منصوریان به عنوان سرمربی جدید استقلال انتقادات 
شدیدی را از مقداد نجف نژاد رئیس هیات مدیره انجام داد و حتی گفت: من اولین ستاره 

را برای استقلال آوردم اما این آقایان تا قبل از اینکه به هیات مدیره بیایند در مزرعه بودند!
این صحبت ها واکنش نجف نژاد را در پی داشت. رئیس هیات مدیره استقلال در گفتگو 
با خبرنگار مهر، گفت: به زودی این موضوع را با طرح شکایت و از مجاری قانونی پیگیری 

می کنم. بنده صد درصد از آقای معینی شکایت خواهم کرد.

ثبت نام کفاشیان برای حضور در هیات رییسه فیفا
نایب رییس فدراسیون فوتبال ایران در انتخابات هیات رییسه فیفا ثبت نام کرد.

 علی کفاشیان عضو ایرانی هیات رییسه کنفدراسیون فو تبا ل آسیا روز )جمعه( اقدامات لازم 
برای ثبت نا م در هیات رییسه فیفا را انجام داد و برای کسب کرسی در فیفا اعلام آمادگی 
کرده است.کفاشیان در دوران ریاست خود در فدراسیون فو تبا ل نایب رییس AFC شد و در 
حال  حاضر نیز پس از ریاست تاج در فدراسیون فو تبا ل نایب رییس اول این فدراسیون است.

انتخابات فیفا شهریور و مهر ماه )سپتامبر( سال جاری برگزار می شود و دو نماینده مرد 
و یک نماینده زن از کنفدراسیون فو تبا ل آسیا برای حضور در هیات رییسه فیفا انتخاب 

می شوند.

پایان انتظار 5٢ ساله

 والیبال ایران المپیکی شد

تیم ملی والیبال ایران با برتری برابر لهستان برای 
نخستین بار سهمیه المپیک گرفت.

 تیم ملی والیبال ایران در ششمین دیدار خود در 
رقابت های والیبال انتخابی المپیک٢016 ریو از ساعت 
11:10 دقیقه شنبه 15 خرداد در سالن متروپولیتن 
توکیو ژاپن به مصاف لهستان رفت و این تیم را 3 بر 

یک شکست داد و راهی المپیک شد.
 تیم ملی والیبال ایران از سال 1964 که والیبال 
وارد المپیک شده است موفق نشده بود در این بازی ها 
حاضر باشد و بعد از 5٢ سال انتظار با رائول لوزانو به 

هدف خود رسید. 
لهستان در بازی گذشته خود برابر ونزوئلا صعودش 
به المپیک را قطعی کرد و ایران این فرصت را دارد که 
با برتری برابر این تیم به همراه فرانسه و لهستان راهی 

المپیک شود. 
تیم  ملی ایران با شکست چین در بازی قبلی خود 
راهش را برای صعود به المپیک هموارتر از قبل کرد 
و در این راه تنها به یک برد احتیاج دارد. با توجه به 
حریف روز پایانی ایران یعنی ونزوئلا به نظر نمی رسد 

تهدید جدی سر راه والیبالیست های ایرانی باشد. 
بازی آخر روز ششم هم میان ژاپن و کانادا برگزار 
می شود و اگر کانادا در این بازی شکست بخورد ایران 
در پایان روز ششم صعودش به المپیک را قطعی می 

کند.
بازی ایران و لهستان با قضاوت "هرنان گونزالو" از 
آرژانتین و "دنی فرانسیسکو" از دومینیکن برگزار شد.

تیم ملی که با لباس های سورمه ای به میدان رفت 
بازی را با ترکیب سعید معروف، محمد موسوی، شهرام 
محمودی، فرهاد قائمی،مهدی مرندی،میلاد عبادی پور 

و عادل غلامی آغاز کرد.
ست اول؛ 25-20 ایران

اولین امتیاز این بازی با برخورد سرویس بازیکن 
لهستان به تور برای ایران به دست آمد. آنتیگا سرمربی 
لهستان با توجه به قطعی شدن صعود این تیم به 
المپیک به پاسور اصلی خود لوماچ و همچنین کورک و 
کوبیاک استراحت داد. با بیرون رفتن سرویس موسوی 

تیم ایران 5-3 از حریف پیش افتاد.
توپ گیری خوب داخل زمین ایران باعث تیم ایران 
دو امتیاز عقب افتاده خود را جبران کند و بازی 7-7 
شود و با دفاع غلامی و محمودی ایران زودتر از لهستان 

به امتیاز 8 برسد.
عادل غلامی با سرویس جهشی - موجی خود از 
بازیکنان لهستان امتیاز گرفت و بازی 10-10 شد. چند 
اشتباه پشت سر هم "بینیک" و "بوژک" ایران را 14-

11 پبش انداخت تا سرمربی این تیم درخواست وقت 
استراحت فنی کند. این وقت استراحت فایده نداشت و 
محمودی از خط سرویس امتیاز 15 را گرفت. "بوژک" 

سرویس خود را به تور زد و امتیاز 16 به ایران رسید.
 روند خوب توپ گیری بازیکنان ایران در ست اول 

ادامه داشت تا بازی ٢0-16 به نفع ایران شود.
 در امتیاز ٢٢-17 مهدوی و میرزاجانپور به جای 

محمودی و معروف به میدان آمدند.
پاس یک دست مهدوی مهدوی برای موسوی امتیاز 
٢3 را برای ایران به ارمغان آورد.بیرون رفتن سرویس 
موسوی  اما  داد  ایران  به  را  امتیاز ٢4  ها  لهستانی 
سرویس خود را با فاصله زیاد به بیرون زد و بازی ٢4-

٢0 شد. در این امتیاز کورک به میدان آمد .
 ٢5 امتیاز  "کونارسکی"  سرویس  رفتن  بابیرون 
نصیب ایران شد و بازی در ست نخست ٢5-٢0 به نفع 

ایران به پایان رسید.
ست دوم 25-18 ایران

در آغاز ست دوم عادل غلامی با سرویس خود امتیاز 
اول را برای ایران به دست آورد و جای خالی سعید 
معروف و سرویس فرهاد قائمی ایران را 4-٢ از حریف 

پیش انداخت.
با دفاع خوب بازیکنان ایران، لهستانی ها 6-3 عقب 
افتادند و به همین دلیل این تیم درخواست وقت 

استراحت فنی کرد.
سرویس فرهاد قائمی نیز امتیاز 8 را به ایران داد و 

بازی به وقت استراحت فنی نخست رفت.
"کونارسکی" که در ست نخست بیشتر سرویس های 
خود را از دست می داد از خط سرویس امتیاز 11 را 

برای لهستان گرفت. در ادامه هم معروف با سرویس 
جهشی -موجی بازی را 14-11 کرد.

عبادی پور از خط سرویس مستقیما امتیاز گرفت 
و بازی 17-1٢ به نفع ایران شد. در امتیاز 19-14 
معروف و محمودی از زمین بیرون رفتند و میرزاجانپور 

و مهدوی به میدان آمدند.
امتیاز سرویس فرهاد قائمی بعد از بازبینی صحنه به 
ایران داده شد و بازی ٢1-15 شد و آنتیگا درخواست 
وقت استراحت کرد اما سرویس بعدی این بازیکن هم 

با امتیاز برای ایران همراه شد.
در امتیازهای پایانی این ست هم "کورک" و "لوماچ" 
به میدان آمدند اما نتیجه ای برای تیم لهستان نداشت.

این ست هم با دفاع مهدوی ٢5-18 به نفع ایران به 
پایان برسد تا یک امتیاز ایران در این بازی قطعی شود.

ست سوم 25-20 لهستان
ست سوم این دیدار پایاپای پیش رفت و بازی با 
تساوی 4-4 پیش رفت. با بیرون رفتن اسپک غلامی 

امتیاز 5 به لهستان رسید.
با دفاع و توپ گیری داخل زمین بازیکنان ایران یک 
امتیاز عقب افتادگی خود را جبران کردند و حتی 8-10 
هم از حریف پیش افتادند هرچند در ادامه با دو دفاع 
بازیکنان لهستان و یک امتیاز سرویس "بینیک" بازی 

11-10 به نفع این تیم اروپایی شد.
از  زودتر  لهستان  برای  سوم  ست  در  امتیاز 16 
ایران به دست آمد و دوتیم در امتیاز 15-16 به وقت 

استراحت فنی دوم در این ست رفتند.
بود  لهستان  نفع  به  بازی 18-19  که  حالی  در 
"کورک" به جای "دژیزگا" وارد زمین شد.با به دست 
آمدن امتیاز ٢1 برای لهستان لوزانو در خواست وقت 

استراحت کرد.
این وقت استراحت فایده ای نداشت و لهستانی ها 
اختلاف امتیاز خود را با ایران زیاد کردند و بازی در این 

ست ٢5-٢0 به نفع لهستان به پایان رسید.
ست چهارم 34-32 ایران

در ست چهارم ملی پوشان ایران خوب کار کردند 
و موفق شدند 4 بر صفر از حریف خود پیش بیفتند. 

حمزه زرینی در این ست به میدان آمد.
آبشار شهرام محمودی بازی را در ست چهارم 6-٢ 
به نفع ایران کرد. "بوشک" نیز اسپک خود را به بیرون 

زد تا بازی 8-4 به سود ایران شود.
لهستانی ها در ادامه بازی اختلاف راکمتر کردند و 

بازی 1٢-10 شد.
اختلاف امتیاز 4 بین ایران و لهستان بار دیگر ایجاد 
شد و ایران 15-1٢ از حریف پیش افتاد تا به المپیک 
نزدیک تر شود. میلاد عبادی پور ایران را به امتیاز 16 

رساند و دوتیم به وقت استراحت فنی رفتند.
تیم ملی لهستان موفق شد با چند توپ گیری و 
درخواست بازبینی صحنه بازی را به تساوی 18-18 

برساند.
رسیدند  تساوی  به  تیم  دو  که   19 امتیاز  در 
میرزاجانپور و مهدوی به میدان آمدند اما میرزجانپور 
با اشتباه خود توپ را به تور زد تا بازی ٢0-19 به نفع 

لهستان شود.
در امتیازهای پایانی این ست هم "لوماچ" و "کورک" 
از بازیکنان اصلی لهستان به میدان آمدند. با سرویس 

فرهاد قائمی ایران ٢٢-٢0 از حریف پیش افتاد.
تیم ملی ایران که تنها یک امتیاز برای پیروزی 
احتیاج داشت با اشتباه محمودی بازی به تساوی ٢4-

٢4 رسید و حتی دو تیم تا امتیاز ٢8-٢8 با تساوی 
پیش رفتند.

بادفاع موسوی ایران ٢9-٢8 پیش افتاد اما با دفاع 
خوب "موزدونک" این لهستان بود که 30-٢9 از ایارن 

پیش افتاد تا این ست حساس ادامه داشته باشد.
بعد از تساوی درامتیاز 30 "کوبیاک" کاپیتان و 
ستاره تیم ملی لهستان وارد میدان شد.ایران با بیرون 
زدن توپ توسط کوبیاک 33-3٢ پیش افتاد.تیم ملی 
ایران در انتهای این ست با نتیجه 34-3٢ برابر حریف 
به برتری رسید تا با پیروزی برابر یکی از مهم ترین 

حریفان خود برای نخستین بار راهی المپیک شود.
لوزانو: مردم ایران مدت طولانی 

منتظر این اتفاق بودند
سرمربی تیم  ملی والیبال ایران گفت: احساس فوق 

العاده خوبی دارم چرا که برای نخستین بار در تاریخ 
والیبال ایران تیم ملی راهی المپیک شده است و فقط 

می توان خوشحال بود.
 رائول لوزانو، سرمربی تیم  ملی والیبال ایران در 
نشست خبری بعد از بازی با لهستان و قطعی شدن 
صعود ایران به المپیک، گفت: احساس فوق العاده ای 
دارم و بسیار خوشحال هستم. این یک اتفاق ویژه  بود، 
چرا که این برای نخستین بار در تاریخ والیبال ایران رخ 
داده است. مردم ایران مدت های طولانی منتظر بودند تا 

شانس حضور در المپیک را به دست بیاورند.
لوزانو ا دا مه  داد: من اصلا نمی توانم درباره آمار و نحوه 
بازی بازیکنانم صحبت کنم. با این نتیجه  فقط می توان 

خوشحال بود و من بسیار شاد هستم. 
سعید معروف: تاریخ ساز شدیم

کاپیتان تیم ملی والیبال ایران گفت: برای اولین بار 
در تاریخ راهی المپیک شدیم و ما تاریخ ساز شدیم.

 سعید معروف ، کاپیتان تیم ملی والیبال ایران پس 
از کسب سهمیه المپیک گفت: حالا زمان خوشحالی 
ایران بود که به  ماست. این نخستین بار در تاریخ 
المپیک می رفتیم. خیلی خوشحالم که به این موفقیت 
رسیدیم. ما چهار سال قبل به خاطر یک ست کمتر از 
استرالیا سهمیه نگرفتیم و این موضوع در خاطر ما بود. 
برای بسیاری از بازیکنان فعلی تیم ملی این آخرین 
شانس برای حضور در المپیک بود. ما تاریخ ساز شدیم.
خوش خبر: بازیکنان هم قسم شده بودند که 

لهستان را شکست دهند
سرپرست تیم ملی والیبال ایران گفت: بچه ها از شب 
گذشته هم قسم شده بودند تا با اقتدار و بدون اما و اگر 

لهستان را شکست دهند.
 امیر خوش خبر در مورد پیروزی 3 بر یک ایران 
مقابل لهستان و راهیابی این تیم به مسابقات المپیک 
ریو ٢016 اظهار داشت: بچه ها از شب گذشته هم قسم 
شده بودند تا با اقتدار و بدون اما و اگر لهستان را 
شکست دهند تا صعودی مقتدرانه به المپیک داشته 

باشند، آنها موفق به انجام این کار شدند.
خوش خبر ادامه داد: بازیکنان ایران عملکرد بسیار 
خوبی داشتند و برای شان تفاوتی نداشت که تیم اول یا 
دوم لهستان مقابل آنها قرار گرفته است.  آنها از شادی 
مردم خوشحال هستند و من این پیروزی را از طرف 
آنها به مربیان زحمتکشی که آنها را برای این مسابقات 

آماده کرده بودند ، تقدیم می کنم.
سرپرست تیم ملی والیبال در مورد پرداخت پاداش ها 
گفت: تاکنون صحبتی در این مورد نشده ولی احتمالا 
بازیکنان به نحو شایسته ای مورد تقدیر قرار خواهند 

گرفت.
آنتیگا: صعود ایران را تبریک می گویم 

سرمربی تیم والیبال لهستان پس از شکست برابر 
ایران، گفت: به تیم ایران برای کسب سهمیه المپیک 
تبریک می گویم. »استفان آنتیگا« سرمربی تیم ملی 
والیبال لهستان پس از شکست مقابل ایران اظهار کرد: 
ما واقعا خیلی سخت برای راهیابی به المپیک تلاش 
کردیم و در بازی های قبلی انگیزه متفاوتی داشتیم. 
بازیکنان ما برای انجام بهترین بازی خودشان امروز 
خسته بودند.وی ادامه داد: البته من از عملکرد بازیکنانم 
در دو ست پایانی بازی راضی هستم. جا دارد به ایران 

هم برای کسب سهمیه المپیک تبریک بگویم.
محمودی امتیازآورترین بازیکن ایران مقابل 

لهستان شد
ملی پوش والیبال کشورمان در پیروزی 3 بر یک 

مقابل لهستان، امتیازآورترین بازیکن ایران بود.
تیم ملی والیبال ایران در ششمین مسابقه خود در 
رقابت های انتخابی المپیک ٢016 ریو با نتیجه 3 بر 
یک تیم لهستان را شکست داد.در این مسابقه شهرام 
محمودی با کسب ٢4 امتیاز، بیشترین پوئن را در تیم 

ملی ایران داشت. 
میلاد عبادی پور هم 1٢ امتیاز دیگر برای ایران به 
دست آورد. برای تیم لهستان هم داوید کونارسکی ٢9 
امتیاز کسب کرد.تیم ایران با کسب این پیروزی بالاتر از 

لهستان در جایگاه دوم جدول ایستاد. 

مجید ولی

صبا تیمی است که از سال 1383 با کسب عنوان قهرمانی رقابت های لیگ دسته اول 
باشگاه های کشور به لیگ برتر راه یافته و 1٢ دوره متوالی در مسابقات جام خلیج فارس به 
میدان رفته است و از جمله تیم های موفق تاریخ لیگ برتر به شمار می رود. تیمی که در 1٢ 
دوره حضور خود در ادوار 15 گانه لیگ برتر فوتبال ایران یک مقام سومی، دو عنوان چهارمی، 
یک مقام هفتمی، دو عنوان ششمی، چهار مقام نهمی، یک مقام دهمی و یک رتبه سیزدهمی 
را کسب کرده است و دو بار با موفقیت در لیگ برتر مجوز حضور در لیگ قهرمانان آسیا را نیز 
به دست آورده است. صبا از سال 1387 و بعد از انتقال باشگاه پاس تهران به استان همدان، 
در کنار تیم  پیکان که راهی قزوین شد و راه آهن که نماینده شهر ری لقب گرفت، به استان 
قم منتقل شد و از هشتمین دوره رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور نماینده 
این استان در رقابت های لیگ برتر محسوب می شود، تیمی که بر خلاف سه تیم دیگر که 
همگی به لیگ دسته اول رفتند و عاقبت خوبی از انتقال به شهرستان ها پیدا نکردند، در قم 
سرنوشت خوبی داشت. با گذشت هشت سال از انتقال باشگاه فرهنگی ورزشی صبا به استان 
قم و حضور این باشگاه در مسابقات لیگ برتر فوتبال کشور به عنوان نماینده استان قم، در 
این مطلب به بررسی وضعیت تیم فوتبال صبای قم در جدول رده بندی مسابقات جام خلیج 
فارس از فصل 87-88 تا فصل گذشته پرداخته ایم و از زوایای مختلف عملکرد تیم صبا را 
مورد بحث و بررسی قرار داده ایم. ابتدا عملکرد صبا را در موارد مختلف اعم از جایگاه ، تعداد 
برد ، باخت و تساوی ، میزان گل های زده شده و تعداد گل خورده  و امتیازات کسب شده 
در این هشت فصل مورد بررسی قرار گرفته شده است.و سپس از لحاظ پیشرفت و یا عدم 

پیشرفت صبا در نیم فصل اول و پایان لیگ پرداخته شده است. 
1-عملکرد صبا در هشت فصل حضور در قم:

1-1رتبه کسب شده:
تیم استان قم در تمامی فصول حاضر در مسابقات لیگ برتر فوتبال کشور پس از انتقال 
بیشتر در میانه جدول حضور داشته است .اما صبا بهترین جایگاه خود را در چهارمین فصل 
حضور خود در قم را کسب نموده است که در این سال با مربیگری عبدالله ویسی با ایستادن 
در جایگاه چهارم موفق به کسب سهمیه مسابقات لیگ قهرمانان آسیا گردید.در فصل سوم 
در بین هفده تیم حاضر در لیگ دهمین دوره لیگ برتر فوتبال مقام دهم را کسب نموده 
است که پایین ترین جایگاه صبا در مدت حضور این تیم در استان قم می باشد .البته در سه 
فصل متوالی موفق به کسب رتبه نهم شده است که دو فصل آن به واسطه کاهش تیم های 
حاضر در لیگ به 16 تیم در نیمه پایین جدول رده بندی قرار گرفته است.در فصل اخیر تیم 
صبا با حضور علی دایی عملکرد مناسبی در نیم فصل اول لیگ پانزدهم داشته و با کسب 
مقام چهارم مسابقات نیم فصل دوم را آغاز نموده است که در پایان به مقام هفتم دست 
پیدا نموده است.حال با بررسی جایگاه تیم صبا در نیم فصل اول با پایان فصل در این مدت 
،بیشترین پیشرفت از نظر جایگاه در فصل دوم حضور در قم اتفاق افتاده است بدین صورت 
که صبا با داشتن رتبه یازدهم در پایان نیم فصل اول در نهمین دوره لیگ برتر فوتبال کشور 
در پایان لیگ به مقام ششم دست پیدا نموده است . کم نوسان ترین جایگاه تیم استان قم 
در مقایسه انتهای نیم فصل و ایان فصل مربوط به چهارمین فصل حضور این تیم می باشد 
که با یك رتبه تغییر در پایان لیگ نسبت به پایان نیم فصل مقام چهارم را کسب نموده است. 
در مدت حضور تیم صبا در استان قم ،در دهمین، چهاردهمین و پانزدهمین دوره لیگ برتر 
از این نظر داری روند نزولی بوده است ودر پنج دوره دیگر رتبه کسب شده در لیگ در پایان 
فصل بهتر و بالاتر از رتبه  پایان نیم فصل بوده است . شایان ذکر است صبای قم تنها تیمی 
است که پس از انتقال به استان دیگر با عملکردی مناسب همچنان در لیگ برتر فوتبال 
کشور حضور دارد و به سرنوشت دیگر تیمهای منتقل شده دچار نشده است که این مهم 
مرهون زحمات مسئولین استانی به خصوص استانداری قم ، اعضای هیئت مدیره و مدیران 

عامل ، کادر فنی باشگاه در طول حضور در استان قم می باشد.
1-2 میانگین امتیازات کسب شده در طول فصل:

با توجه به اختلاف تیمهای حاضر در لیگ برتر فوتبال کشور در فصول حضور صبا در 
استان قم و به منظور ارزیابی دقیق تر و بررسی بهتر میانگین امتیازات کسب شده تیم شهر 
قم در نظر گرفته شده است. بالا ترین میانگین امتیازات کسب شده نماینده استان قم در 

مسابقات لیگ برتر فوتبال در چهارمین فصل حضور این تیم به دست آمده است که فصل 
90-91 که صبا بهترین عنوان خود یعنی مقام چهارم را کسب نموده است. پایین ترین 
میانگین صبا در این سالها مربوط به لیگ دوازدهم می باشد که 1.06 امتیاز در طول فصل 
را کسب نموده است. روند امتیازگیری صبا در طول مدت حضور در استان قم دارای نوسان 
بوده است به طوریکه در فاصله سه فصل اول حضور در قم امتیازگیری روند نزولی داشته 
ولی در فصل چهارم که بهترین فصل حضور صبا در قم می باشد یك جهش خوب به وجود 
آمده است. اما این جهش بسیار زودگذر بود و در طول سه فصل بعدی بازهم شاهد کاهش 
میانگین امتیازات صبا بودیم . اما خوشبختانه در دوفصل اخیر روند امتیازگیری مثبت بوده 
و این نوید عملکرد بهتر نماینده استان قم در فصل های آینده را به همراه خواهد داشت. 
در مقایسه  میانگین امتیازات صبا پایان فصل و نیم فصل اول در می یابیم که به غیر از دو 
فصل ابتدایی که میانگین امتیازات نیم فصل اول کمتر از پایان فصل می باشد در بقیه فصول 
امتیاز کمتری در نیم فصل دوم کسب شده است بدین صورت که امتیاز گیری صبا در طول 
نیم فصل دوم دارای روند نزولی بوده است و علت این موضوع را می توان مشکلات مالی 

بیان نمود که در نیم فصل دوم همیشه دامنگیر باشگاه صبا بوده است.
1-3 میانگین نتایج به دست آمده در طول فصل:

در بررسی میانگین نتایج به دست آمده صبا در طول فصول مختلف پس از انتقال به استان 
قم ، صبا در اکثر فصل ها در بیشتر مسابقات خود نتیجه تساوی را کسب نموده است به 
طوریکه در فصل اول و هشتم حضور ، نیمی از مسابقات خود را با نتیجه مساوی به پایان 
رسانده است و در مقایسه با تیم های دیگر نیز از این حیث بالاتر بوده به صورتی که به تیم 
تساوی ها معروف شده است. تنهاد رفصل دوم تعداد پیروزی های صبا بیشتر می باشد و 
در فصل ششم تعداد باخت های این تیم بیشتر از نتایج دیگر است . در بهترین فصل صبا از 
لحاظ کسب جایگاه ، این تیم 40 در صد مسابقات خود را با تساوی و 36 درصد مسابقات 
را با پیروزی به پایان رسانده است. سومین فصل حضور صبا که در پایان لیگ به رتبه دهم 
دست پیدا نموده است درصد مسابقاتی که به شکست انجامیده است بیشتر از مسابقاتی 
است که به پیروزی رسیده است در صورتی که تعداد تساوی ها با فصل چهارم تفاوتی ندارد.

1-4 میانگین کسب پیروزی در طول فصل:
بهترین عملکرد تیم استان قم به دومین فصل حضور این تیم بر می گردد که تقریبا نیمی 
از مسابقات برگزار شده در لیگ نهم را با پیروزی پشت سر گذاشته است و در فصل دهم که 
سومین فصل حضور صبای قم می باشد کمترین تعداد برد در مقایسه با مسابقات انجام شده 
را کسب نموده است که این موضوع منجر به کسب رتبه دهم لیگ توسط صبا شده است که 
بدترین رتبه کسب شده در طول حضور این تیم در استان می باشد.بهترین عملکرد در این 
زمینه در نیم فصل اول فصول برگزار شده ،درفصل یازدهم به چشم می خورد که تقریبا نیمی 
از مسابقات نیم فصل اول 90- 91 را با پیروزی پشت سر گذاشته است . در مقایسه میان 
میانگین تعداد پیروزی های کسب شده تسبت مسابقات انجام شده در نیم فصل اول و پایان 
فصل ، در چهار فصل، این میانگین در نیم فصل اول بیشتراز پایان فصل بوده است و در سه 
فصل نیز عملکرد صبا در نیم فصل دوم بهتر از نیم فصل اول بوده و میانگین پایان فصل نسبت 
به میانگین نیم فصل روند صعودی داشته است. تنها در ششمین فصل حضور صبا در استان 
قم تعداد پیروزی های کسب شده در دو نیم فصل با هم برابر بوده اند.با بررسی این شاخص و 
رتبه تیم استان قم در جدول در می یابیم که سه فصلی که صبا رتبه نهم را کسب کرده است 

میانگین بردهای کسب شده در طول فصل با هم متفاوت می باشد .
1-5 میانگین شکست در طول فصل:

از حیث تعداد شکست در طول یك فصل ، صبا در فصل ششم بیشترین شکست را نسبت 
به مسابقات برگزار شده ، متحمل شده است و در فصل اول حضور در استان قم بهترین 
عملکرد را دارا می باشد به طوری که در فصل 87-88 در 15 درصد از مسابقات نتیجه را 
به حریف واگذار نموده است. در مقایسه تعداد شکست های صبا در نیم فصل اول نسبت 
به کل فصل ، چهار فصل تعداد شکستها در نیم فصل اول بیشتر از نیم فصل دوم می باشد 
. همچنین در سومین ، هفتمین و هشتمین سال حضور تیم صبا در استان قم در واگذار 
نمودن مسابقات در نیم فصل دوم آمار بالاتری وجود دارد. تنها در یازدهمین دوره مسابقات 
لیگ برتر فوتبال کشور صبا در نیم فصل اول و دوم به یك میزان نتیجه مسابقات ر ا به 
حریفان واگذار نموده است .بدترین عملکرد صبا در نیم فصل اول نهمین دوره مسابقات 

لیگ برتر فوتبال می باشد که 53 درصد مسابقات را واگذار نموده است.
1-6 میانگین کسب تساوی در طول فصل:

تیم صبا از نظر کسب تساوی در مسابقات انجام شده در اولین و هشتمین فصل حضور 
در استان قم بیشترین تساوی را کسب نموده است به طوریکه نیمی از مسابقات را با نتیجه 
مساوی به پایان رسانده است . از این حیث در نهمین فصل مسابقات لیگ برتر فوتبال کشور 
کمترین میزان را دارا می باشد که ٢7 درصد مسابقات را با نتیجه مساوی به پایان رسانده 
است . روند این شاخص در سالهای حضور صبا در قم بدین صورت بوده است که در فصل 
دوم به کمترین مقدار رسیده و بعد از آن تا پنجمین فصل حضور نماینده قم در لیگ برتر روند 
افزایشی داشته است ولی این مقدار در سیزدهمین دوره لیگ به میزان قابل توجهی کاهش 
پیدا نموده است اما در دو فصل بعد بازهم روند صعودی داشته و تا فصل اخیر که باز هم به 
بالاترین مقدار این شاخص رسیده است. از بابت عملکرد نیم فصل و پایان فصل در اکثر فصل 
ها میزان تساوی نیم فصل دوم بیشتر از نیم فصل اول می باشد. تنها در اولین و سومین فصل 
حضور میزان تساوی ها در نیم فصل اول از نیم فصل دوم بیشتر بوده است. در فصل هفتم این 

مقدار در دونیم فصل با هم برابر بوده است.
1-7 میانگین گل زده در طول فصل:

در طول سالهای حضور تیم صبا در استان قم هیچوقت در هر بازی توسط این تیم به طور 
میانگین دو گل وارد دروازه حریفان نشده است. قابل توجه می باشد که در این فصول تنها 
در دو فصل ابتدایی لیگ میانگین گل زده تیمهایی که بهترین خط حمله را در اختیار داشته 
اند از دوگل بیشتر وارد دروازه حریفان نموده اند.بهترین عملکرد صبا در این زمینه به دومین 
فصل حضور این تیم در استان قم بر می گرددکه 1/53 گل در هر بازی وارد دروازه حریفان 
شده است. بدترین آمار نیز به چهاردهمین دوره لیگ برتر فوتبال که همزمان با هفتمین 
فصل حضور نماینده استان قم در لیگ می باشد که کمتر از یك گل در تمام مسابقات به ثمر 
رسانده است .روند گلزنی تیم صبا با نوسان همراه بوده است به طوریکه در فصل دوم روند 
صودی داشته اما در فصل سوم کاهش یافته است اما دوباره وضعیت در فصل بعد مناسبتر 
شده است. ولی در سه فصل پنجم ، ششم و هفتم روند گلزنی در هر فصل رو به کاهش 
بوده تا اینکه به بدترین وضعیت خود در چهاردهیم دوره لیگ رسیده است. حال با توجه به 
حضور آقای گل جهان به عنوان سرمربی تیم صبای قم میانگین گلزنی این تیم در فصل 

اخیر افزایش پیدا نموده و امیدواریم این روند در فصل بعد نیز ادامه پیدا کند.
1-8 میانگین گل خورده در طول فصل:

بدترین عملکرد نماینده استان قم در مسابقات فوتبال لیگ برتر کشور از لحاظ میانگین گل 
های خورده در طول فصل به دومین سال حضور در استان قم بر می گردد به طوریکه در 
این فصل به طور میانگین 1/3٢ گل در هر بازی در یافت نموده است . در این سالها در فصل 
اخیر بهترین عملکرد را در زمینه خط دفاعی داشته است و در این فصل تنها به طور میانگین 
0/8 گل در هر بازی دریافت نموده است که از این حیث رتبه سوم را در میان تیمهای حاضر 
در لیگ در پانزدهمین دوره کسب نموده است. روند استحکام خط دفاعی تیم صبا در این 
فصول دارای نوسان بوده است به طوریکه در فصل دوم از استحکام کمتری نسبت به فصل 
اول برخوردار بوده ولی در طول سه فصل بعد یعنی از فصل سوم تا پنجم خط دفاع مستحکم 
تری داشته است. اما این روند در ششمین فصل حضور در استان قم با روند افزایشی مواجه 
شده است . لازم به ذکر است که خط دفاعی در دو فصل اخیر عملکرد بهتری داشته است به 
صورتی که در فصل اخیر بهترین عملکرد خط دفاعی را در طی این فصل ها شاهد می باشیم
دانشجوی دکتری تربیت بدنی

عملکرد صبا در استان قم
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شرکت اپل قصد دارد دیگر از حافظه داخلی 16 گیگی در گوشی های خود استفاده نکند.
آخرین اخبار از گوشی آیفون 7 حاکی از این موضوع دارد که قرار است شرکت اپل این گوشی 
هوشمند را با رم ٢ گیگ و حافظه داخلی 3٢ گیگاباتی روانه بازار کند این در حالی است که 

پیش از این تصور می شد گوشی آیفون 7 در دو نوع 16 و 3٢ گیگاباتی تولید شود.
این یعنی شرکت اپل سری جدید گوشی های خود را فقط با حافظه داخلی 3٢ گیگ تولید 

می کند.
همچنین بر اساس منابع مطلع، گفته می شود رم تلفن های آیفون 7 پلاس و پرو به دلیل 
لنز دوربین دوگانه ای که در پشت این گوشی ها به کار رفته، 3 گیگ خواهند بود زیرا تصاویر 

گرفته شده با چنین لنزی نیاز به رم 3 گیگ برای پردازش دارند.
البته از زمان دقیق عرضه گوشی های آیفون 7 اپل خبر دقیقی در دست نیست.

تولید لنز متاماده 100 هزار بار باریکتر از انواع کنونی

نخستین دوربین 360 درجه واقعیت  مجازی جهان

قانون، شنیدنی شد

با رونمایی از نخستین دوربین واقعیت مجازی پخش زنده جهان، فیلمبرداری 360 درجه 
برای تلفن های همراه ساده تر از قبل خواهد شد.

به گزارش سرویس علمی ایسنا به نقل از بیزنس وایر، این دوربین که برای بازار در حال رشد 

تلفن هوشمند طراحی شده، توسط شرکت تایوانی نرم افزار رایانه ای کوانتا و شرکت کانادایی 
خدمات تولید فیلم ایمِرویژن ساخته شده است.

این فناوری در نمایشگاه کامپیوتکس ٢016 در تایپه رونمایی شده است.
دوربین مذکور در کف دست جا شده و می تواند بطور آهنربایی به هر تلفن هوشمندی وصل 
Exmor- 360 درجه برخوردار بوده از حسگر تصویربرداریx187 شود. این دوربین از یک لنز

HDR سونی برای تولید تصاویر پانورانای 16 مگاپیکسلی استفاده می کند.
این دستگاه همچنین دارای یک میکروفون و پورت یو اس بی است که امکان پخش زنده 
ویدیوی پانورامایی را از طریق بی سیم یا ذخیره مستقیم بر روی حافظه داخلی آن فراهم 
می کند. دوربین مذکور همچنین در حالت مستقل قادر به اجرا بوده و می تواند به اجسامی 

مانند پوشاک، خودروها یا پهپادها متصل شود.
این دوربین 360 درجه واقعیت مجازی سبک همچنین می تواند به عنوان دوربین نظارت 

شخصی یا خانگی برای کمک به والدین از امنیت کودکان و سالمندان استفاده شود. 

با ابتکار محققان ایرانی اولین کتابهای شنیداری قوانین با قابلیت نصب بر روی گوشی های تلفن همراه در کشور تهیه 
شد.

 با این ابتکار دغدغه دانشجویان و کارشناسان حقوق برای فراگیری مطالب کتاب های حجیم قانون تا حد زیادی رفع 
می شود.

آوای قانون که توسط محققان موسسه آموزش عالی چتر دانش طراحی شده و اولین مجموعه کتاب های شنیداری 
قوانین است، کتابهای قانون مجازات اسلامی، قانون مدنی، قانون آیین دادرسی کیفری، قانون آیین دادرسی مدنی و 

قانون تجارت را در بر می گیرد. 
این مجموعه کمک آموزشی علاوه بر نسخه نرم افزاری در قالب لوح فشرده نیز تهیه شده است.

به گفته فرزاد دانشور، مجری طرح، تیم طراحی این مجموعه همچنین برای تسهیل دسترسی حقوقدانان و عموم 
مردم به ماده یا مواد قانونی مورد نیاز نرم افزار قوانین همراه را هم تهیه کرده اند که از قابلیت نصب بر روی گوشی های 
تلفن همراه دارای سیستم عامل اندروید یا IOS برخوردار است و گسترش آن به دیگر سیستم های عامل تلفن همراه 

هم در دست پیگیری است. 

شیوه ای جدید برای مقابله با پهپادها ابداع شد
سازمان هواپیمایی فدرال آمریکا برای مقابله با پهپادها از سامانه دفاعی استفاده می کند که 

از فاصله 10 کیلومتری آنها را غیر فعال می کند.
با استفاده روز افزون از پهپادها و خطر آفرین بودن آنها در مسائل امنیتی، بویژه نزدیک 
شدن هواپیماهای بدون سرنشین به فرودگاه ها موجب شده که سازمان هواپیمایی فدرال 

آمریکا برای مقابله با خطرات احتمالی آن از سامانه دفاعی با نام AUDS استفاده کند.  
این سامانه در اطراف فرودگاه های آمریکا نصب شده است. در واقع AUDS می تواند از 
فاصله 10 کیلیومتری با استفاده از سیستم »رادار اسکنینگ الکتریکی«، پهپادها را شناسایی 

کند.
این سامانه با استفاده از اشعه مادون قرمز و دوربین های دید در روز، مسیر هواپیماهای 
بدون سرنشین را تشخیص و با پرتاب اشعه مستقیم 4 واتی، سیستم ناوبری آنها را از کار می 

اندازد و پهپاد بر روی زمین قرار می گیرد.
تا زمانیکه باتری پهپاد تمام نشود، هواپیمای بدون سرنشین قادر به انجام هیچ کاری 
نیست. عمل غیر فعال کردن پهپادها توسط این سامانه منحصر به فرد ظرف مدت 8 تا 15 

ثانیه انجام می گیرد.
نکته قابل توجه در مورد این سامانه، انجام فرود ایمن پهپادها بر روی زمین است.

خداحافظی اپل با حافظه های 16 گیگی

تیمی از محققان دانشگاه هاروارد یک لنز متاماده جدید 
تولید کرده اند که می تواند لنز دوربین ها را بسیار باریکتر 

کند.
محققان از پرتوی از الکترون ها برای ساخت سازه ای از 

دی اکسید تیتانیوم استفاده کردند.
این سازه موسوم به "نانوباله" از بلوک های با ارتفاع 600 
نانومتر ساخته شده است. این بلوک های ریز زمانی که در 
زوایای متفاوت گردش می کنند، نور را به همان روشی 
به هم می کشند که لنز شیشه ای منحنی انجام می دهد.

عدسی  یک  روی  بر  که  ماده  این  آزمایشات،  در 
غیرمتمرکز برای ثبات قرار داده شده بود، واضحتر از یک 

لنز میکروسکوپ 55 میلی متری عمل کرد.
ماده لنز جدید با ضخامت 600 نانومتر، 100 هزار بار 

سبکتر از یک لنز دوربین نیکون است.

اگرچه این لنز، نخستین مورد طراحی شده از نانومواد 
نیست اما تلاش های پیشین، نور بیشتری را طی فرآیند 

از دست می دادند.
برای  منحنی  شیشه  تکه  یک  از  سنتی  لنزهای 
متمرکز نور استفاده می کنند، اما برای کاهش انحراف 
یا پوشش دهی دامنه زوم طولانی تر، از چند لایه شیشه 
تله فوتوی  لنزهای  ایجاد  باعث  که  می شوند  استفاده 

سنگین و تلسکوپ های بسیار بزرگ می شوند.
لنز متاماده مسطح بوده و بسیاری از انحرافات را کاهش 

می دهد و نیاز به چندین لایه شیشه را از بین می برد.
فناوری لنز در ابتدا تنها بر نورهای قرمز، سبز و بنفش 
موفقیت  از  اخیرا  هاروارد  دانشگاه  اما  می شد  اعمال 
محققانش در تولید لنزهایی برای استفاده در طیف نور 

مرئی خبر داد.

اگرچه همه لنزهای تولید شده با متا ماده از عملکرد 
خوبی در آینده برخوردار خواهد بود، اما کاهش چشمگیر 
اندازه لنزها می تواند کاربردهای گسترده ای از عکاسی و 

واقعیت افزوده گرفته تا میکروسکوپ ها داشته باشد.

 با اعلام اعداد و ارقام رشد تعرفه های درمانی باز هم داستان تکراری 
موافقین و مخالفین در صدر خبرهای این روزهای حوزه سلامت قرار 
گرفت؛ اما فارغ از همه این کشمکش ها، سوال بزرگ این است که با وجود 
کمبود منابع سلامت و کسری های مزمن در بدنه بیمه ها و مجموعه وزارت 
بهداشت، آیا افزایش تعرفه های پزشکی، سهم جیب مردم در پرداخت 
هزینه های درمانی را تحت تاثیر قرار می دهد؟  به گزارش ایسنا، بالاخره بعد 
از گذشت سه ماه از مهلت قانونی، کلیات افزایش 10 درصدی تعرفه های 
پزشکی سال 95، دهم خرداد ماه از سوی هیات دولت تصویب و تعیین 
جزییات تعرفه به شورایعالی بیمه محول شد؛ اتفاقی که صدای صنف 
پزشکان را درآورد تا جایی که دکتر علیرضا زالی، رییس کل سازمان نظام 
پزشکی در نامه  اعتراض آمیزی حجت را تمام و تاکید کرد که انتظار حمایت 
سازمان نظام پزشکی از چنین تعرفه هایی چه در بخش دولتی و خصوصی 
غیرمنطقی خواهد بود.  وزارت بهداشت نیز که از ابتدای دولت قدم در طرح 
تحول نظام سلامت به عنوان بزرگ ترین پرژه اجتماعی دولت گذاشته تا 
بلکه اوضاع نابسامان درمان را چاره کند، این میزان رشد تعرفه ها را منطقی 
نمی داند اما تاکید دارد که با درک شرایط مالی دولت، باید تابع قانون بود.  
این در حالیست که مجلسی ها هم صدا با دولت بر طبل مخالفت با افزایش 
تعرفه ها می کوبند. البته با اینکه برخی ازنمایندگان مجلس معتقد بودند که 
تعرفه های پزشکی باید تا دو سال منجمد شده و افزایش نیابد، اما اکنون به 
افزایش 10 درصدی تعرفه ها رضایت داده و این میزان را کافی دانسته اند؛ 
به طوریکه سیامک مره صدق، نماینده کلیمیان در مجلس در این باره به 
خبرنگار ایسنا، می گوید: با در نظر گرفتن وضعیت اقتصادی کشور اگر رشد 
تعرفه ها بیشتر از 10 درصد باشد، تامین منابع مالی آن امکان پذیر نیست. 
باید توجه کرد که رشد بیشتر در این حوزه از نظر اقتصادی روی دوش 
مردم فشار می آورد و به نظر می رسد که باید به ناچار افزایش 10 درصدی 
تعرفه ها اجرایی شود؛ چرا که در غیر این صورت در شرایط عادی و با توجه 

به شرایط کلی، این میزان رشد در حوزه پزشکی، رشد مناسبی نیست. 
کمبود دریافتی، مجوزی برای پول های غیرقانونی نیست

این نماینده مجلس در پاسخ به اینکه سازمان نظام پزشکی و وزارت 
بهداشت، رشد 10 درصدی تعرفه ها را پاسخگوی هزینه های بهداشت و 
درمان نمی دانند و نسبت به خطر بازگشت زیر میزی هشدار داده اند، اظهار 
می کند: کسی ما را از خطر بازگشت زیرمیزی تهدید نکند. به هیچ وجه 
کمبود دریافتی، مجوز گرفتن پول غیرقانونی را نمی دهد. بنابراین باید همه 
افراد با توجه به شرایط، در حل مشکلات اقتصادی سهیم باشند.  در عین 
حال سازمان نظام پزشکی با این استدلال ها قانع نشده و عقیده دارد؛ حال 
که منابع سازمان های بیمه گر بین 1٢ تا 14 درصد رشد کرده است، باید 
تعرفه ها نیز به همین میزان رشد کند؛ چرا که در غیر اینصورت قسمتی از 
حق بیمه پرداختی مردم در منابع بیمه های کشور می ماند. به این ترتیب 
این ابهام ایجاد می شود که رقمی را که به عنوان حق بیمه از مردم در سال 
95 دریافت می کنند، برای مردم هزینه نخواهد شد. بر این اساس است که 
سازمان نظام پزشکی صراحتا خواستار تجدید نظر در مصوبه هیات وزیران 
شده و بر افزایش ٢0 درصدی تعرفه ها که در پکیج تعرفه ای این سازمان و 

وزارت بهداشت آمده بود، تاکید دارد. 
قدرت چانه زنی برخی گروه های پزشکی در شورای عالی بیمه و 

رشته هایی که محروم می شوند
از طرفی انتقاد دیگری که دکتر داریوش طاهرخانی، عضو شورایعالی 
سازمان نظام پزشکی در زمینه تعرفه ها، دادن اختیار تعیین تعرفه هر 
خدمت به شورایعالی بیمه است. استدلال وی این است که با این اقدام 
این احتمال وجود دارد که هر یک از گروه های پزشکی که قدرت چانه زنی 
بیشتری با اعضای شورایعالی بیمه کشور داشته باشند یا بتوانند نظرات آنها 
را تامین کنند، از رشد تعرفه ای بیشتری برخوردار شوند و در مقابل سایر 
گروه ها از همین رشد حداقلی نیز محروم شوند.  در عین حال مساله مهم 
در این حوزه، موضوعی است که بارها از سوی وزارت بهداشت به عنوان 
خط قرمز "تحول سلامت" از آن یاد شده و آن عدم افزایش پرداختی از 
جیب مردم در حوزه سلامت است. بطوریکه وزارت بهداشتی ها بارها اعلام 

کرده اند که اجازه نمی دهند کوچکترین خدشه ای به این هدف طرح تحول 
وارد شود.  حال باید این سوال را پرسید که با وجود کمبود منابع سلامت 
و کسری هایی که همواره این حوزه چه در بخش بیمه ها و چه در مجموعه 
وزارت بهداشت با آن مواجه است، آیا افزایش تعرفه های پزشکی، منجر به 

افزایش پرداختی مردم در حوزه سلامت می شود یا خیر؟ 
قانونی که همواره خاک می خورد

دکتر داریوش طاهرخانی، عضو شورای عالی سازمان نظام پزشکی، در 
گفت وگو با خبرنگار سرویس »سلامت« خبرگزاری دانشجویان ایران)ایسنا(، 
درباره رشد 10 درصدی تعرفه های پزشکی در سال 95، می گوید: طبق 
قانون، تعرفه های خدمات درمانی کشور باید همه ساله بر اساس قیمت 
تمام شده خدمات و پیش از پایان سال به تصویب هیات دولت رسیده و 
در کشور اجرایی شود. در حالیکه در سال 95 نیز مانند سال های گذشته، 

این موضوع اتفاق نیفتاد. 
پیشنهاد رشد 20 درصدی تعرفه ها 

از سوی شورایعالی بیمه، اما....
وی با بیان اینکه پیشنهاد سازمان نظام پزشکی درباره رشد تعرفه ها 
در زمان مقرر به مراجع ذی ربط اعلام شد، می افزاید: این درحالیست که 
شورایعالی بیمه این موضوع را با تاخیر در دستور کار خود قرار داده و نهایتا 
با پیشنهاد رشد 15 الی ٢0 درصدی، تعرفه ها را به هیات دولت ارائه داد. 
حال باید توجه کرد که شورایعالی بیمه پیش از هر چیزی حافظ منافع 
بیمه ها است و بر این اساس منابع بیمه ای کشور را در نظر گرفته بود و 
بر مبنای آن پیشنهاد خود را به هیات دولت تقدیم کرده بود. اما متاسفانه 
در دولت پیشنهاد شورایعالی بیمه که با قیمت تمام شده خدمات و تعرفه 
واقعی فاصله داشت هم مورد تایید قرار نگرفت و نهایتا دولت با رشد 10 

درصدی تعرفه ها موافقت کرد. 
طاهرخانی ادامه می دهد: این موضوع از چند جهت قابل بررسی است؛ 
اولا طبق مصوبه، دولت رشد گلوبال 10 درصدی تعرفه را تصویب کرده، 
افزایش تعرفه در هر یک از خدمات را نیز در اختیار شورایعالی بیمه قرار داده 
و به شورایعالی بیمه تکلیف کرده که با میانگین رشد 10 درصدی، تعرفه 
هر خدمت را مشخص کند؛ در حالیکه این موضوع قطعا نتیجه خوبی برای 
نظام سلامت کشور نخواهد داشت. زیرا ما در گذشته در کتاب ارزشگذاری 
نسبی خدمات شاهد بودیم که حقوق همه گروه های جامعه پزشکی به یک 
میزان در کتاب رعایت نشده بود. بنابراین احتمال این وجود دارد که در 
اینجا هم مجددا هر یک از گروه هایی که قدرت چانه زنی بیشتری با اعضای 
شورایعالی بیمه کشور داشته باشند یا بتوانند نظرات آنها را تامین کنند، از 
رشد تعرفه ای بیشتری برخوردار شوند و در مقابل سایر گروه ها از همین 

رشد حداقلی نیز محروم شوند. 
پول مردم در بیمه ها می ماند!

وی با بیان اینکه بنابراین همین قسمت از مصوبه دولت هم می تواند 
مشکلاتی را برای نظام سلامت کشور ایجاد کند، می گوید: از سوی دیگر در 
ابتدای سال 95 سازمان بیمه تامین اجتماعی حق بیمه افراد را به میزان 14 
درصد رشد داد و در عین حال بر اساس قانون بودجه کشور بیمه سلامت 
نیز به میزان 1٢ درصد حق بیمه افراد تحت پوشش خود را افزایش داده 
است. مشخص است که این افزایش در حق بیمه افراد، اصلا متناسب با 
این میزان رشد تعرفه نیست. یعنی با رشد تعرفه 10 درصدی پرداخت 
سازمان های بیمه گر به طرف های قراردادشان چه در بخش خصوصی و 
چه در بخش دولتی و دانشگاهی حدود 10 درصد رشد می کند، در حالیکه 
منابع آنها رشدی بین 1٢ تا 14 درصد داشته و به این ترتیب قسمتی از 
حق بیمه پرداختی مردم در منابع بیمه های کشور می ماند و به این ترتیب 
این ابهام ایجاد می شود که رقمی را که به عنوان حق بیمه از مردم در سال 

95 دریافت می کنند، برای مردم هزینه نخواهد شد. 
رشد هزینه های حوزه سلامت بیش از رشد تعرفه هاست

درپی رشد  دیگری  به چالش  پزشکی  نظام  عالی  این عضو شورای 
10 درصدی تعرفه ها اشاره می کند و می گوید: نکته دیگر این است که 
هزینه های ارائه  کنندگان خدمات چه در بخش خصوصی و چه در بخش 

دولتی رشد فزاینده خود را داشته است. یعنی در زمینه هزینه های پرسنلی 
که حدود 70 درصد هزینه های مجموعه های ارائه کننده خدمت را تشکیل 
می دهد، رشد حدود 14 درصدی در افراد تحت پوشش قانون کار و 1٢ 
درصدی در افراد تحت پوشش قانون خدمات کشوری داشته است. در کنار 
این موضوع سایر هزینه ها نیز رشدی در همین حدود داشته اند. بنابراین در 
یک کلام می توان گفت که رشد هزینه ها چه در بخش دولتی و چه در 
بخش خصوصی بیشتر از رقمی است که در تعرفه ها شاهد رشد آن بوده ایم 
که این موضوع می تواند در هر دو بخش دولتی و خصوصی مشکلاتی را 
ایجاد کند.  به گفته طاهرخانی بر اساس قانون بودجه کشور در بخش دولتی 
حدود 70 درصد بودجه مورد نیاز درمان باید از درآمدهای اختصاصی وزارت 
بهداشت تامین شود؛ یعنی همان درآمدهایی که از بیمارستان های دولتی 
و دانشگاهی کسب می شوند. حال این درآمد شامل دو بخش است؛ یک 
بخش از آن رقمی است که مردم در صورت حساب های بیمارستانی به طور 
مستقیم به مراکز دولتی پرداخت می کنند و بخش دیگر سهم پرداختی 
سازمان های بیمه گر از صورت حساب هاست. حال وزارت بهداشت که موفق 
شده با اجرای طرح تحول نظام سلامت، پرداختی مردم را به ارقام قابل 
قبولی برساند، باید درآمد اختصاصی خود را از محل پرداخت های بیمه ای 
کسب کند. در حالیکه در سال 95 پرداخت سازمان های بیمه گر با رشد 
10 درصدی تعرفه ها، برای کسب درآمدهای اختصاصی وزارت بهداشت 
متناسب نخواهد بود.  وی تاکید می کند که شاید در نگاه اول با توجه 
به رشد چهار درصدی بودجه سال 95 در قسمت درآمدهای اختصاصی 
وزارت بهداشت نسبت به سال گذشته، اینطور استنباط شود که رشد 
درآمد اختصاصی چهار درصد با رشد تعرفه ها 10 درصد قابل تحقق است و 
بنابراین وزارت بهداشت به درآمد اختصاصی تعیین شده خودش می رسد. 
اما باید توجه کرد که در سال 94 هم بر اساس اعلام وزیر بهداشت و 
سازمان های بیمه گر، هنوز ارقام زیادی از مطالبات وزارت بهداشت پرداخت 

نشده است. 
دشواری در تحقق درآمد اختصاصی وزارت بهداشت

عضور شورای عالی نظام پزشکی می افزاید: بطوریکه با توجه به آخرین 
گفته وزیر بهداشت؛ تامین اجتماعی 7000 میلیارد به وزارت بهداشت 
بدهکار است و در سال 94، به جای ٢1هزار میلیارد درآمد اختصاصی 
تعیین شده در قانون بودجه سال گذشته، شاید 14 هزار میلیاردش محقق 
شده است. حال با این میزان رشد تعرفه، دشوار است که بتوان از 14 هزار 
میلیارد درآمد اختصاصی تحقق یافته وزارت بهداشت به ٢٢ هزار میلیاردی 
که در سال 95 برای این وزارتخانه در نظر گرفته اند، رسید. چون بیمه ها 
که رشد سهم شان را دولت با تصویب تعرفه ها مشخص کرده است و حالا 
یا باید وزارت بهداشت از این میزان درآمد اختصاصی صرف نظر کرده و 
خدمات و ماموریت هایش را متناسب با بودجه ای که برایش محقق می شود، 
کاهش دهد و یا اینکه سهم دریافتی اش از مردم را به میزان های قبل از 
اجرای طرح تحول بازگرداند، که در هر دو صورت آینده خوبی در انتظار 

طرح تحول نخواهد بود. 
نفع رشد 10 درصدی تعرفه "تنها" برای بیمه هاست

وی با بیان اینکه تنها رکن نظام سلامت که از رشد 10 درصدی تعرفه ها 
سود می برد، سازمان های بیمه گر هستند، می گوید: زیرا منابع بیمه ها بین 
1٢ تا 14 درصد افزایش یافته است، اما پرداخت آنها حداکثر تا 10 درصد 
نسبت به سال گذشته بیشتر می شود. در نقطه مقابل اما وزارت بهداشت 
در کسب درآمدهای اختصاصی خود قطعا با چالش مواجه می شود و در 
کنار آن، بخش خصوصی هم که در گردش اختصاصی خود وابسته به 
پرداخت های بیمه ای است، با مشکلات جدی مواجه خواهد شد. بنابراین 
انتظار ما این بود که هیات دولت مبنای تعرفه گذاری خود را قیمت تمام 
شده خدمات قرار دهد و بر اساس آن اقدام کند.  طاهرخانی از محاسبه 
قیمت تمام شده خدمات در سازمان نظام پزشکی خبر داده و ادامه 
می دهد: مراجع مربوطه اگر بر اساس نیاز و کارشناسی های خود نیازمند این 
قیمت های تمام شده باشند، این قیمت ها در اختیار آنها قرار خواهد گرفت 
تا فاصله میان قیمت تمام شده و تعرفه ها را به خوبی ببینند. به هر حال 

سازمان نظام پزشکی باید به حکم وظیفه خواسته خود را به مراجع ذی ربط 
اعلام کرده و در یک فضای کاملا کارشناسی به دنبال مطالبات جامعه 
پزشکی باشد. بر این اساس انتظار داریم که در یک فضای کارشناسی این 

موضوع مجددا در دستور کار قرار گیرد و ارزیابی شود. 
حلاوت "تحول" را تلخ نکنیم

وی با تاکید بر اینکه جامعه پزشکی رسیدن به حقوق قانونی خودش 
را به بهای تحمیل هزینه های اضافی و پرداخت های بیشتر از جیب مردم 
نمی خواهد، می گوید: بلکه انتظار جامعه پزشکی این است که دولتمردان، 
سازمان های بیمه ای کشور را مکلف و ملزم به تمکین از قانون کرده و 
سازمان های بیمه گر نیز پرداخت های شان را متناسب با حق بیمه ای که از 
شهروندان دریافت می کنند، گسترش دهند، تا هم جامعه پزشکی به حقوق 
قانونی خودش برسد و هم نظام سلامت کشور و وزارت بهداشت مطالبات 
به حق خود را دریافت کند. تا حلاوتی که امروز به دلیل اجرای طرح 
تحول نظام سلامت برای مردم ایجاد شده، پایان تلخی نداشته باشد.  برخی 
خودشان را پشت جامعه پزشکی پنهان می کنند تا تخلف کنند. طاهرخانی 
در پاسخ به برخی گفته ها مبنی بر خطر افزایش زیرمیزی به دلیل رشد 
10 درصدی تعرفه ها، می افزاید: آحاد جامعه پزشکی افراد متخلفی نیستند 
و قطعا هرچند با احساس نادیده شدن در میدان دید سیاستگذاران، اما بر 
اساس قوانین موجود در کشور حرکت می کنند و مطالباتشان را به حکم 
قانون دنبال می کنند، اما ممکن است تخلفات معدودی هم در جامعه 
پزشکی وجود داشته باشد. این تخلفات از جانب افرادی است که به لباس 
پزشک درآمدند تا خودشان را پشت جامعه پزشکی مخفی کنند و به 

تخلفات خود ادامه دهند. 
و اما انتظار پزشکان از دولت

وی با بیان اینکه آحاد جامعه پزشکی با توجه به سابقه گذشته  خود در 
همراهی با نظام سلامت کشور و با توجه به اینکه در فراز و نشیب های 
که  دارند  انتظار  بوده اند،  کشور  نظام سلامت  و  مردم  همراه  مختلف 
دولتمردان نیز حمایت معنادار خودشان را از جامعه پزشکی به عمل آوردند 
و بیمه ها را نسبت به انجام تکالیف قانونی شان مکلف کنند، اظهار می کند: در 
صداقت جامعه پزشکی همین نکته کافی است که آنها در سنوات گذشته 
علی رغم معوقات بسیار سازمان های بیمه گر، شهروندان را از دریافت خدمت 
محروم نکردند و برخوردی را که بیمه ها با جامعه پزشکی کردند، به مردم 

تعمیم ندادند. 
درخواست تجدید نظر

طاهرخانی تاکید می کند که سازمان های بیمه گر با طرح این موضوع که 
دولت مطالبات آنها را پرداخت نکرده، توجیحی روی تاخیر در پرداخت 
مطالبات جامعه پزشکی می گذاشتند، اما جامعه پزشکی به واسطه تاخیر در 
دریافت مطالبات خود از بیمه ها خدمات شان را از شهروندان دریغ نکردند. 
در عین حال در این چالش بزرگی که هم اکنون برای جامعه پزشکی ایجاد 
شده، قطعا جامعه پزشکی مسیر درست خود را ادامه می دهد و ما این انتظار 
را داریم که دولتمردان هم به تکالیف قانونی خود در برابر جامعه پزشکی 
عمل کرده و این چالش را مدیریت و رفع کنند. بر این اساس امیدواریم 

کسانیکه این تصمیم به دور از واقعیت را گرفتند، در یک فضای کارشناسی 
و بر اساس اصول درست تجدید نظر کنند. 

تعرفه ها یک شبه واقعی نمی شوند، اما قیمت واقعی را بگویید
در عین حال عزت الله گل علیزاده، نایب رییس انجمن پزشکان عمومی 
در این باره، با اشاره به فاصله تعرفه های مصوب پزشکی با قیمت واقعی 
خدمات، به خبرنگار ایسنا می گوید: طبق نظر کارشناسان، تعرفه ها با قیمت 
واقعی فاصله دارد. از طرفی دولتمردان می گویند ما این میزان پول نداریم 
که یک شبه تعرفه ها را واقعی کنیم. حال ما می گوییم قیمت واقعی خدمت 
را اعلام کنید، آنگاه جامعه پزشکی نیز حتما می پذیرد و به این ترتیب در 
یک افق 10 تا 15 ساله به سمت واقعی شدن قیمت ها پیش خواهیم رفت. 

نمی خواهیم افزایش تعرفه  را مردم بپردازند
وی با بیان اینکه ما به هیچ وجه نمی خواهیم میزان افزایش تعرفه را 
مردم بپردازند، تاکید می کند: بلکه آن را باید بیمه ها بپردازند. اما بعید می 
دانم که آنها هم بتوانند این اقدام را انجام دهند. بر این اساس دولت باید 
برای منابع سازمان های بیمه گر فکری کند، آنها از نظر ساختار و منابع با 
مشکل مواجهند. ضمن این که باید در بخش هزینه هم ورود کنند. از طرفی 
سطح بندی خدمات نظام ارجاع و تدوین راهنمای بالینی نیز باید در کنار هم 
صورت گیرد.  نایب رییس انجمن پزشکان عمومی با تاکید براینکه پرداختی 
از جیب مردم نباید افزایش پیدا کند، ادامه می دهد: در برنامه های چهارم 
و پنجم توسعه نیز تاکید شده بود که این پرداختی مردم در حوزه سلامت 
باید به زیر 30 درصد برسد. البته اکنون افزایش 10 درصدی تعرفه ها به 
صورت گلوبال اعلام شده است و ویزیت گروه های مختلف مشخص نیست.  
گل علیزاده در ادامه، با بیان اینکه افزایش تعرفه باید معادل نرخ تورمی که 
از سوی بانک مرکزی اعلام می شود، باشد، تصریح می کند: در بخش های 
درمانی ومطب ها پرسنل شاغل هستند و نرخ افزایش حقوق و دستمزد نیز 
به طور رسمی 14 درصد اعلام شده است. حال این فاصله را چه کسی 

باید جبران کند؟ 
عقب ماندگی  تاریخی کشور در تعرفه ها

وی همچنین با انتقاد از عقب ماندگی های تاریخی در بخش تعرفه ها، 
اظهار می کند: ما از سال های گذشته مطالبات انباشته شده ای داریم و 
نیازمند تعرفه گذاری واقعی هستیم. باید مردم را از این قضیه بیرون بیاوریم. 
در حال حاضر هم پرداختی های مردم در حوزه سلامت زیاد است و باید 
کمتر از این مقدار شود. ضمن اینکه باید به گروه های پزشکی آسیب پذیر 
جامعه نظیر عمومی، داخلی و اطفال نیز توجه کنیم.  بر این اساس جامعه 
پزشکی انتظارات و خواسته های خود مبنی بر افزایش تعرفه ها متناسب با 
نرخ تورم و افزایش حقوق پرسنل و بودجه بیمه ها را به حق می دانند و در 
عین حال می گویند که نمی خواهند، فشاری بر مردم وارد شود. از طرفی 
هم وزارت بهداشت با اینکه خواستار افزایش تعرفه ها بیش از 10 درصد بود، 
تاکید کرده که چون دولت این مصوبه را ابلاغ کرده، آن را به عنوان قانون 
اجرا می کند. اما در این میان مهم آن است که در سال آخر دولت یازدهم، به 
"تحول" کمک کرد تا تلاش های سه ساله دولت در حوزه سلامت هدر نرود 

و هزینه های مردم در حوزه سلامت باز سر به فلک نگذارد... 

سوال بزرگ این روزهای نظام سلامت؛ 

درمان مردم گران شد؟ 

یک متخصص کلیه عنوان کرد؛

شرط روزه داری افرادی که
 سابقه سنگ کلیه دارند

 عضو کنگره بین المللی نفرولوژى و اورولوژى به افرادی که سابقه سنگ کلیه کوچک 
منفرد دارند، گفت: این افراد با نوشیدن مقادیر فراوان مایعات در فاصله افطار تا سحر)8 لیوان 

مایعات( روزه بگیرند. 
به گزارش  مهر، دکتر قیومی در آستانه فرا رسیدن ماه مبارک رمضان اظهار 
کرد: در افرادی با سابقه سنگ کلیه عفونی و عفونت فعال کلیه، روزه داری توصیه 

نمی شود.
وی با تأکید بر ممنوعیت روزه داری برای کسانی با سابقه سنگ های »سیستئنی« افزود: 
کسانی که برای نخستین بار در روز های اخیر به سنگ کلیه دچار شده اند ممنوعیتی برای 
گرفتن روزه ندارند اما کسانی که کلیه خود را براثر ابتلاء به سنگ کلیه از دست داده اند مجاز 

به گرفتن روزه در ایام ماه مبارک رمضان نیستند.
این متخصص کلیه و مجاری ادرار گفت: افرادی که در سابقه پزشکی خود یکبار به سنگ 
کلیه دچار شده اند و چندین سال است که دیگر سنگ کلیه نداشته اند، می توانند روزه 

بگیرند و باید از مایعات به وفور استفاده کنند.
قیومی یادآور شد: مهم ترین عامل دخیل در ایجاد سنگ کلیه غلظت مواد تولیدکننده 
سنگ از جمله کلسیم در ادرار است به طوری که هر چه میزان کلسیم در واحد حجم ادرار 

بیشتر باشد امکان سنگسازی افزایش می یابد.
وی با بیان اینکه مسئله اصلی در پیشگیری از ایجاد سنگ رقیق نگهداشتن ادرار طی 
٢4 ساعت است، ادامه داد:  طی روزه داری به نظر نمی رسد بتوان ادرار را برای کل مدت 

روز رقیق نگهداشت.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی بقیه الله)عج( خاطرنشان کرد: چون حتی 
اگرمایعات زیادی هم از افطار تا سحر میل شود به علت افزایش حجم داخل عروقی بخش 
اعظم آن طی چند ساعت نخست دفع می شود و پس از آن با مصرف نکردن ، ادرار 

مجدداغًلیظ می شود.
قیومی یادآور شد: مسلماً هرچه زمان روزه داری طولانی تر و آب و هوا گرم تر و امکان از 
دست دادن آب از طریق پوست بیشتر باشد ادرارغلیظ ترخواهد شد و امکان تشکیل هسته 

اولیه سنگ و رسوب روی آن وجود دارد.
وی خاطرنشان کرد: از این رو افرادی که کلیه های سنگساز دارند، نوشیدن آب حداقل به 

میزان 1٢ لیوان در روزهای گرم سال به آنان توصیه می شود.
دومین کنگره بین المللی نفرولوژی و اورولوژی از 11 تا 14 مرداد 95 در مرکز همایش 

برج میلاد برگزار می شود.

چگونه راحت "روزه" بگیریم؟
یک متخصص تعذیه اظهار کرد: افراد برای اینکه در ماه رمضان روزه  داری راحتی داشته 

باشند، باید از هم اکنون تغییراتی در برنامه غذایی خود انجام دهند.
دکتر یحیی پاسدار در گفت و گو با ایسنا با بیان اینکه افراد از دو هفته قبل 
از شروع ماه مبارک رمضان باید خود را برای روزه  داری در این ماه آماده کنند، 
باید  بگیرند،  روزه  بتوانند راحت  ماه مبارک رمضان  افراد در  اینکه  برای  گفت: 
از دو هفته قبل از شروع این ماه حجم غذای روزانه خود را ٢0 تا ٢5 درصد 

کاهش دهند.  
پاسدار افزود: در گام اول افراد باید حجم وعده ناهار خود را کاهش دهند و بعد از آن این 

کاهش حجم غذا باید در وعده شام و صبحانه نیز انجام شود.
این متخصص تغذیه اظهار کرد: این کار علاوه بر آماده سازی بدن برای روزه  داری، مسائل 

روحی که ناشی از نخوردن غذاست را نیز تا حد زیادی کاهش می دهد.
پاسدار با اشاره به اینکه برخی افراد روزهای مانده به ماه مبارک رمضان مصرف مواد غذایی 
را برای آماده سازی بدن بیشتر می  کنند، گفت: متاسفانه این افراد نمی دانند که بدن ذخیره 
غذا انجام نمی دهد و این کار تنها منجر به چاقی و افزایش قند خون آنها می شود و بدن 

آنها به پرخوری عادت می کند.
وی افزود: به همین علت برخلاف تصور این افراد، با انجام این کار نه تنها روزه داری آسان 
نمی شود، بلکه بدن به دلیل کمبود ناگهانی حجم زیاد مواد قندی دچار شوک شده و روزه  

داری برای این افراد سخت  تر از دیگران خواهد بود.
پاسدار با بیان اینکه بسیاری افراد در روزهای نخست ماه رمضان از سردرد و سرگیجه 
شکایت می کنند، گفت: این امر به دلیل نخوردن چای است و بهتر است افراد از هم اکنون 
مصرف مواد کافئین دار مانند چای و قهوه را کم کنند تا بدن آنها به کمبود کافئین عادت 

کند.
این متخصص تغذیه افزود: همچنین افراد باید از هم اکنون مصرف شیرینی و مواد 
قندی را کاهش دهند تا بدن آنها به اینکه از منبع دیگری قند خود را تامین کند، 

عادت کند.
 وی تصریح کرد: در نبود مواد قندی بدن عادت می کند که با سوزاندن چربی های بدن 

انرژی مورد نیاز خود را تامین کند.

خرید آسان تنها با یک انگشتر

شرکت خدمات مالی ویزا کارت، از اسپانسرهای اصلی بازی های المپیک تابستانی ریو، 
به رونمایی از یک انگشتر برای حاضران در این مسابقات پرداخته که نیاز به استفاده از 
کیف پول و کارت اعتباری را حذف کرده است. این محصول که "حلقه پرداخت ویزا" 

نام گرفته، از طراحی ساده ای برخوردار است. بخش داخلی آن دارای یک میکروتراشه از 
شرکت Gemalto و یک آنتن داخلی است. بخش خارجی نیز یک حلقه سرامیکی ساده 
سفید یا مشکی است. افزودن هرگونه فلز دکوری یا رنگ به این حلقه باعث تداخل با 
آنتن داخلی حلقه خواهد شد. همچنین این حلقه در دوره کارآزمایی در ٢0 اندازه ارائه 
خواهد شد و احتمالا همه کاربران می توانند به راحتی از آن استفاده کنند. گروه اولی که 
از این حلقه استفاده خواهند کرد، کارکنان شرکت ویزاکارت و 45 وزشکار خواهند بود.

این حلقه مشابه تلفن های خوشمند یا ساعت های هوشمند کار کرده و کاربر می تواند 
به سادگی آن را در بالای دستگاه پرداخت قرار دهد. ایده ساخت این فناوری پس از 
مصاحبه شرکت ویزا با ورزشکاران ایجاد شد که به دنبال ابزاری کمتر دست وپا گیر برای 
پرداخت بودند که نیازی به شارژ کردن مکرر نداشته و حتی بتوان از آن در استخر نیز 
استفاده کرد. حلقه ویزا ضدآب بوده و تا عمق 50 متری زیر آب می توان از آن استفاده 
کرد. همچنین این محصول به باتری نیاز نداشته و در عوض نیروی خود را از دستگاه 

خودپرداز در هر زمان که روی آن قرار می گیرد، کسب خواهد کرد.
این حلقه به یک حساب از پیش ساخته شده ویزا متصل خواهد بود که می توان بطور 
آنلاین مجددا به آن پول واریز کرد. در صورت گم یا دزدیده شدن حلقه، شرکت ویزا 

شماره حساب دزدیده شده را مسدود خواهد کرد. 



اجتماعی 6

مدیریت شهری، توسعه پایدار 
شهری،   مشارکت محله ای

شهر به عنوان پدیده ای پیچیده و پویاست که در گذر 
زمان همواره دچار تحولاتی کالبدی، اجتماعی، اقتصادی و... 
می شود. در نتیجه رشد سر سام آور شهرها به علت فقدان 
منابع و زمان لازم برای پاسخگویی به نیازهای فزایندة شهروندان دچار معضلی گردیده که 

رهایی از آن را تنها در چارچوب راه حل های نوین می توان جستجو کرد. 
بنابراین ایجاد تغییرات بنیادین به ویژه در مدیریت شهری، اقتصاد شهری و شاخص های 
کیفیت زندگی در جهت بسترسازی و به کار گیری استراتژی توسعه شهری به عنوان زیر 

ساخت های اجرای این رویکرد، امری ضروری است. 
همانطور که می دانیم شهر دارای عناصر گوناگونی است و به صورت مداوم در زمینه توسعة 
شهر آنها اثر می گذارد و یا از آنها تاثیر می پذیرد. در فرایند برنامه ریزی و مدیریت توسعه 
شهری، استفاده از راهبردهای مشارکتی و رویکرد برنامه ریزی از پایین به بالا به تدریج مورد 
اجماع نظر برنامه ریزان و مدیران شهری قرار گرفته است. برای تحقق این رویکرد نیازمند 
تعریف نظام تقسیمات کوچکتری است که می توان محله را به عنوان واحد پایه و محور برنامه 
ریزی مشارکتی در عرصه های همگانی در شهرها قلمداد کرد. با این وجود در تئوری های 
جدید برنامه ریزی شهری بر نقش مردم در امور شهری و همچنین بر لزوم مشارکت در 

مداخله در شهرها تأکید شده است. 
هدف از این برنامه ریزی این است که همه عناصری که در مدیریت شهری مؤثر هستند 
باید بتوانند به سهم خود در این امر مشارکت کنند تا نهایتاً دست یابی به توسعه پایدار در 
شهر میسر گردد. توسعه پایدار هم عبارت است از شیوه ای از توسعه که در عین رفع نیازهای 

جامعه کنونی از توانایی نسل های آینده در برآوردن نیازهایشان نکاهد. 
توسعه مدیریت محلی نقش مهمی در کاهش نابرابری، توسة عدالت اجتماعی، بهبود 

کیفیت زندگی شهری و ارتقاء وضعیت توسعه دارد. 
معاونت عمران شهرداری باغستان

مراسم گرامیداشت سالگرد
 قیام خونین 15 خرداد در قم برگزار شد 

مراسم بزرگداشت پنجاه و سومین سالگرد قیام خونین 15خرداد جمعه شب با حضور 
اقشار مختلف مردم انقلابی و ولایتمدار قم در شبستان حضرت امام )ره( حرم حضرت 

معصومه )س( برگزار شد. 
به گزارش ایرنا، در این مراسم که نمایندگان بیوت مراجع تقلید، اعضای جامعه مدرسین و 
مجلس خبرگان رهبری، مسئولان و فرماندهان نظامی و انتظامی استان حضور داشتند، استاد 

حوزه علمیه قم سخنانی را پیرامون اهداف قیام 15 خرداد ایراد کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین سید مرتضی صالحی خوانساری گفت: وقتی در مجلس سنای 
زمان شاه قوانین متعددی علیه ارزش های اسلامی به تصویب رسید، امام از طریق سخنرانی 
و دادن بیانیه مبارزه و قیام بر ضد حکومت پهلوی را آغاز کردند، و خواستار کنار رفتن نظام 
٢ هزار و 500 ساله شاهنشاهی و آمدن یک حاکم مسلمان، فقیه و مجتهد با یک قانون 
اساسی کاملا دینی و اسلامی شدند. صالحی خوانساری با بیان اینکه در مقابل موضع گیری ها 
و سخنرانی های کوبنده امام برخی ها با مطرح کردن این مساله که بر چیده شدن بساط 
حکومت شاه کاری غیر ممکن است، از او خواستند که در دیدگاه ها خود نسبت به حکومت 
وقت تجدید نظر کند، خاطر نشان کرد: امام با رد این سخنان به طرز کاملا قاطعانه و شجاعانه 
ای سرنگونی حکومت شاه را یک امر ممکن و دست یافتنی قلمداد کرد، و سرانجام نیز نظر و 
تفسیر کسانی که به سخنان امام باور نداشتند،غلط از آب در آمد، و بر خلاف تصورهای آنها 
تمام اهداف مد نظر امام برای سرنگونی شاه و استقرار یک حکومت اسلامی تحقق پیدا کرد. 
استاد حوزه علمیه قم همچنین با اشاره به محبوبیت فراوان حضرت امام در بین شیعیان 
و همه مسلمانان جهان اضافه کرد: حرکت و نهضت اسلامی شکل گرفته بوسیله حضرت امام 
آنقدر بی بدیل و حائز اهمیت است، که حتی برخی از سیاستمداران و مفسران غیر شیعی 
و بعضا غیر مسلمان که هیچ گونه علاقه و تعصبی نسبت به امام نداشتند، نیز به واقعیت آن 

اذعان کردند. 
این مراسم به همت علما، مراجع و جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ترتیب یافته بود. 

رییس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم خبرداد:

اعزام 10 هزار مبلغ در ماه رمضان به سراسر کشور 
رییس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم از اعزام 10 هزار مبلغ در ماه مبارک رمضان 

امسال به سراسر کشور خبر داد. 
حجت الاسلام والمسلمین احمد واعظی روز پنجشنبه در گردهمایی بزرگ مبلغان ماه 
رمضان در مسجد اعظم قم بیان داشت: در سال های گذشته به طور میانگین نزدیک به هفت 
هزار نفر مبلغ به نقاط مختلف کشور اعزام می شدند و با توجه به مشکلات مالی که داشتیم 
این تعداد را افزایش داده ایم به طوری که در سال گذشته 9 هزار و 500 مبلغ اعزامی داشتیم. 
وی ادامه داد: اعزام مبلغان از سال گذشته 30 درصد افزایش یافت و امسال تعداد مبلغان 
اعزامی به 10 هزار نفر در ماه رمضان و محرم در سال 95 می رسد تا بتوانیم بخش های وسیع 

تری از کشور را از معارف اهل بیت و قرآن بهره مند کنیم. 
وی ضمن تسلیت فرارسیدن ایام رحلت بنیانگذار انقلاب بیان کرد: راهی که امام )ره( آغاز 
کرد راهی طولانی و پرمسئولیت بود که مرحله های مختلفی داشت و اولین کار او تاسیس 
نظام اسلامی بود. وی استقرار نظام اسلامی را مدیون رهبری پیامبرگونه امام خمینی )ره( و 
وفاداری مردم عنوان کرد و افزود: امام پس از تاسیس نظام اسلامی در پی تشکیل دولت 
اسلامی، جامعه اسلامی و تمدن اسلامی بود. واعظی گفت: تشکیل دولت اسلامی مستلزم آن 
است که تمامی سه قوه کشور و ارکان حکومت کاملا به شکل اسلامی اداره شوند و منظور از 

دولت اسلامی، قوه مجریه نبوده و در حقیقت مرتبط با کلیت اداره جامعه است. 
وی تاکید کرد: زمانی شاهد تحقق جامعه اسلامی خواهیم بود که دولت اسلامی تشکیل 
شود و نمی توان انتظار داشت که جامعه اسلامی در ابعاد مختلف خود اسلامی باشد، ولی 
اجزای حاکمیت به شکل کامل اسلامی نشده باشد. وی امام راحل را برآمده از حوزه و نهاد 
مرجعیت ذکر کرد و افزود: حوزه و نهاد روحانیت با جمهوری اسلامی و نظام اسلامی عجین 
شده اند و به این علت باید ناصح امین باشند و در هدایت جامعه فعالیت کنند. در گردهمایی 
بزرگ مبلغان ماه رمضان حجت الاسلام والمسلمین مصطفی پورمحمدی وزیر دادگستری و 

آیت الله محمد یزدی رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم سخنرانی کردند. 

 معاون شهردار قم :

خدمت رسانی به مردم تعطیل بردار نیست
معاون شهردار قم گفت: پروژه های مهم شهر قم حتی در ایام 14 و 15 خرداد که شهر 
قم دارای شرایط خاص خود است تعطیل نشده و عملیات عمرانی در این پروژه ها با جدیت 

دنبال می شود. 
دکتر علیرضا قاری قرآن با تسلیت فرا رسیدن ایام سالگرد ارتحال امام و گرامیداشت 
سالروز قیام 15 خرداد گفت: با توجه به اینکه پروژه های عمران شهری تعطیل بردار نیست ، 

پروژه های شهر قم در سال 95 به صورت شبانه روزی دنبال می شود.
وی گفت: روزهای 14 و 15 خرداد تعطیلی رسمی است و با توجه به ویژگی های این 
ایام شاهد حضور زائران در شهر مقدس قم هستیم ولی خدمت رسانی به مردم تعطیل 

بردار نیست.
معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم اضافه کرد: در همین راستا بازدیدهایی از 
ستادهای اطلاع رسانی داشته و در ادامه همه پروژه های شاخص عمرانی سطح شهر را مورد 
بازدید قرار دادیم و کارگاه عمرانی این پروژه های شاخص امروز و فردا نیز فعال هستند و تا در 

زمان مشخص به بهره برداری برسند.
وی گفت: تقاطع غیرهمسطح 15 خرداد، پروژه تقاطع سه سطحه شهیدان محمود نژاد، 
پروژه روگذر بلوار امام علی)ع( از جمله پروژه های فعال هستند و اجرای این پروژه در هیچ 

شرایطی نباید دچار وقفه شود.

مدیرکل فرهنگ وارشاد اسلامی استان قم: 

روند تعطیلی کتابفروشی ها در قم 
باید متوقف شود 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با اشاره به لزوم توجه جدی به کتابخوانی درمیان مردم 
بویژه جوانان گفت: متاسفانه امروز شاهد تعطیلی و تغییر کاربری برخی کتاب فروشی های قم 

هستیم که این روند باید متوقف شود. 
حجت الاسلام والمسلمین عباس دانشی در نشست ستاد ساماندهی امور جوانان استان 
قم افزود: متاسفانه دراین راستا برای حمایت از بخش فرهنگی و کتابفروشی ها بودجه ای 
نداریم لذا باید با هماهنگی دستگاه های فرهنگی راهکارها برای گسترش کتابفروشی درقم 

فراهم کنیم.
دانشی خاطرنشان کرد: استان قم در تولید کتاب در سطح کشور و بین المللی رتبه خوبی 
دارد ولی امروز این تولیدات کاهش پیدا کرده است که باید متولیان برای این امر چاره ای 

بیندیشند .
وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت: دشمنان تولیدات فرهنگی و هنری خود که با 
ابتذال همراه است توسط شبکه های گسترده ماهواره ای انجام می دهد و هدف آنها جدا کردن 

جوانان این مرز و بوم از آموزه های اسلامی است. 
وی افزود: ما نیز باید به مقابله با تهاجم فرهنگی دشمنان ، به افزایش تولیدات فرهنگی 

و هنری بپردازیم.

 با اینکه شاید مردها نیت بدی نداشته باشند اما برخی عادات و 
اشتباهات بد آنها ممکن است باعث خراب شدن رابطه بین زوجین شود. 
آقایان بعضا دچار اشتباهاتی می شوند که ممکن است باعث خراب شدن 
رابطه آنها با همسرشان شود. باور ندارید؟ از همسر خود بپرسید. قبل از 
جبهه گیری باید بگوییم که ما در اینجا قصد سرزنش آقایان را نداریم، 
اما گاهی مسائل ظریفی وجود دارد که ممکن است آنها نسبت به آن 
آگاهی نداشته باشند و تغییر رفتار در این زمینه ممکن است تفاوت 
زیادی را در آقایان از نظر همسران شان ایجاد کند که این امر برای خود 

فرد نیز خوب است. 
 گلوریا وندرهورت روانشناس می گوید: اگر این مشکلات حل نشود، 
احساسات بدی که فرد در طول زمان در خود ریخته، منجر به بروز 
مشکلات فیزیکی و روانی در او می شود. در ادامه به اشتباهات رایجی 
که اغلب آقایان در زندگی زناشویی  مرتکب می شوند، اشاره می کنیم 
و چگونگی تشخیص و اصلاح آنها را مورد بررسی قرار می دهیم. اگر 
می خواهید اشتباهات کمتری در رابطه تان مرتکب شوید این مطلب را 

بخوانید. 
 اشتباه اول

  همدلی، یعنی توانایی درک و در میان گذاشتن احساسات با یکدیگر 
که در هر رابطه ای از اهمیت ویژه ای برخوردار است. این امر عاملی است 
که در کل، خانم ها در درک آن بهتر از آقایان هستند. خانم ها می خواهند 
همسر ان شان احساسات آنها را درک کنند و به آنها احترام بگذارند و 
آقایان هم باید این موضوع را درک کنند. در بیشتر مواقع آقایان به 
جای گوش دادن به مسائل عاطفی همسر خود به اصلاح آن حس 
روی می آورند و تلاش می کنند با منطق و استدلال اشتباه همسرشان 
را به او یادآور شوند. برای مثال اگر خانمی به همسرش بگوید که حس 
می کند به او بی توجهی می شود، در آن لحظه او انتظار دارد که همسرش 
احساس او را درک کند نه اینکه درباره حقایق موجود با او صحبت کند. 

توجه به این نکته در یک رابطه بسیار مهم است. 

 اشتباه دوم
 بعضی آقایان در رابطه زناشویی فراموش می کنند یا حتی بدتر از آن، 
نمی دانند که همسرشان به چیزی بیش از آنچه او انجام می دهد، نیاز 
دارد. محبت باعث می شود زن احساس عشق و تعلق کند که این امر 
عامل اصلی برانگیختن یک زن است. نگاه مردان و زنان در رابطه زناشویی 
کمی متفاوت است. خانم ها معمولا در این رابطه تلاش دارند به مرزهایی 

فراتر از رابطه زناشویی برسند. آنها عشق، ثبات و میل به دوست داشتن 
را دنبال می کنند در حالی که مردان از این رابطه صرفا به عنوان رابطه 

زناشویی یاد می کنند.
 اشتباه سوم

 هنگامی که همسرتان درباره مسئله ای که او و شما را ناراحت کرده 
صحبت می کند، نباید صرفا سر خود را به معنای گوش دادن تکان 

دهید، بلکه باید فکری به حال حل آن مسئله کنید. آقایان تمایل دارند 
موقعیت ها و گزینه های موجود را تجزیه و تحلیل کنند که این امر خانم ها 
را بسیار عصبانی می کند. بیشتر اوقات همسرتان فقط به صحبت نیاز 
داشته و تمایل دارد شما نیز در صحبت های او فعالانه شرکت کنید، 
نه اینکه نقش یک قهرمان را بازی کنید و تمام روز نشان دهید به 
موضوعاتی که همسرتان درباره آنها صحبت می کند علاقه دارید و از 
لحاظ احساسی هم به او اهمیت می دهید. گوش دادن باید به صورت 

فعالانه باشد، نه اینکه فقط گوش دهید و صحبتی نکنید.
 اشتباه چهارم

 گوش دادن به احساسات همسرتان ضرورت دارد، اما احساسات شما 
هم مهم است. بسیاری از آقایان تصور می کنند که باید احساسات خود 
را پنهان کنند تا مبادا ضعیف به نظر بیایند. اگر احساسات خود را با 
همسرتان در میان نگذارید او احساس می کند رابطه نزدیکی را که با شما 
داشته از دست داده و هنگامی که او از این موضوع خسته شود، حس 
می کند شما قصد ترک او را دارید. نمی توان به راحتی آقایان را وادار به 
بروز احساسات شان کرد. بیان احساسات نشان دهنده قدرت فرد است، 
اما با افزایش سن آقایان می آموزند که نباید به دیگران اجازه داد متوجه 

شوند او از چیزی می ترسد.
 اشتباه پنجم

 مرد بودن به این معنا نیست که باید همیشه قدرت را دست بگیرید. 
بسیاری از آقایان این حقیقت را درک نمی کنند. آنها سعی می کنند 
هر چیزی را که می خواهند با سلطه جویی به دست آورند. اما این 
سلطه جویی نباید شامل درخواست یا سلطه جویی روی همسر باشد، 
چون خانم ها علاقه ای به آن ندارند. قرارگیری در موضع قدرت که آقایان 
اغلب خود را در آن شرایط قرار می دهند رابطه را از بین می برد. رابطه باید 
دوطرفه و مبتنی بر حمایت و احترام متقابل باشد. در ارتباط با دیگران 
است که انسان شخصی خاص تلقی می شود، نه به تنهایی. پس به جای 

قرار گرفتن در برابر همسرتان سعی کنید کنار او و حامی او باشید.

 طرح فروش ایام غیبت سربازی در سال جاری از 
مدتی پیش کلید خورد،طرحی که بر اساس شواهد و 
قرائن با استقبال چندان گرمی در سال گذشته مواجه 
نشد و پیش بینی می شود در سالجاری نیز وضعیت 

همانند سال گذشته رقم بخورد.
به گزارش  باشگاه خبرنگاران جوان،سربازی و یا 
دغدغه های  از  عمومی همواره  وظیفه  نظام  خدمت 
جدی نوجوانان و جوانان مشمول به شمار می رود که 
اخبار آن با جدیت و حساسیت بسیاری دنبال می شود.

موضوع فروش خدمت سربازی نیز بعد از گذشت سالها 
از مسکوت ماندن آن از مدتی پیش بصورت مجدد در 
دستور کار قرار گرفت.سابقه فروش خدمت سربازی 
به سالهای 70 و 71 باز می گردد که در طی مقطع 
زمانی خاصی کلید خورد و البته بعد از مدتی با طرح 
انتقادات بسیاری ملغی شد تا اینکه چندی پیش مجددا 
این موضوع در دستور کار قرار گرفت و فروش آن با 
قیمت گذاری و جداول طراحی شده خاصی عرضه شد 
که بازهم با انتقادات و استقبال برخی از کارشناسان 
قرار گرفت.فارغ از انتقادات وارده به این طرح، بخش 
قابل توجهی از جوانان و  نوجوانان از طرح مورد اشاره 
استقبال کردند،زیرا به هر حال آن را به عنوان راهکاری 
خواهند  قادر  آن  چارچوب  در  که  می کنند  قلمداد 
بود با پرداخت مبالغی از حضور قریب به دو سال در 

پادگان های نظامی معاف شوند.

*معافیت 330 هزار نفر در سال گذشته
در سال گذشته و در مقطع زمانی 9 ماهه،قریب به 
330 هزار نفر با پرداخت مبالغی،جریمه غیبت خود را 
واریز و معاف شدند.عدد و رقمی که از استقبال سرد 
مشمولان غایب از این طرح حکایت دارد،بر اساس آمار 
منتشر شده در رسانه ها قریب به 1 میلیون 500 هزار 
نفر غایب 18 سال به بالا در کشور وجود دارد که ثبت 
نام 330 هزار نفری متقاضیان برخورداری از این طرح 
نشان دهنده استقبال نه چندان گرم از این طرح است.

استقبال سردی که به نظر می رسد یکی از دلایل اصلی 
آن به مبالغ تعیین شده ای  است که به هر حال بخش 
قابل توجهی از جوانان قادر به پرداخت آن نیستند.   
پیش از این،دولت پیشنهاد بخشش 5  ساله غیبت را 
در لایحه بودجه پیشنهاد کرده بود که با مخالفت قاطع 
ستاد نیروهای مسلح مواجه شد ودر نهایت مجلس 
شورای اسلامی موافقت خود را با فروش غیبت 8 ساله 

به بالا اعلام و آن را در بودجه سال 1395 لحاظ کرد.
 در واقع امر،طرح فروش غیبت سربازی در سال 
جاری مشابه همان طرح سال گذشته است و حتی 
پیشنهاد افزایش 10 درصدی آن نیز مورد موافقت 
مبنای  گذشته  سال  نرخ های  همان  و  نگرفت  قرار 
فروش سال جاری نیز قرار گرفته است  و به واقع برای 
هیچکدام از گروه ها،افزایش نرخی اعما ل نشد،البته 
در خصوص غیبت مازاد،به ازای هر سال افزایش 10 

درصدی مد نظر قرار گرفته شده که به مبالغ جریمه 
پایه اضافه خواهد شد.

* طرح تخفیف برای سربازان متاهل
از نمونه تسهیلاتی که در طرح فروش غیبت سربازی 
لحاظ شده به تخفیف 5 درصدی برای غایبان متاهل 

باز می گردد.
از سوی دیگر غایبان متاهل که دارای فرزند هستند 
نیز مشمول تخفیف می شوند که به ازای هر فرزند،5 
خواهد  اعمال  طیف  این  برای  ویژه  تخفیف  درصد 
شد.متقاضیان متاهلی که دارای دو فرزند می باشند نیز 
از تخفیف 15 درصدی برخوردار خواهند بود که در واقع 
این بخش در زمره تسهیلات ویژه ای است که برای این 

گروه تعریف شده است.
 * تقسیط 12 ماهه خرید ایام غیبت

 امکان تقسیط فروش ایام غیبت،از دیگر طرح هایی 
است که در سال جاری امکان حصول آن فراهم شده 

است.
آنچنان که در جزئیات طرح اقساطی فروش ایام 
غیبت اعمال شده،متقاضیان برای برخورداری از این 
تسهیلات،باید حداقل یک سوم از کل مبلغ جریمه را 
بصورت نقدی پرداخت کنند و در ادامه مابقی مبالغ 
پرداختی را حداکثر در بازه زمانی 1٢ ماهه عودت دهند.

در این میان و با توجه به محدودیت های اعتباری،اولویت 
برخورداری از این تسهیلات مشمول افرادی خواهد شد 

که در خواست خرید خود را زودتر از دیگران به ثبت 
برسانند.

 * جریمه غیبت از 10 تا 50 میلیون تومان
بر اساس جداول طراحی شده از طرح فروش غیبت 
سربازی،متقاضیان بر مبنای مدارک تحصیلی که از 
آن برخورد ار هستند نسبت به خرید خدمت سربازی 
مدرک  اساس،دارندگان  این  کرد.بر  خواهند  اقدام 
دیپلم)15 میلیون تومان(فوق دیپلم)٢0 میلیون تومان(

ارشد)30  تومان(کارشناسی  میلیون  لیسانس)٢5 
میلیون تومان(دکتری غیر پزشکی)35 میلیون تومان(

و دکترای پزشکی با پرداخت 40 میلیون تومان قادر 
به خرید ایام غیبت 8 سال به بالا خواهند بود.در این 
خرید،مشمول  میزان  بیشترین  و  جدول،کمترین 
دارندگان مدارک زیر دیپلم و پزشکان متخصص و 

بالاتر می شود که به ترتیب با پرداخت 10 میلیون و 50 
میلیون تومان از تسهیلات خرید ایام غیبت برخوردار 
وظیفه  نظام  سازمان  اعلام  اساس  شد.بر  خواهند 
ناجا،مشمولان غایبی که در سال گذشته ثبت نام کرده 
اند و بنا به دلایلی قادر به واریز مبالغ تعیین شده نبوده 
اند نیز چنانچه مجددا خواستار بهره مندی از این طرح 
هستند باید در مدت زمان اعلام شده با مراجعه به 
دفاتر پلیس+ 10 نسبت به ثبت درخواست خود اقدام 
کنند.ضمنا متقاضیان تسهیلات خرید خدمت سربازی 
قریب به یکماه دیگر فرصت دارند تا با مراجعه به مراکز 
پلیس+10 نسبت به ثبت نام برای برخورداری از طرح 
مذکور مبادرت ورزند.گفتنی است طرح مورد اشاره از 
اول خرداد ماه سال جاری آغاز و به مدت 45 روز ادامه 

خواهد داشت.

عادت هایی که زندگی را به کام تان تلخ می کنند!

همه اشتباه های مردانه!

یکشنبه  شانزدهم خرداد 1395   سال نوزدهم   شماره 4017

مهندس رضوی*

رهایی گروگان در کمتر از48 ساعت

 پایان گروگانگیری 260میلیون تومانی
با تلاش پلیس شهرستان فردیس، فردی که توسط دو آدم ربا با انگیزه مالی ربوده شده بود، 
در کمتر از 48 ساعت آزاد و آدم ربایان دستگیر شدند.  به گزارش مهر، سرهنگ ایوب احمدی 
گفت: با ارجاء پرونده شکایت خانواده ای از دادسرای عمومی انقلاب یکی از شهر های شرقی 
کشور مبنی بر به گروگان گرفته شدن فرزند ٢8 ساله شان توسط فرد یا افرادی و درخواست 
مبلغ ٢60 میلیون تومان در قبال آزادی وی، رسیدگی به این موضوع در دستور کار ماموران 
آگاهاین شهرستان قرار گرفت وی افزود: طبق اظهارات خانواده فرد ربوده شده که در یکی از 
شهرهای شرقی کشور که محل تردد مسافران زیادی نیز هست، فرزندشان به صورت اتفاقی 
با یکی از همین مسافران در همان جلسه اول دیدارشان دوست شده و در خصوص مسائل 
مالی صحبت کرده و اینکه قصد شروع یک پروژه کاری بزرگ با سرمایه زیادی را دارد را مطرح 
می کند. سرهنگ احمدی بیان داشت: آن شخص با شنیدن صحبت های فرد ربوده شده 
به وی پیشنهاد می دهد به شهرستان فردیس واقع در استان البرز عزیمت کند تا با سرمایه 
گذاری در این شهر از سود بیشتری بهره مند شود؛ جوان ربوده شده بدون تحقیق و بررسی 
موضوع، راهی کرج می شود که به محض رسیدن به مقصد، تلفن همراه وی خاموش و دیگر 
پاسخگوی تماس هایی که از طرف خانواده اش برقرار می شد، نبوده است. وی گفت: ماموران 
پلیس آگاهی با شنیدن اظهارات خانواده فرد ربوده شده و مطالعه دقیق پرونده با بهره گیری 
از علوم و فنون پلیسی و تکنیک های نوین کشف جرم، بالاخره ردی از فرد گروگان گیر پیدا 
کردند. این مقام انتظامی ادامه داد:با تلاش شبانه روزی ماموران، محل اختفای فرد ربوده شده 
شناسایی و در اقدامی غافلگیرانه و ضربتی یکی از متهمان دستگیر و فرد ربوده شده نیز آزاد و 
تحویل خانواده اش شد. سرهنگ احمدی گفت: با دستگیری این فرد، وی به جرم خود اقرار 
و اعتراف کرد با هم دستی یکی از دوستان خود اقدام به این کار کرده اند که با راهنمایی های 
متهم اصلی، هم دست وی نیز در اقدامی جداگانه دستگیر شد. این مقام انتظامی ادامه داد: با 

تلاش ماموران، در کمتر از 48 ساعت شناسایی و دستگیر شدند.

 فرمانده انتظامی استان  یزد خبرداد:

کشف بیش از 22 میلیارد کالای قاچاق در یزد 
- فرمانده انتظامی استان از کشف ٢٢ میلیارد و 500 میلیون ریال انواع کالای قاچاق 
در مدت 48 ساعت گذشته توسط ماموران پلیس استان خبر داد.   به گزارش خبرنگار 
پایگاه خبری پلیس، سردار "ایرج کاکاوند" درباره این خبر گفت: در راستای اجرای مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز و با توجه به برنامه های پیش بینی شده از سوی ناجا و به منظور مقابله 
جدی با پدیده قاچاق، طرح عملیاتی مبارزه با قاچاق کالا و ارز به مدت دو روز به مرحله اجرا 
درآمد. سردار کاکاوند ادامه داد: ماموران پلیس استان ضمن تحت کنترل قرار دادن محورهای 
مواصلاتی و توقیف خودروهای مشکوک به حمل کالای قاچاق، موفق به کشف بیش از هشت 
میلیارد و 380 میلیون ریال انواع کالاهای گمرکی و ترانزیتی قاچاق شدند. وی، این کالاهای 
کشف شده را شامل؛ لوازم خانگی، پوشاک، ظروف آشپزخانه، لوازم جانبی موبایل و لوازم برقی 
و ... بیان کرد و افزود: همچنین در مدت اجرای این طرح 30 هزار لیتر فرآورده های نفتی 
قاچاق نیز کشف شد. کاکاوند تصریح کرد: ماموران پلیس استان در راستای اجرای این طرح 
بیش از چهار میلیارد ریال دام فاقدمجوز دامپزشکی، اقلام یارانه ای و موادغذایی خارجی فاقد 

مجوز گمرکی را توقیف کردند. 

رییس پلیس آگاهی استان خراسان رضوی  خبرداد:

کلاهبرداری 200 میلیارد ریالی با فروش مال غیر 
عاملان کلاهبرداری ٢00 میلیارد ریالی با فروش مال غیر توسط پلیس آگاهی استان 
خراسان رضوی شناسایی و دستگیر شدند.  به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سرهنگ  
حمید رزمخواه  در تشریح این خبر گفت: با دریافت گزارشی از پلیس آگاهی استان مازنداران 
مبنی بر متواری شدن دو فرد کلاهبردار به اتهام فروش مال غیر، تیمی از پلیس آگاهی استان 
برای بررسی موضوع وارد عمل شدند. وی افزود: در بررسی پرونده مشخص شد فردی اهل 
شهرستان نور یک باغ ویلایی را به مبلغ ٢00 میلیارد ریال از دو نفر به نام های "مسعود و 
محمدرضا" خریداری کرده اند که در زمان تنظیم سند متوجه می شود این ملک در رهن 
یکی از بانک های دولتی شهر نور بوده و از وی کلاهبرداری شده است. این مقام انتظامی ادامه 
داد: کارآگاهان اداره مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی با استفاده از اطلاعات بدست 
آمده و یک سری تحقیقات گسترده پلیسی، محل اختفای افراد کلاهبردار را در بلوار مصلی 

شهر مشهد شناسایی و آنها را به صورت نامحسوس تحت قرار دادند. 
رئیس پلیس آگاهی خراسان رضوی در خاتمه گفت: کارآگاهان پس از هماهنگی با مقام 
قضائی، متهمان را در یک عملیات ضربتی دستگیر و با تشکیل پرونده به مقامات قضایی 

معرفی کردند. 

 راز قتل مرد افغان پس از هفت ماه با اعتراف عامل جنایت فاش شد. جسد مقتول پس 
از 5 روز جستجوی کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی از داخل چاه ٢0 متری خارج شد. 
به گزارش مهر، 14 آبان سال گذشته فردی با مراجعه به کلانتری خانی آباد از گم شدن 
برادرش که کارگر ساختمانی بود، خبر داد. مرد میانسال در شکایتش به ماموران پلیس 
گفت: تبعه افغانستان هستم و چند سالی است که به همراه برادر کوچکم به نام نورمحمد 
٢6 ساله برای کار به ایران آمده ایم. برادرم در یک ساختمان نیمه کاره در حوالی خانی 
آباد کار می کرد و از دو روز قبل مفقود شده است. با شکایت مرد میانسال و  تشکیل 
پرونده فقدانی به دستور بازپرس شعبه 4 ناحیه ٢7 تهران پرونده برای رسیدگی در اختیار 

کارآگاهان اداره یازدهم پلیس آگاهی قرار گرفت.
ماموران پلیس آگاهی در تحقیقات اولیه متوجه شدند نورمحمد آخرین بار درحوالی 

میدان بهشت در محله نازی آباد دیده شده و بعد از آن کسی از او اطلاعی ندارد.
کارآگاهان پلیس درادامه تحقیقات را روی افراد مرتبط با پسر جوان متمرکز کردند 
و سرانجام مشخص شد خانواده نور محمد در داخل افغانستان با خانواده دیگر دارای 
اختلافات ملکی هستند. همچنین پسر خانواده ای که مدعی زمین های افغانستان هستند 
در محدوده میدان بهشت در یک ساختمان نیمه کاره فعالیت می کند. با شناسایی هویت 
پسر ٢8 ساله به نام احمد، کارآگاهان در ساختمان نیمه کاره حاضر شدند اما مشخص شد 

او از آنجا متواری شده به افغانستان فرار کرده است.
در حالی که پرونده گم شدن پسر افغان همچنان باز بود،  کارآگاهان متوجه شدند احمد 
بار دیگر به ایران بازگشته و این بار با هویت جعلی در شیراز مشغول کار شده است. سرانجام 
چهارم فروردین امسال کارآگاهان اداره یازدهم پلیس آگاهی با دریافت نیابت قضایی موفق 

شدند پسر افغان را در شهرستان شیراز دستگیر و به تهران منتقل کنند.
احمد در بازجویی های اولیه منکر اطلاع از سرنوشت نورمحمد شد اما سرانجام شنبه 
هفته گذشته پس از روبرو شدن با شواهد پلیسی، به قتل  هموطنش اعتراف کرد و گفت: 
از چند سال قبل در داخل افغانستان با خانواده نورمحمد اختلافات ملکی داشتیم. روز 
حادثه او به ساختمان نیمه کاره ای که در آنجا مشغول کار بودم آمد و ما بر سر اختلافات 

قدیمی درگیر شدیم. من کنترلی روی رفتارم نداشتم و وقتی به خودم آمدم متوجه شدم 
او را خفه کرده ام.

قاتل افغان ادامه داد: پس از قتل نورمحمد، جسدش را در داخل چاه ٢0 متری ساختمان 
نیمه کاره انداختم و روی آن را با نخاله های ساختمانی پر کردم. بعد از قتل نیز برای اینکه 
دستگیر نشوم به افغانستان رفتم و اوایل اسفند با هویت جعلی در شیراز مشغول به کار 

شدم اما در فروردین ماموران به سراغم آمدند و دستگیر شدم.
با اظهارات قاتل ٢8 ساله افغان، کارآگاهان برای پیدا کردن جسد نور محمد در ساختمان 
مورد نظر حاضر شده و با کمک متهم سرانجام پس از پنج روز جستجوی بقایای جسد 

مقتول را از داخل چاه کشف کردند.
سرهنگ کارآگاه حمید مکرم معاون مبارزه با جرائم جنایی پلیس آگاهی با اشاره به 
اینکه پرونده پس از مشخص شدن قتل  فرد مفقود شده از شعبه چهارم بازپرسی به شعبه 
دو بازپرسی ناحیه ٢7 ارجاع شد، گفت: متهم این پرونده با دستور مقام قضایی در اختیار 

کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت.

مرکز اطلاع رسانی پلیس از دستگیری شبانه 70 نفر در یکی از سفره خانه های منطقه فرحزاد 
تهران خبر داد. 

به گزارش ایسنا، مرکز اطلاع رسانی نیروی انتظامی اعلام کرد که حوالی ساعت 3 بامداد 
صبح روز جمعه در پی دریافت گزارشاتی مبنی بر حضور عده ای در یکی از سفره خانه های 

واقع در منطقه فرحزاد شرقی اکیپی از عوامل پلیس به این محل اعزام شدند. 
پس از حضور ماموران در این سفره خانه که فردی معروف به »امیر ریش« تصدی گری 

آن را بر عهده دارد مشاهده شد که 70 نفر از افراد در این سفره خانه حضور دارند و به مقر 
انتظامی منتقل شدند. 

دستگیرشدگان شامل 40 مرد که 6 نفرشان دوجنسه بوده و 30 زن هستند که پس از 
انتقال این افراد به مرکز پلیس و انجام تست الکل مشخص شد که تست الکل ٢8 نفر از مردان 
و 6 نفر از زنان مثبت است.  براساس اعلام مرکز اطلاع رسانی پلیس پرونده این افراد با دستور 

مقام قضایی در حال پیگیری است. 

  - نوجوانی که با طراحی صفحه جعلی مربوط به یکی 
از بانک های کشور، به حساب های شهروندان دستبرد می 
زد تا کنون به ارتکاب 3٢ فقره سرقت اعتراف کرده است. 

   به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس ،سرهنگ 
"جواد جهانشیری" رئیس پلیس فتا ضمن بیان این مطلب 
افزود: چند روز قبل فردی با در دست داشتن شکوائیه به 
پلیس فتا مراجعه کرد و از دستبرد به حساب بانکی اش 

خبر داد. 
وی افزود: شاکی این پرونده مدعی شد فرد یا افرادی به 
صورت کاملا حرفه ای و از طریق اینترنت موجودی حساب 

وی را به سرقت برده اند. 
این مقام انتظامی تصریح کرد: در پی دریافت این گزارش 
بلافاصله کارآگاهان و کارشناسان فضای تولید و تبادل 
اطلاعات خراسان رضوی وارد عمل شدند و عملیات پلیسی 
خود را در حالی آغاز کردند که بررسی ها نشان می داد فرد 
یا افرادی به روش »فیشینگ« مبلغ 15 میلیون ریال از 

حساب بانکی شهروند مشهدی خارج کرده اند. 
وی گفت: به همین خاطر رسیدگی به این پرونده در اداره 
مبارزه با جرایم اقتصادی پلیس فتا ادامه یافت. تحقیقات 
گسترده کارآگاهان بیانگر آن بود که صفحه جعلی به نام 
یکی از بانک های معتبر کشور در فصای مجازی ایجاد شده 
است و مجرم یا مجرمان ،مردم را با این صفحه مجازی 

فریب می دهند و به حساب بانکی آنان دستبرد می زنند. 
سرهنگ جهانشیری خاطر نشان کرد: با توجه به این 
که احتمال می رفت تعداد زیادی از شهروندان در نقاط 
مختلف کشور قربانی این شیوه سرقت شده باشند، عملیات 
پلیس با صدور دستور قضائی وارد مرحله جدیدی شد تا 
این که متهم این پرونده در بوشهر مورد شناسایی پلیس 

قرار گرفت. 
وی افزود: کارآگاهان در یک عملیات هماهنگ موفق 
شدند عامل دستبرد های بانکی در فصای مجازی را که یک 

نوجوان 17 ساله بود، دستگیر و به مشهد منتقل کنند. 
رئیس پلیس فتای خراسان رضوی ادامه داد: این نوجوان 
در بازجویی ها عنوان کرد فقط به خاطر کنجکاوی این 
کار را کردم چرا که آموزش های فیشینگ را در یکی از 
سایت های اینترنتی دیده بودم. به همین دلیل اقدام به 
راه اندازی صفحه جعلی یکی از بانک ها کردم و پس از 
آن وقتی به رمز دوم و اطلاعات حساب شهروندان پی 
می بردم، موجودی حساب های بانکی آنان را به حساب 

شخصی خودم واریز می کردم. 
این مقام انتظامی افزود: متهم این پرونده تا کنون به 
3٢ فقره برداشت غیر مجاز از حساب شهروندان در نقاط 
مختلف کشور اعتراف کرد که بررسی ها نشان می دهد وی 
35 میلیون تومان به حساب بانکی خود واریز کرده است 

اما این متهم همچنان ادعا دارد که به منظور خودنمایی و 
کنجکاوی دست به ارتکاب جرم زده است 

سرهنگ جهانشیری در پایان به شهروندان توصیه کرد : 
با توجه به راحتی و آسایشی که پرداختهای اینترنتی 
در بردارد، در صورت رعایت نکردن موارد امنیتی خطرات 
نفوذ و تخلیه حساب وجود دارد.بنابراین پیشنهاد پلیس 
فتا پیشگیری و شناخت سایت و درگاه اصلی با جعلی 
آن قبل از مواجهه شدن با تله فیشینگ است. اما در تله 
فیشینگ چه اتفاقی می افتد: در تله فیشینگ یا به اصطلاح 
ماهیگیری ، فرد فیشر با ایجاد صفحه ای معادل درگاه 
بانکی با فریب، کاربر را به سمت خود کشانده و با استفاده از 
صفحه جعلی به اطلاعات حساب کاربر دست پیدا می کند. 
بنابراین جهت پیشگیری از تله فیشینگ راهکارهای ذیل 
پیشنهاد می گردد: آدرس بانك مورد نظر را در نوار آدرس 
تایپ کرده و از صحت آن مطلع گردند زیرا فیشر با تغییر در 
یکی از حروف سعی بر حفظ فرم واقعی آدرس و فریب دارد 
) در موتورهای جستجو آدرس بانك را وارد ننمایند و از آن 

طریق به درگاه بانك مورد نظر متصل نگردند! ( 
به ابتدای نوار آدرس که با پروتکل https شروع می شود 
دقت لازم را داشته باشند زیرا این پروتکل امنیتی بوده و 
امکان جعل آن وجود ندارد) در سایت های جعلی ادرس 

بانك با http  شروع می گردد(. 

جسد بعد از 5 روز کشف شد :

 کشف راز قتل مرد افغان در عمق چاه 20 متری

دستگیری 70 نفر در سفره خانه »امیر ریش« 

 نوجوان سارق دستگیر شد

دستبرد به حساب بانکی شهروندان با صفحه جعلی یک بانک 

همه جزئیات خرید سربازی در سال 95

چرا از فروش ایام غیبت سربازی استقبال نشد؟
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آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت دوم
به موجب اجراییه صادره از شعبه 9 دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 4 اجرای 
احکام مدنی قم به شماره 4/93ج/660 – ثبت گردیده له آقای امیر حسین علی اکبر 
و علیه آقایان ناصر و امیر منصور قیومی محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 
15/48٢/436/497 ریال در حق محکوم له و مبلغ 774/1٢1/8٢4 ریال به عنوان نیم 
عشر در حق صندوق دولت، محکوم له در قبال طلب خود ملک معرفی کرده که کارشناس 
به شرح ذیل ارزیابی کرده است ضمنا ماده 51 قانون اجرای احکام مدنی قابل اجرا می 
باشد. 9٢0998٢51٢90001٢ در خصوص ارزیابی مجدد از محل ملک معرفی شده به 
آدرس قم، جاده کوه سفید، خیابان کارخانه بتن بهمن کارگاه اسکاچ سازی حاج ناصر 

قیومی به شرح زیر گزار و ارزیابی میگردد: 
1 – وضعیت ثبتی ملک

پلاکهای ثثبتی ٢795 و ٢796 و ٢797 فرعی از 1٢1٢ – از ٢566 و ٢567 اصلی 
بخش دو ثبت قم ملک معرفی شده دارای سه جلد سند مالکیت دفترچه ای به شماره ثبت 
٢8699 دفتر 166 صفحه 564 می باشد. پلاک ٢795 فرعی به مساحت 795/15 متر 
مربع. پلاک ٢796 فرعی به مساحت 769/61 متر مربع. پلاک ٢797 فرعی به مساحت 
664/٢7 متر مربع. سه پلاک فوق در عمل تجمیع شده و بصورت یک کارخانه می باشد 

مساحت کل سه پلاک ٢٢٢9/03 متر مربع. 
2 – وضعیت شهرداری و ساختمانی احداث شده

سه پلاک فوق بصورت محصور با درب کاراژی و از سه طرف به خیابان محدود 
است. کدنوسازی ملک درشهرداری 1-3-46-15-3 پایان کار به شماره 3/8446 مورخ 
90/11/13 دارای 1٢50 متر مربع زیربنا با کاربری صنعتی می باشد که از این مقدار 
1٢0 متر مربع آن با دیوار باربر و سقف طاق ضربی و 1130 متر مربع آن به صورت سوله 
می باشد که سقف سوله ها مختلط بصورت توری و پشم شیشه و ورق فلزی در سالن 
آن با خرپا و ورق ایرانیت پوشانده شده است نمای یک سالن آجری و نمای بقیه سالن ها 
سیمانی است کف محوطه آسفالت شده است. دارای برق 100 آمپر و انشعاب آب قراردادی 

می باشد. انشعاب گاز ندارد. دارای پروانه بهره برداری می باشد. 
3 – ارزیابی ملک

ملک موصوف فوق  اعم از عرصه و اعیان و حیاط سازی )به استثنای ماشین آلات 
خط تولید اسکاچ( با توجه به موقعیت و مساحت و کم و کیف اعیانی احداثی و شوارع 
دسترسی و سایر عوامل موثر در حال حاضر به نظر اینجانب به شرح زیر ارزیابی می 
گردد: عرصه به مساحت ٢٢٢9/03 متر مربع از قرار هر متر مربع ٢/500/000 ریال کلا 
بمبلغ 5/57٢/575/000 ریال. اعیانی به مساحت 1٢50 متر مربع از قرار هر متر مربع 
٢/500/000 ریال کلا بمبلغ 3/1٢5/000/000 ریال. دیوارکشی حیاط سازی و انشعاب 
آب و انشعاب برق 100 آمپر 600/000/000 ریال. جمع: نه میلیارد و دویست و نود و 
هفت میلیون و پانصد و هفتاد و پنج هزار ریال. 9/٢97/575/000 ریال. مقرر گردیده مورد 
فوق الذکر در تاریخ 95/4/3 ساعت 9 الی 9/30 صبح به آدرس قم، خ ساحلی، جنب زندان 
ساحلی، دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری 
به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج 
روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه 
مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ 
را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی 
المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت در یکی از 

روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – رضا زارعی

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای حسین شوندی فرزند محمود علی دارای شناسنامه شماره 15 به شرح دادخواست 
به کلاسه 950698 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین 
توضیح داده است که شادروان محمود علی شوندی به شناسنامه شماره 1447 در تاریخ 
1389/5/11 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم 
منحصر است به 1 – علی اکبر شوندی فرزند محمود علی ش.ش 7 نسبت با متوفی فرزند. 
٢ – حسن شوندی فرزند محمود علی ش.ش 90305 نسبت با متوفی فرزند. 3 - حسین 
شوندی فرزند محمود علی ش.ش 15 نسبت با متوفی فرزند. 4 - مرضیه شوندی فرزند 
محمود علی ش.ش 667 نسبت با متوفی فرزند. 5 – معصومه شوندی فرزند محمود علی 
ش.ش 318 نسبت با متوفی فرزند. 6 - زهرا شوندی فرزند محمود علی ش.ش ٢4٢ 
نسبت با متوفی فرزند. 7 - رخساره شوندی فرزند محمود علی ش.ش ٢364 نسبت با 
متوفی فرزند. 8 - امی شوندی فرزند بهرامعلی ش.ش 1659 نسبت با متوفی زوجه. اینک 
با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی 
اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف 

یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
دهقان – رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضایی شهرستان قم

دریــچه

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح 
روز )جمعه( در اجتماع عظیم و پرشکوه قشرهای مختلف مردم در 
حرم مطهر امام خمینی )ره(، امام راحل را شخصیت »مؤمنِ متعبدِ 
انقلابی« خواندند و با تأکید بر ادامه راه »امامِ انقلابیِ ملت« به عنوان 
تنها راه پیشرفت و تحقق اهداف مردم و نظام، پنج شاخص مهم 
»انقلابی گری« را تبیین کردند و افزودند: باید با استفاده از تجربه 
مذاکرات هسته ای یعنی اثبات ضرورت بی اعتمادی به امریکا، مسیر 

حرکت و پیشرفت کشور را ادامه داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت 
آیت الله خامنه ای امروز جمعه در سخنان خود در مراسم بیست و 
هفتمین سالگرد ارتحال امام خمینی تعبیر »مؤمنِ متعبدِ انقلابی« 
را صفتی جامع برای امام راحل برشمردند و افزودند: امام بزرگوار، 
»مؤمن به خدا«، »مؤمن به مردم«، »مؤمن به هدف« و »مؤمن به 
راهی بود که او را به این هدف می رساند«. ایشان در خصوص متعبد 
بودن امام )ره( خاطرنشان کردند: ایشان عبد صالح پروردگار و اهل 
خشوع، تضرع و دعا بود. رهبر انقلاب به وی  ژگی سوم امام )ره( اشاره 
کردند و گفتند: امام، »امامِ انقلابی« بود و همین صفت علت اصلی 
عصبانیت قدرتهای مادی از ایشان است. حضرت آیت الله خامنه ای 
با تأکید بر اینکه قدرتها از کلمه انقلاب و انقلابی گری ملت ایران 
به شدت هراس دارند، افزودند: علت اصلی فشارهایی که در طول 
سالهای متمادی با بهانه های مختلف از جمله موضوع هسته ای و 
حقوق بشر به ملت وارد شده است، خصوصیت انقلابی گری ملت 
ایران و نظام اسلامی است. رهبر انقلاب با اشاره به خارج شدن ایران 
از کنترل قدرتها و تبدیل نظام اسلامی به الگوی الهام بخش ملتها 
گفتند: مسئله اساسی این است که امامِ انقلابی، کشور را از بسیاری 
از منجلاب ها از جمله »منجلاب های وابستگی، فساد سیاسی، فساد 
اخلاقی، حقارت بین المللی، عقب ماندگی های علمی، اقتصادی 
و فناوری و آقا بالا سری امریکا و انگلیس« نجات داد و در مسیر 
حرکت کشور و ملت، تغییری بزرگ ایجاد کرد. حضرت آیت الله 
خامنه ای با تأکید بر اینکه امام بزرگوار )ره(، ریل حرکت کشور را به 
سمت هدفهای بزرگ یعنی »حاکمیت دین خدا« تغییر داد، افزودند: 
حاکمیت دین خدا عبارت است از تحقق عدالت اجتماعی واقعی، 
ریشه کنی فقر و جهل، ریشه کنی استضعاف و آسیب های اجتماعی، 
برقراری منظومه ارزشهای اسلامی، تأمین سلامت جسمی و اخلاقی 
و معنوی، پیشرفت علمی کشور، تأمین عزت و هویت ملی و اقتدار 
بین المللی و فعال کردن ظرفیت های کشور. ایشان با تأکید بر اینکه 
امام راحل )ره( به برکت انقلاب اسلامی، کشور را به سمت این اهداف 
حرکت دادند، خاطرنشان کردند: اگرچه رسیدن به این اهداف، زمان 
بر و نیازمند تلاش است اما آنها قابل تحقق هستند و تنها شرط 
تحققشان حرکت در مسیر انقلاب و انقلابی گری است. رهبر انقلاب 
اسلامی در نوعی آسیب شناسی از روند حرکت نظام افزودند: بعد 
از رحلت امام بزرگوار )ره(، در هر مقطعی که انقلابی عمل کردیم، 
پیشرفت به دست آوردیم و هر دوره ای که از انقلابی گری و حرکت 

جهادی غفلت کردیم، عقب ماندیم و ناکام شدیم.

 اگر انقلابی حرکت نکنیم، ملت ایران 
و اسلام سیلی خواهد خورد

حضرت آیت الله خامنه ای خطاب به همه قشرهای مختلف مردم 
گفتند: می توان در این مسیر با شیوه انقلابی حرکت کرد که در آن 
صورت، پیشرفت قطعی است و می توان با شیوه دیگری حرکت کرد 
که در چنین وضعیتی، سرنوشت رقت باری رقم خواهد خورد و ملت 
ایران و اسلام سیلی خواهد خورد. ایشان انقلاب اسلامی را سرمایه 
ممتاز و منحصر به فرد ملت و کشور دانستند و تأکید کردند: برای به 
نتیجه رسیدن انقلاب، هزینه های سنگینی پرداخت شده است اما در 

کنار این هزینه ها منافع فراوانی نیز وجود داشته است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به استحکام انقلاب اسلامی 
بعد از گذشت 37 سال افزودند: امروز شرایط ملت ایران، روشنتر و 
هموار تر از گذشته است و هزینه ها قابل اجتناب تر شده اند. ایشان 
تأکید کردند: انقلاب با عزم، اراده و ایمان مردم بوجود آمد و با همین 
نیروی مردمی باقی ماند و ریشه دواند و در مقابل تهدیدهای نظامی و 
تحریم ها ایستاد و فلج نشد و شجاعانه و سربلند به حرکت خود ادامه 

داد که از این پس نیز باید این حرکت ادامه یابد.

 انقلابی گری برای همه دوران ها است
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به اینکه انقلابی بودن فقط 
منحصر به دوران مبارزه یا دوران امام )ره( نیست، خاطرنشان کردند: 
انقلاب و انقلابی گری برای همه دورانهاست و انقلاب یک رود جاری 
است و همه کسانی که براساس شاخصهای انقلابی گری عمل کنند، 

انقلابی هستند حتی جوانانی که امام )ره( را هم ندیده باشند.
رهبر انقلاب، طرز تفکری که انقلابی گری را مساوی افراطی بودن 
می خواند و مردم را به »تندرو« و »میانه رو« تقسیم می کند یکی از 
خطاها برشمردند و گفتند: چنین دو گانه هایی که سوغات بیگانگان و 

سخن دشمنان است نباید وارد فرهنگ سیاسی کشور شود.
رهبر انقلاب به یک خطای دیگر در موضوع انقلابی بودن و انقلابی 
گری اشاره کردند و گفتند: توقع یک میزان انقلابی گری از همه 
کسانی که در مسیر شاخصها و جهت گیری های انقلاب حرکت می 
کنند، اشتباه است و اصل بر این است که شاخصهای انقلابی گری 

وجود داشته باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: ممکن است فردی نسبت 
به مفاهیم انقلاب و عمل انقلابی، بهتر حرکت کند و فرد دیگری با 
شدت و جدیت او حرکت نکند اما هر دو انقلابی هستند و نمی توان 
هر فردی را که در مسیر شاخص های انقلاب قرار دارد اما خوب 
حرکت نمی کند، متهم به غیرانقلابی گری و ضد انقلاب بودن، کرد.

پنج شاخص عمده انقلابی گری
رهبر انقلاب سپس در تبیین معیارهای اصلی انقلابی گری به 
تشریح پنج شاخص عمده پرداختند: »پایبندی به مبانی و ارزشهای 
اساسی انقلاب اسلامی«، »هدف گیری مستمر آرمانها و همت بلند 
برای رسیدن به آنها«، »پایبندی به استقلال همه جانبه کشور«، 
»حساسیت در برابر دشمن و تبعیت نکردن از او« و »تقوای دینی 
و سیاسی«. حضرت آیت الله خامنه ای در تبیین شاخص اولِ 
انقلابی گری یعنی »پایبندی به ارزشها و اصول مبنایی« افزودند: 

»اعتقاد به اسلام ناب در مقابل اسلام امریکایی«، اصلی ترین نکته 
این شاخص است. ایشان خاطرنشان کردند: اسلام امریکایی دو شاخه 
»اسلام متحجر« و »اسلام سکولار« دارد که استکبار از هر دو شاخه 
حمایت می کند. حضرت آیت الله خامنه ای، »اعتقاد عمیق به محور 
بودن مردم« را از دیگر مبانی انقلاب خواندند و تأکید کردند: در نظام 
اسلامی، »رأی و خواست و اهداف و منافع مردم« اصل است و اعتقاد 

واقعی به این حقایق، از ضروریات انقلابی گری است.
رهبر انقلاب، »پیشرفت، تحول و تکامل« را از دیگر ارزشهای 
اساسی انقلاب برشمردند و افزودند: فرد انقلابی به این ارزش نیز 

اعتقاد دارد و هر روز در پی تحول و بهتر شدن اوضاع است.
»حمایت از محرومان و اقشار ضعیف« و »حمایت از مظلومان 
جهان« ارزش دیگری بود که رهبر انقلاب در تبیین اولین شاخص 
انقلابی گری یعنی پایبندی به اصول و مبانی انقلاب به آن اشاره 
کردند. ایشان افزودند: اگر این پایبندی و به تعبیر قرآن »استقامت« 
وجود داشت، حرکت مسئولان و نظام در تندباد حوادث نیز، مستقیم 
و مستحکم خواهد بود، وگرنه به »عمل گرایی افراطی« دچار می 
شویم و با هر حادثه ای، مسیر و جهت حرکت عوض می شود. 

حضرت آیت الله خامنه ای سپس در تبیین شاخص دوم انقلابی 
گری یعنی »همت بلند برای پیشرفت و رسیدن به آرمانها« افزودند: 
در هیچ وضعی نباید از پیگیری اهداف بزرگ انقلاب و مردم منصرف 
شد یا به وضع موجود رضایت داد. ایشان، »تنبلی، محافظه کاری 
و ناامیدی« را نقطه مقابل این شاخص دانستند و تأکید کردند: راه 
پیشرفت، تمام نشدنی است و باید با انقلابی گری، مدام در این مسیر 

حرکت کرد.

 نباید فریب حیله های دشمنان
 بخصوص امریکا را بخوریم

شاخص سوم انقلابی گری، »پایبندی به استقلال« است که رهبر 
انقلاب در سخنان خود در اجتماع عظیم مردم در بیست و هفتمین 
سالگرد رحلت امام )ره( آن را در سه بعد سیاسی، فرهنگی و اقتصادی 

تبیین کردند.
ایشان افزودند: معنای حقیقی استقلال سیاسی این است که 
فریب شیوه های مختلف دشمن را نخوریم و در هر موقعیتی، مراقب 

استقلال داخلی، منطقه ای و جهانی باشیم.
حضرت آیت الله خامنه ای در اشاراتی به شیوه ها و حیله گری 
های دشمنان به خصوص امریکا، خاطرنشان کردند: آنها همیشه با 
تهدید جلو نمی آیند، گاه با لبخند و حتی تملق حرف می زنند، مثلًا 
نامه می نویسند که بیایید مشکلات جهانی را با مشارکت هم حل 
کنیم، در این مواقع انسان ممکن است دچار وسوسه شود که خوب 
است برویم با یک ابرقدرت در حل مسائل بین المللی همکاری کنیم، 
غافل از اینکه دشمن در باطن قضیه دنبال اهداف دیگری است. رهبر 
انقلاب افزودند: دعوت دشمن برای همکاری در حل مسائل جهانی، 
یعنی دعوت به کمک و ایفای نقش در »بازی و میدانی که او برای 

حل مسائل مورد نظرش ترسیم و تعیین کرده است«.

ایشان در ذکر یک مصداق، به قضیه سوریه اشاره کردند و افزودند: 
اینکه در مسئله سوریه و مسائل مشابه، حاضر نشدیم در ائتلاف به 
اصطلاح امریکایی شرکت کنیم، به این علت بود که می دانستیم 
آنها می خواهند از قدرت و نفوذ ما و دیگر کشورها در تحقق اهداف 
مورد نظرشان استفاده کنند. رهبر انقلاب در تذکری عمیق افزودند: 
اینجور کارها که در ظاهر منافاتی با استقلال ندارد، در عمل به 
معنای پر کردن جدول کاری دشمنان است و حقیقتاً ضد استقلال 
است. حضرت آیت الله خامنه ای در تبیین دومین شاخه از شاخص 
استقلال، بر اهمیت بی بدیل »استقلال فرهنگی« تأکید و خاطرنشان 
کردند: انقلابی گری یعنی »انتخاب سبک زندگی ایرانی اسلامی« 
و »پرهیز جدی از تقلید از غرب و بیگانگان«. ایشان در همین 
زمینه ابزارهای جدید در فضای مجازی را ابزارهایی برای »مهندسی 
اطلاعات« و »تسلط غرب بر فرهنگ ملتها« برشمردند و افزودند: این 
ابزارها البته می توانند مفید باشند اما باید سلطه دشمن را از آنها سلب 
و به گونه ای عمل کرد که فضای مجازی به وسیله ای برای نفوذ و 

سلطه فرهنگی دشمن تبدیل نشود.

استقلال اقتصادی یعنی هضم نشدن 
در هاضمه اقتصاد جامعه جهانی

»استقلال اقتصادی« به معنای هضم نشدن در هاضمه اقتصاد 
جامعه جهانی، نکته مهم دیگری بود که رهبر انقلاب در تبیین 
شاخص سوم انقلابی گری یعنی »پایبندی به استقلال همه جانبه 
کشور« بیان کردند. ایشان افزودند: امریکایی ها بعد از مذاکرات هسته 
ای گفتند: معامله هسته ای با ایران باید موجب ادغام اقتصاد ایران در 
جامعه جهانی بشود، معنای این حرف این است که ایران در »نقشه 
و نظامی که سرمایه داران عمدتا صهیونیسم برای تصرف منافع مالی 

جهان ترسیم کرده اند«، هضم و جذب شود.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: امریکاییها در 
تحریم، فلج کردن اقتصاد ایران را دنبال می کردند، اکنون نیز که 
مذاکرات به نتایجی منتهی شده، می خواهند اقتصاد ایران در هاضمه 

اقتصاد جهانی که سردمدار آن امریکاست، بلعیده شود.
حضرت آیت الله خامنه ای، اقتصاد مقاومتی را تنها راه تحقق 
استقلال اقتصادی اعلام کردند و افزودند: خوشبختانه دولت براساس 
گزارشی که داده است، در سال »اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل« 
اقداماتی را شروع کرده که اگر با همین قوت پیش برود، یقیناً مردم 
آثارش را می بینند. ایشان خاطرنشان کردند: در همه تصمیمات 
بزرگ و همه کارها از جمله قرارداد با کشورهای دیگر باید اقتصاد 
مقاومتی جداً مد نظر باشد. حضرت آیت الله خامنه ای با نقد کسانی 
که رونق اقتصادی را صرفاً در گرو سرمایه گذاری خارجی می دانند، 
گفتند: جذب سرمایه گذاری خارجی، خوب و لازم است اما مهمتر از 
آن، فعال کردن ظرفیت های درونی کشور است و نباید همه چیز را 
به جذب سرمایه گذاری های خارجی منوط کرد. ایشان با همین نگاه 
در خصوص فناوری های نو و پیشرفته نیز تذکر دادند: اگر کشورهای 
خارجی اینگونه فناوریها را بدهند، خوب است اما اگر هم ندهند، 

جوانانی که ایران عزیز را در نانو، هسته ای و برخی عرصه های دیگر 
به یکی از 10 کشور برتر جهان تبدیل کرده اند، در صورت برنامه 
ریزی صحیح، حتماً فناوریهای مورد نیاز کشور را تأمین خواهند کرد.

اعتماد به امریکا یک خطای بزرگ است
رهبر انقلاب سپس به تبیین شاخص چهارم انقلابی گری یعنی 

»حساسیت در مقابل دشمن« پرداختند.
ایشان تأکید کردند: همچون جبهه جنگ باید هر حرکت دشمن 
را رصد و تحلیل کرد، اهداف او را شناخت و با حساسیت لازم در 
مقابل زهر احتمالی فعالیتهای دشمن، پادزهر آماده کرد. حضرت 
آیت الله خامنه ای با انتقاد از کسانی که با چشم بستن بر دشمنی 
های آشکار و مکرر امریکا، سخن گفتن از دشمن را »توهم توطئه« 
می نامند، افزودند: انکار دشمنی های عمیق، مستمر و واضح امریکا 
با جمهوری اسلامی و ملت ایران، توطئه ای است برای کاهش 

حساسیتها در مقابل شیطان بزرگ.
رهبر انقلاب، خصومت امریکا با انقلاب را ذاتی خواندند و افزودند: 
نظام سلطه با جنگ افروزی، حمایت از تروریسم، سرکوب آزادی 
خواهان و ظلم و ستم بر مظلومان فلسطینی، طبیعت خود را آشکار 
می کنند و نظام اسلامی نمی تواند در مقابل این سرکوبها، ساکت و 
بی اعتنا بماند. رهبر انقلاب، کمک مستقیم امریکا به کشور مهاجم 
به مردم یمن را مشارکت در بمباران و کشتار مردم بیگناه برشمردند 
و تأکید کردند: براساس آموزه های اسلام، نمی شود در مقابل این 
جنایات ساکت بود. حضرت آیت الله خامنه ای در جمع بندی از این 
قسمت سخنانشان تأکید کردند: هر فرد و هر جریانی که برای اسلام 
و به نام اسلام کار می کند، اگر به امریکا اعتماد کند، دچار خطای 
بزرگ شده و سیلی آن را خواهد خورد. ایشان خاطرنشان کردند: در 
همین سالهای اخیر نیز برخی جریانهای اسلامی منطقه به اسم »عقل 
سیاسی« و »تاکتیک« با امریکاییها همکاری کردند، اما اکنون چوب 

اعتماد به شیطان بزرگ را می خورند.

 انگلیس دشمن واقعا خبیث ملت ایران است
حضرت آیت الله خامنه ای، انگلیسیها را از دیگر دشمنان واقعاً 
خبیثِ ملت ایران دانستند و افزودند: انگلیسیها هیچگاه از خباثت علیه 

ملت ایران دست بر نداشته اند.
دستگاه  که  هاست  دشمنی  همین  ادامه  در  افزودند:  ایشان 
تبلیغاتی دولت انگلیس در سالگرد امام بزرگ و مطهر،  با کمک 
امریکاییها و جعل سند، علیه امام راحل ملت ایران تبلیغات می کند. 
رهبر انقلاب، رژیم منحوس صهیونیستی را به موازات امریکا و انگلیس 
از دیگر دشمنان ملت ایران خواندند و تأکید کردند: باید در مقابل 
دشمنان حساس بود و در مقابل هر پیشنهاد آنها، از جمله نسخه های 
سیاسی و اقتصادی احتیاط کرد که اگر این حساسیت باشد، »عدم 

تبعیت« نیز به دنبال خواهد آمد که این همان »جهاد کبیر« است.

 تاکید بر رعایت تقوای دینی و سیاسی
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین در تبیین آخرین شاخص 
انقلابی گری یعنی »تقوای دینی و سیاسی« گفتند: تقوای دینی 
یعنی تلاش و مراقبت برای تحقق همه اهدافی که اسلام برای جامعه 

تعیین و مطالبه کرده است.
ایشان خاطرنشان کردند: در این زمینه نباید به محاسبه صرفاً 
عقلانی تکیه کرد، زیرا پیگیری این اهداف، تکلیف دینی است و 
هرکس اسلام را از حوزه های اجتماعی و سیاسی جدا کند، دین 

مبین خدا را نشناخته است.
رهبر انقلاب افزودند: اگر تقوای دینی حاصل شد، تقوای سیاسی 
و  »لغزشگاههای سیاسی  در  را  انسان  و  بود  نیز حاصل خواهد 

مسئولیتی« حفظ خواهد کرد.

توصیه های مهم به مردم انقلابی ایران
بخش پایانی سخنان رهبر انقلاب اسلامی در اجتماع پر شکوه 
مردم در تجدید بیعت با آرمانهای امام راحل، به چند توصیه مهم 
اختصاص داشت که نخستین آنها، »توجه به امام به عنوان یک الگوی 
کامل« بود. حضرت آیت الله خامنه ای در این زمینه گفتند: در نقشه 
راهی که امروز بیان و ترسیم شد، امام در همه شاخصها در بالاترین 
سطح قرار دارد و باید به عنوان یک الگوی کامل مورد توجه و اهتمام 
قرار گیرد. ایشان، تأمل و تعمق مستمر در صحیفه امام و وصیتنامه 
ایشان و انس گرفتن با گفتار و مواضع امام را، راهی برای الگو قرار دادن 
آن عزیز به عرش سفر کرده برشمردند و به همه به ویژه جوانان، این 

مسئله را توصیه کردند.

 تجربه مذاکرات هسته ای را نباید فراموش کرد
توصیه دوم رهبر انقلاب، »فراموش نکردن تجربه حاصل شده 
از مذاکرات هسته ای« بود. ایشان تأکید کردند: این تجربه به ما می 
آموزد که اگر در مقابل امریکا حتی تنازل کنیم، او هیچگاه از نقش 

مخربش دست بر نمی دارد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به مذاکرات با 1 + 5 و حتی 
مذاکرات جداگانه با امریکا در موضوع هسته ای افزودند: با تلاش 
برادران فعال ما، مذاکرات به نقاط مشترکی رسید اما امریکا تاکنون 
در »عمل به تعهدات خود«، بدقولی و بد عهدی کرده و دبّه درآورده 
است. ایشان افزودند: خیلی ها قبل از مذاکرات هسته ای نیز این رفتار 
امریکا را می دانستند و پیش بینی می کردند اما برخی نمی دانستند 
که حالا باید بدانند. رهبر انقلاب تأکید کردند: اگر بر فرض محال در 
هر زمینه ای از جمله حقوق بشر، موشکی، تروریسم، لبنان، فلسطین 
و هر قضیه دیگری با امریکا، بحث و مذاکره کنیم و از اصول و مواضع 
خود کوتاه هم بیاییم، او کوتاه نمی آید و بعد از لبخندها و تبسم ها و 

حرفها، در عمل اهداف خود را دنبال می کند.

 اتحاد ملت و دولت نباید در هیچ حالتی بر هم بخورد
توصیه سوم رهبر انقلاب، »اتحاد دولت و ملت« بود.

ایشان افزودند: هرکسی در مقاطع مختلف ممکن است از دولتی 
خوشش بیاید یا نیاید که البته ایرادی ندارد اما اتحاد ملت و دولت، 
نباید در هیچ حالتی بر هم بخورد. حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: 
البته انتقاد و مطالبه از دولت بی اشکال است و با وحدت منافاتی ندارد 
اما همانگونه که در زمان همه دولتها این توصیه را بیان کرده ام، باید 
مراقب بود نقار و کدورت به وجود نیاید و همه در مقابل تهدیدها و 
دشمنی ها، هم دوش و هم دل باشند. ایشان با تأکید بر »وحدت 
قوای سه گانه« افزودند: وحدت، منافاتی با عمل به وظایف قانونی قوا 
ندارد اما نباید با احساسات شخصی یا جناحی، همدلی و همراهی قوا 

را خدشه دار کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: باید از بیان حرفهایی 
که »دو جریانی«، »دو قطبی گری« و »تخاصم« بوجود می آورد 

خودداری کرد تا دشمن، همه ایران را یکپارچه ببیند.

 جبهه ای دیدن تقابل با امریکا
چهارمین توصیه رهبر انقلاب، »جبهه ای دیدن تقابل با امریکا« 
بود. ایشان خاطرنشان کردند: امریکا البته در مرکز این جبهه قرار دارد 
اما امتداد این جبهه به جاهای گوناگون و گاه حتی به داخل کشور 
کشیده می شود که باید مراقب فعالیتهای همه شاخه های پنهان و 

پیدای این جبهه بود.
»برجسته بودن و پررنگ ماندن خطوط فاصل با دشمنان«، 
پنجمین توصیه رهبر انقلاب اسلامی در مراسم بیست و هفتمین 

سالگرد ارتحال امام )ره( بود.
ایشان تأکید کردند: برخی جریانهای داخلی با غفلت از این 
ضرورت، خطوط مرزی را حفظ نکردند و فاصله گذاری ها، تضعیف و 
کم رنگ شد اما باید مراقب باشیم خطوط مرزی با دشمنان انقلاب و 

امام و ملت کم رنگ نشود.
و آخرین توصیه حضرت آیت الله خامنه ای به ملت و مسئولان 
این بود: به وعده نصرت خدا اعتماد کامل کنید و مطمئن باشید آینده 
به کوری چشم دشمنان از آن ملت و جوانان ایران است. پیش از 
سخنان رهبر انقلاب اسلامی، حجت الاسلام و المسلمین سید حسن 
خمینی تولیت آستان امام خمینی )ره( در سخنانی، انقلاب اسلامی 
را انقلابی الهی و مردمی خواند و گفت: برخورداری از هدایت الهی، 
عزت، مودت و مهربانی، وحدت، نصرت پروردگار و پشتوانه مردمی از 
ویژگی های بی نظیر حرکت عظیم و تاریخی امام خمینی است و این 
حرکت و مجاهدت بزرگ پس از ارتحال امام خمینی نیز با انتخاب 

جانشینی شایسته به بهترین شکل استمرار یافت.

رهبر معظم انقلاب در اجتماع عظیم قشرهای مختلف مردم در حرم مطهر امام خمینی )ره(،:

انقلابی گری تنها راه پیشرفت کشور است جمع اضداد در صحن مجلس؛

از صندلی همیشه خالی تا همسایه های رقیب
نخستین هفته مجلس دهم به تایید اعتبارنامه های نمایندگان و انتخابات هیات رئیسه 
موقت و دائم سپری شد؛ نمایندگان هم جایگاه خود در ساختمان سبزرنگ بهارستان را 
شناختند؛ اما نکته قابل توجه در ترکیبِ قرار گرفتن نمایندگان، استقرارِ طیف های مختلف 

سیاسی کنار یکدیگر است.

بر اساس ماده 4 آیین نامه داخلی مجلس، جایگاه نمایندگان، پس از ارائه اعتبارنامه آنها 
به حکم قرعه تعیین می  شود؛ قرعه  کشی هر سال تجدید می شود و نمایندگانی که در قرعه 

قبل در قسمت جلو مجلس بوده  اند در قسمت دوم مجلس استقرار خواهند یافت.
در دو ردیف اول رئیس جمهور، معاونان و مشاوران او، اعضای شورای نگهبان و هیأت 
وزیران و معاونان امور مجلس خواهند نشست. این افراد به هیچ وجه مجاز به نشستن در 

صندلی نمایندگان و یا تردد در محل استقرار نمایندگان نیستند.
در قرعه ی نخستین سال مجلس دهم، نمایندگان ترکیب جالب توجهی برای قرار 
گرفتن در جایگاه ها پیدا کرده اند؛ محل نشستن محمدرضا عارف،  یکی از شاخص ترین 
نمایندگان این دوره مجلس از همان روز افتتاحیه از سوی خبرنگاران و عکاسان حاضر 
در صحن رصد شد؛ او در میانه های سومین ردیف جایگاه نمایندگان قرار دارد. علیرضا 
محجوب، دیگر نماینده مردم تهران در ردیف پشت سر عارف و بهمنی، رئیس  بانک مرکزی 

دولت محمود احمدی نژاد، در ردیف جلوتر از عارف نشسته اند.
نمایندگان زن نیز دو ردیف ابتدایی جایگاه را به خود اختصاص داده اند و سالک، نماینده 
اصولگرای مردم اصفهان، در ردیف بعد از آنها می نشیند. تابش، نعمتی و محمدعلی وکیلی، 
 سه نماینده فراکسیون امید هم در کنار یکدیگر در ردیف ششم از دومین ستونِ جایگاه 
نمایندگان قرار دارند. الیاس حضرتی، نماینده دیگر لیست امید هم در همان ردیف، منتهی 
چند صندلی عقب تر مستقر است؛ جایی که گلدان های بزرگ راهروی مجلس،  بین او و این 

سه نماینده،  فاصله زیادی انداخته اند.
ردیف سوم از چهارمین ستونِ جایگاه نمایندگان هم وضعیت جالبی دارد؛ تاجگردون،  
نماینده اصلاح طلب و زاهدی و اسدالله عباسی،  وزرای محمود احمدی نژاد با فاصله ای در 
حد یکی دو صندلی در کنار هم قرار دارند؛ علی مطهری و علاءالدین بروجردی هم برای 

یک سال آینده در ردیف بالاتر از آن قرار خواهند گرفت.
یک صندلی همیشه خالی نیز در منتهی الیه سمتِ راستِ ردیف دوم قرار دارد که 
متعلق به علی لاریجانی، رئیس مجلس است. هر چند لاریجانی در روز افتتاحیه مجلس 
و روز دوم مجلس دهم، برای ساعتی در این جایگاه قرار گرفت اما با توجه به احتمالِ قویِ 
تجدید ریاست لاریجانی در سال های بعد، این صندلی به احتمال زیاد تا پایان مجلس دهم 

خالی خواهد ماند.
نادر قاضی پور، نماینده حاشیه ساز مجلس نهم که سخنانش درباره زنان جنجالی شد 
و اعتبارنامه اش برخلاف برخی انتظارها، بدون هیچ مشکلی تایید شد، در قرعه امسال، 
نخستین صندلی در ردیف اول، بعد از جایگاه زنان نماینده را دراختیار دارد. محسن علوی، 

فرزند وزیر اطلاعات هم چند صندلی جلوتر از قاضی پور می نشیند.
ترتیب نمایندگان دلواپس هم جالب توجه است؛ در حالی که کریمی قدوسی،  اولین 
صندلی ردیف اول را در اختیار دارد،  محمد دهقانی با فاصله ای زیاد در ردیف ششم است 
و نقوی حسینی در آن سوی مجلس، در یکی از آخرین صندلی ها مستقر است. در همین 

ردیف، کاظم جلالی، از فراکسیون امید هم قرار گرفته است.
علی نوبخت، برادر معاون رئیس جمهور و مسعود پزشکیان،  نایب رئیس مجلس هم 
آخرین ردیف از جایگاه نمایندگان را به خود اختصاص داده اند، جایی که درست در پایین 
جایگاه خبرنگاران و عکاسان است؛ حتی در روزهای گذشته،  عکاسان خبری از پزشکیان 
 خواستند پس از انتخاب شدن به عنوان نایب رئیس رو به دوربین های خبری ژست بگیرد.

به گزارش ایسنا، ترکیب پراکنده منتخبان گروه های سیاسی در جایگاه نمایندگان، 
می تواند در روزهای حساس و تصمیم گیری های سرنوشت ساز مجلس که نیاز به مشورت 
در طیف های سیاسی مختلف وجود دارد، باعث آشفتگی و ایجاد مشکل در مدیریت صحن 
 شود؛ هرچند علی لاریجانی بارها ثابت کرده که از عهده اداره مجلس برمی آید؛  اما حاصل 

این ترکیب، بی نظمی در صحن خواهد بود.

واکنش صریح رهبرانقلاب به شعارهای دلواپسانه در حرم امام

اتحاد ملت و دولت  را بر هم نزنید
مراسم بیست و هفتمین سالروز ارتحال امام خمینی )ره(  از ساعت  9 صبح  روز جمعه  
با تلاوت آیاتی از قرآن کریم و با حضور میهمانان خارجی و مسئولان کشوری و لشکری 

برگزار شد.
در این مراسم که مسئولان و مقامات ارشد نظام شرکت کرده بودند، در جایگاه ویژه، 
شخصیت هایی چون آیت الله هاشمی رفسنجانی رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله آملی لاریجانی، علی لاریجانی و حجت الاسلام حسن روحانی روسای سه قوه، آیت الله 
جنتی دبیر شورای نگهبان و رییس مجلس خبرگان، آیت الله هاشمی شاهرودی رییس شورای 
حل اختلاف قوا و آیت الله سیدحسن خمینی و حجج  الاسلام سیدعلی و سید یاسر خمینی 
یادگاران گرامی امام حضور داشتند. در ردیف های اول مقابل جایگاه نیز چهره هایی چون 
اسحاق جهانگیری، آیت الله امامی کاشانی فانی، حجت الاسلام علوی، محمدرضا عارف، محمود 
احمدی نژاد، علی اشراقی، حسین شریعتمداری، سردار جعفری، امیر صالحی، عبدالرضا 
رحمانی فضلی، غلامعل حداد عادل، محمد باقر قالیباف، سردار نقدی و ... حضور داشتند.آیت 
الله سید حسن خمینی اولین سخنران این مراسم بود. او طی سخنانی به بیان ویژگی های 
انقلاب اسلامی به رهبری امام خمینی پرداخت. گروهی در حین سخنرانی او اقدام به سر دادن 
شعارهایی کردند . این اقدام که در سال های گذشته نیز به نوعی تکرار شده است ، موجب 
تعجب حاضرین بخصوص کسانی شده است که به تریبون نزدیک تر نشسته اند. این افراد که 
اغلب از مسئولین کشوری و لشگری هستند در مواردی درگوشی حرف می زنند که گمان می 
رود واکنشی به سر و صدای ایجاد شده باشد .سخنرانی رهبر انقلاب نیز حوالی ساعت 10 صبح 
آغاز شد. ایشان در بیانات خود تعبیر »مؤمنِ متعبدِ انقلابی« را صفتی جامع برای امام راحل 
برشمردند و افزودند: امام بزرگوار، »مؤمن به خدا«، »مؤمن به مردم«، »مؤمن به هدف« و »مؤمن 
به راهی بود که او را به این هدف می رساند«.پرهبر انقلاب همچنین در واکنش به خبرسازی 
شبکه بی بی سی فارسی مبنی بر ارتباط امام راحل با آمریکا گفت: حالا هم به مناسبت سالگرد 
امام، دستگاه تبلیغاتی دولت انگلیس علیه امام به اصطلاح سند منتشر می کند؛ علیه امام 
پاکیزه و مطهر! سند را از کجا آوردند؟ از مدارک آمریکایی! آمریکایی که هواپیمای مسافربری 
را سرنگون می کند، از جعل سند ابایی دارد؟ دشمنی انگلیس ها این گونه است.ایشان همچنین 
در واکنش به شعارهای برخی حاضران در مرقد امام گفتند: این توصیه را توجه کنید؛ آن وقت 
ممکن است در بعضی از این شعارها تجدیدنظر کنید؛ اتحاد دولت و ملت را به هم نزنید. ممکن 
است شما از یک دولتی خوشت بیاید، از یک دولت دیگر خوشت نیاید، اشکالی هم ندارد؛ 
رقابت های انتخاباتی به جای خود، اختلاف نظرها به جای خود، حتی انتقاد هم به جای خود! اما 
دولت و ملت باید همه در کنار هم باشند.با پایان سخنرانی رهبر انقلاب، جمعیت حاضر در مرقد 
امام و مسئولان خود را برای اقامه نماز حاضر می کردند و بخشی از آنها نیز برای حضور در نماز 

جمعه تهران، راهی دانشگاه تهران شدند.
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خوشا كسى كه از نصیحت كننده اش 
كه او را ارشاد مى كند اطاعت نماید و از گمراهى 

كه وى را به هلاكت مى افكند دورى كند

یکشنبه - 16خردادماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4017

 شهرداری قم طبق سنوات گذشته با برنامه ریزی دقیق و 
بکارگیری کلیه امکانات و بسیج پرسنل خدماتی و نظارتی و 
اجرایی در ایام سالگرد ارتحال حضرت امام خمینی )ره( و قیام 
15 خرداد توانست خدمات همه جانبه و مناسبی به زائرانی که از 

اقصی نقاط ایران به قم آمده بودند ارائه دهد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم عنوان کرد:
برنامه ریزی شهری مناسب برای ایام ۱۴ و ۱۵ خرداد

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: برنامه ریزی شهری 
مناسبی برای ایام 14 و 15 خرداد توسط شهرداری قم صورت 

گرفته بود تا پذیرای زائران در این ایام باشیم.
 ولی الله بیاتی با اشاره به اقدامات شهرداری قم در 14 و 15 
خرداد اظهار کرد: سازمان اتوبوسرانی حدود 300 دستگاه اتوبوس 
را آماده کرده بود تا زائران را به مرقد امام خمینی )ره( اعزام کند و 

تعدادی ون و اتوبوس برای انتقال از پارکینگ ها تعیین شده بود.
وی خاطرنشان کرد: سرویس بهداشتی، امکانات اولیه در 
زمینه نظافت شهر و نصب بنرهایی در خصوص رحلت امام 
خمینی )ره( و قیام 15 خرداد صورت گرفته است که این اقدام 
شهرداری قابل تقدیر بود. رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره 
به برگزاری مراسم ویژه روز 15 خرداد گفت: شهرداری آمادگی و 
تمهیدات لازم را ایجاد کرده و آب آشامیدنی به همین منظور تهیه 
شده و امکانات دیگر برای رفاه بیشتر فراهم شده. وی خاطرنشان 
کرد: شهرداری قم به صورت برنامه ریزی شده برای برنامه های ایام 
14 و 15 خرداد ورود پیدا کرده و پارکینگ و خدمات را فراهم 
کرد و در زمینه مدیریت و نیازمندی های شهری اقدامات مناسبی 
انجام شده بود. بیاتی عنوان کرد: شهرداری قم در مناسبت های 
مختلف توانمندی های خود را نشان می دهد وکارهای خوبی 

امسال انجام شده است. 

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم:
بهره مندی ۶۴ هزار مسافر از خدمات ارائه شده در 

پارکسوار شمالی
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم نیز 
از بهره مندی 64 هزار مسافر از خدمات ارائه شده در پارکسوار 
شمالی خبر داد. ابوالفضل مستقیمی با اشاره به خدمات ارائه شده 
در پارکسوار شمالی قم در ایام 14 و 15 خرداد اظهار کرد: در این 
ایام 1600 دستگاه اتوبوس وارد پارکسوار شمالی شدند و 64 هزار 

نفر از مسافران از امکانات مهیا شده بهره مند شدند.
وی آمار سال گذشته را مورد توجه قرار داد و گفت: سال 
گذشته ایام 14 و 15 خرداد با نیمه شعبان مقارن شده بود و ٢ 
هزار و 86 دستگاه اتوبوس به این پارکسوار وارد شدند و البته طول 

ایام تعطیل نیز سه روز بود.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم همچنین 
به خدمات ارائه شده اشاره کرد و گفت: در این پارکسوار بازارچه 
رستوران، غذای سرد و گرم، آب شیرین و معدنی، نمازخانه، 50 

چشمه سرویس بهداشتی و... برای استفاده زائران مهیا شد.

وی از تشکیل غرفه فرهنگی با همکاری معاونت تبلیغ حوزه 
علمیه خبر داد و گفت: یکی از مبلغان در این غرفه فرهنگی اقدام 
به پاسخگویی به سئوالات شرعی پرداخت. مستقیمی همچنین 
از توزیع 6 هزار بسته فرهنگی خبر داد و گفت: این بسته های 
فرهنگی شامل  کتاب با موضوع مهدویت، وضیت نامه امام 
خمینی )ره(، پوسترهای عکس حضرت امام و... بود. وی با اشاره 
به فعالیت شبانه روزی همکاران در پارکسوار شمالی خاطرنشان 
کرد: همچنین با تلاش ستاد گمشدگان 15 نفر از افرادی که از 

کاروان های خود جدا شده بودند به کاروان ها ملحق شدند.

مدیرکل حوزه شهردار قم مطرح کرد:
حضور مستمر مدیران شهرداری در ستادهای خدماتی 

ایام ارتحال امام )ره(
مدیرکل حوزه شهردار قم نیز گفت: حضور شبانه روزی مدیران 

شهرداری در ستادهای خدماتی ایام رحلت امام مایه فراهم شدن 
زمینه ارائه خدمات و اجرای برنامه ها با کیفیت مطلوب تر شد.

سید جواد صحرایی در حاشیه بازدید از ستاد خدمات رسانی 
به زائرین ارتحال حضرت امام خمینی )ره( در پارکسوار شمالی 
گفت: یکی از نکات مثبت ستادهای خدماتی ویژه سالروز ارتحال 
امام خمینی، حضور مدیران شهرداری در آنها بود که بنده طی 

بازدید خود از این امر بسیار خرسند شدم.
مدیرکل حوزه شهردار قم تاکید کرد: حضور شبانه روزی 

مدیران شهرداری در ستادهای خدماتی نیمه شعبان و ایام رحلت 
امام مایه فراهم شدن بهتر بستر ارائه خدمات و اجرای برنامه ها با 

کیفیت مطلوب می شود که این امر بسیار جای تشکر دارد.
این  در  بیشتر خدمات شهرداری  اینکه  بیان  با  صحرایی 
روزها در پارکینگ ها ارائه می شوند ابراز کرد: با توجه به اینکه 
مسافران در این روزها توقف طولانی در شهر قم ندارند و پس از 
استراحتی کوتاه از شهر بیرون می روند، خدمات شهرداری بیشتر 
در پارکینگ ها ارائه می شوند. وی ادامه داد: علاوه بر خدمات 
پارکینگ ها، خدماتی نیز در حوزه حمل و نقل به مسافران ارائه 

می شود تا بتوانند به آسانی سفر خود را برنامه ریزی کنند.
مدیرکل حوزه شهردار قم افزود: بیشتر مسافرانی که عازم مرقد 
امام بودند یا از آن مکان برمی گردند به زیارت حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه سلام الله علیها و مسجد جمکران می روند به 
همین دلیل تهمیدات لازم در محدوده این دو مرکز زیارتی فراهم 
شده  است. صحرایی با اشاره به ارائه خدمات فرهنگی به مسافران 
اظهار کرد: شهر قم دارای چهره ای مذهبی است به همین دلیل 
شهرداری قم ارائه خدمات فرهنگی را جزء وظایف اصلی خود 

می داند و در همین راستا هماهنگی هایی با دفتر تبلیغات حوزه 
علمیه انجام شده تا بتوانیم غرفه ای مناسب برای پاسخ گویی به 
پرسش های دینی و توزیع بسته های فرهنگی ایجاد کنیم و این 

امر با استقبال خوب مسافران رو به رو شد.
وی با تاکید بر اینکه برای سال های آینده برنامه های جامع 
فرهنگی در نظر گرفته شده  است تصریح کرد: در سال آینده بنا 
داریم خدمات فرهنگی بیشتری به مسافرانی که در مناسبت هایی 
همچون نوروز و نیمه شعبان به قم سفر می کنند ارائه دهیم و 

این امر در سند چشم انداز شهر قم مورد تاکید قرار گرفته است.
مدیرکل حوزه شهردار قم از برنامه شهرداری برای برطرف 
کردن مشکلات خدمات رسانی خبر داد و گفت: طی بازدیدهای 
مدیران شهرداری از ستادهای خدمات رسانی همه مشکلات و 
نواقص صورت برداری و مستند سازی میشود و برنامه آسیب 

شناسی آنها برای سال آینده تنظیم می شود.

وی با اشاره به فعالیت پرسنل شهرداری در روزهای تعطیل 
ابراز کرد: مدیران و نیروهای شهرداری در روزهایی که همه 

ارگان ها تعطیل هستند به فعالیت می پردازند.
صحرایی تاکید کرد: نیروهای شهرداری درحالی که مدت 
زیادی از نیمه شعبان نگذشته بود، همه ستادهای خدماتی را 
مجددا فعال کردند و با حضور مستمر خود برای ارائه خدمات 
به بهترین شکل تلاش کردند. وی افزود: تلاش های خستگی 
ناپذیرپرسنل شهرداری در ایام نیمه شعبان مانع از فعالیت آنها در 

سالروز ارتحال امام نشد و این امر جای تقدیر فراوان دارد.

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری:
ارایه خدمات به زائران توسط دو هزار نفر از پرسنل 

شهرداری قم
مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری 
قم نیز با اشاره به فعالیت ٢ هزار نفر از پرسنل شهرداری در زمینه 
ارائه خدمات شهری به زائران گفت: در پارکسوارها و پارکینگ ها، 
هسته مرکزی شهر، مسجد مقدس جمکران و... پیش بینی های 

لازم صورت گرفته بود. 
سید محسن میرهادی اظهار کرد: برنامه ریزی هایی لازم برای 
ایام ارتحال امام و 15 خرداد از روزهای قبل انجام شد و تمام 
همکاران در سطح شهر در زمینه ارائه خدمات شهری به صورت 

ویژه آماده بودند.
وی با اشاره به فعالیت ٢ هزار نفر از پرسنل شهرداری در 
زمینه ارائه خدمات شهری به زائران اظهار کرد: در پارکسوارها و 
پارکینگ ها، هسته مرکزی شهر، مسجد مقدس جمکران و... پیش 

بینی های لازم صورت گرفته بود. مدیرکل نظارت و هماهنگی امور 
خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به اینکه  اتوبوس های لازم 
برای اعزام زائران از قم به مرقد مطهر امام پیش بینی شده بود 
گفت: شهروندان برای شرکت در مراسم سالگرد ارتحال امام به 

تهران اعزام شدند.
وی با بیان اینکه با اتمام مراسم در مرقد مطهر امام راحل شاهد 
حضور زائران به وسیله اتوبوس در شهر قم و پارکسوار شمالی 
هستیم بیان کرد: زائران از محل پارکسوار به وسیله اتوبوس های 
درون شهری به حرم مطهر حضرت معصومه )س( عزیمت کردند 

که پیش بینی های لازم صورت گرفته بود.
میرهادی با اشاره به اینکه در خصوص مباحث ترافیکی دو 
پارکسوار شمالی و امیرکبیر از روزهای قبل آماده سازی شده 
است، افزود: ستادهای خدماتی مناطق هفت، یك، سه و پنج فعال 

بوده و دیگر مناطق وظیفه پشتیبانی را بر عهده دارند.

وی به صدور مجوز ایستگاه های صلواتی اشاره کرد و یادآور 
شد: در ورودی پارکسوارها نسبت به توزیع نقشه و پلاستیك 
زباله اقدام می شود و همکاران ما تا پایان تعطیلات به حال آماده 
باش هستند. مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری 
شهرداری قم به برگزاری راهپیمایی یوم الله 15 خرداد اشاره کرد و 
گفت: مسیر راهپیمایی آماده سازی شده است و در این خصوص 

نیز تمهیدات لازم اندیشیده شده است.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی

استقرار خودروهای آتش نشانی 
درمسیرهای تردد و تجمع زائران

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
قم با اشاره به حضور گسترده زائران در شهر قم پس از شرکت 
در مراسم ارتحال امام خمینی، در شهر قم گفت: خودروهای 
آتش نشانی در نقاط مختلف شهر و مسیرهای تردد و تجمع 
زائران مستقر بودند تا امداد رسانی لازم را داشته باشند. عباس 
جعفری گفت: در سالروز ارتحال امام خمینی حجم زیادی از 
مسافران وارد شهر قم می شوند و همه سازمان های شهرداری از 
جمله آتش نشانی موظف بودند که بهترین خدمات خود را به 
مسافران ارئه دهند. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری قم افزود: همه تمهیدات ایمنی برای ایام رحلت، 
از روز 13 خرداد فراهم شده اند و نیروها و خودروهای آتش نشانی 
در ورودی های شهر، پارك سوار شمالی، هسته مرکزی شهر و 
جمکران مستقر شدند. جعفری از اعزام خودروهای آتش نشانی 
به همراه کاروان های اعزام شده از قم به مرقد مطهر خبر داد 
و گفت: دو دستگاه خودروی آتش نشانی به همراه اتوبوس هایی 
که از قم به مراسم تجدید پیمان اعزام شدند تا در صورت بروز 
هرگونه حادثه به سرعت اقدامات لازم را انجام دهند. مدیرعامل 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم تصریح کرد: 

هفت دستگاه خودرو و سه دستگاه موتور آتش نشانی در نقاط 
مختلف شهر مستقر بودندد. جعفری با بیان اینکه بحمدالله در این 
دو روز حادثه ای رخ نداده است گفت: طی دو روزی که مسافران از 

شهرهای گوناگون به قم آمده اند حادثه ای رخ نداده است.

جانشین پلیس راهور شهرستان قم خبرداد:
برخورد با تخلفات رانندگی در پارك سوار شمالی

جانشین پلیس راهور شهرستان قم گفت: با توجه به حضور 
تعداد زیادی اتوبوس و خودروی شخصی در پارك سوار شمالی 
برای حفظ نظم آن منطقه با هرگونه تخلف رانندگی برخورد 
نمودیم. سرگرد حمید عرب لاریمی در حاشیه بازدید از ستاد 
خدمات رسانی پارك سوار شمالی ضمن تسلیت سالروز ارتحال امام 
خمینی و گرامیداشت ایام 15 خرداد گفت: همه عوامل ستاد 
اجرایی پلیس راهور در سطح شهر به ویژه معابر ورودی، بستر 
روخانه و بلوار زائر مستقر هستند و به روان سازی ترافیك پرداختند.

جانشین پلیس راهور شهرستان قم با اشاره به استقرار نیروهای 
پلیس راهور در ورودی شهرها ابراز کرد: از ورود اتوبوس های بین 

شهری به دورن معابر شهر جلوگیری شد و رانندگان وسایل نقلیه 
بین شهری به پارك سوار شمالی هدایت شدند.

عرب لاریمی ادامه داد: با توجه به جلسات مکرری که با سازمان 
اتوبوس رانی برگزار کردیم تصمیم بر آن شد که اتوبوس هایی از 

حرم به پارك سوار شمالی و برعکس به سرویس دهی شوند.
جانشین پلیس راهور شهرستان قم خاطرنشان کرد: حضور 
پرسنل ما در تقاطع ها و میادین سطح شهر برای روان سازی 
ترافیك امری ضروری بود به همین دلیل در این ایام نیروهایمان را 

در این بخش ها مستقر نمودیم.
وی با اشاره به برخورد با تخلفات ابراز کرد: در چنین روزهایی 
به دلیل شلوغی فراوان و ورود تعداد زیادی خودرو، تخلفات کوچك 
نیز می توانند منجر به پدید آمدن گره های ترافیکی شوند به همین 
دلیل با هرگونه تخلفی به ویژه در پارك سوار شمالی برخود لازم 

را انجام دادیم.

نامحــرمانه

اخبـــار

اختلال در سخنرانی سید حسن خمینی
گفته می شود: عده ای با ایجاد همهمه و سر و صدا در سخنرانی روز جمعه سیدحسن خمینی در 
مرقد مطهر امام خمینی )ره( اختلال ایجاد کردند. بر اساس تصاویری که از شبکه خبر سیمای جمهوری 
اسلامی دریافت می شود، عده ای که در اطراف مرقد بنیانگذار انقلاب اسلامی و رو به تریبون مستقر شده 
اند، علاوه بر ایجاد سر و صدا اقدام به تکان دادن چفیه هایی در هوا می کنند که باعث ایجاد بی نظمی و 
هیاهو شده است. به گزارش ایرنا، این اقدام که در سال های گذشته نیز به نوعی تکرار شده است، موجب 
تعجب حاضرین بخصوص کسانی شده است که به تریبون نزدیک تر نشسته اند. این افراد که اغلب از 
مسئولین کشوری و لشگری هستند در مواردی درگوشی حرف می زنند که گمان می رود واکنشی به 
سر و صدای ایجاد شده باشد. سر و صدای این افراد در پایان سخنرانی سید حسن خمینی کمتر شنیده 

می شد.

 وقتی وزیر فنلاندی دیده نشد! 
گفته می شود: جابری انصاری سخنگوی وزارت خارجه کشورمان در مطلبی با عنوان »یک حرف از 
هزاران؛ وقتی وزیر فنلاندی دیده نشد« به ارائه نکاتی در مورد خبر منتشر شده در برخی از رسانه ها با تیتر 
»وقتی وزیر خارجه همتای فنلاندی خود را نشناخت« پرداخت. متن این مطلب به شرح زیر است: اتفاقی 
که در جریان سفر دکتر ظریف به چهار کشور اروپائی در فنلاند روی داد و در برخی رسانه ها به اشتباه 
بعنوان »وقتی وزیر خارجه همتای فنلاندی خود را نشناخت« منعکس شد به هیچ وجه نتیجه نشناختن 
نبود، نتیجه ندیدن بود. چون دکتر ظریف همان روز صبح به مدت دو ساعت در هلسینکی فروم در کنار 
وزیر فنلاندی که ریاست جلسه را بعهده داشت نشسته و سخنرانی کرده بود و سپس با فاصله یک ملاقات 
نیم ساعته با رئیس جمهور سابق فنلاند دوباره در محل واخ )وزارت امور خارجه( با وزیر قرار ملاقات داشت 
و طبیعی است که در چنین شرائطی فرض نشناختن همتا محلی از اعراب نداشته باشد. واقعیت این بود 
که همراهان وزیر فنلاندی که بعد در میز مذاکره حاضر شدند همگی در اتاقی در روبروی مسیر حرکت 
دکتر ظریف ایستاده بودند و ایشان چون از دور یک فرد از آن جمع را با عصائی مشابه عصای وزیر دیدند 
بی توجه به افراد دیگری که در مسیر حرکت ایستاده بودند به سمت آن اتاق حرکت کردند و با صدای 
وزیر فنلاندی متوجه خطای ناخواسته خود شده و به سمت ایشان بازگشتند. فقط همین، نه یک کلمه 

کم نه یک کلمه زیاد.

سه شنبه به احتمال قوی اول ماه رمضان است
گفته می شود: عضو ستاد استهلال دفتر مقام معظم رهبری اعلام کرد: پیش بینی کارشناسان این 
است که ماه رمضان یکشنبه دیده نمی شود و از این رو طبق تقویم احتمال خیلی زیاد روز سه شنبه اول 
ماه خواهد بود. حجت الاسلام والمسلمین موحدنژاد افزود: در بیست و نهم هر ماه قمری استهلال انجام 
می شود و یکشنبه نیز استهلال انجام می شود. اگر ماه دیده شود دوشنبه اول ماه است؛ در غیر این صورت 
سه شنبه اول ماه رمضان محسوب می شود. وی ادامه داد: پیش بینی کارشناسان رویت ماه این است که 
یکشنبه ماه دیده نمی شود چرا که هلال نزدیک به حد رویت است اما کامل نیست در عین حال استهلال 
طبق روال انجام می شود. عضو ستاد استهلال دفتر مقام معظم رهبری ادامه داد: 150 گروه در نقاط 
مختلف کشور استهلال ماه را انجام می دهند. اگر خلاف آنچه در تقویم آمده است نشانه ای یا نتیجه ا ی به 
دست آید آن را به مرکز و دفتر رهبری اعلام خواهند کرد. اگر برخلاف  آنچه در تقویم است چیزی مشاهده 
نشود، سه شنبه اول ماه است و احتمال قوی تر همان سه شنبه است. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
در صورت مشاهده ماه چه زمانی از روز نتیجه اعلام می شود، گفت: به طور معمول انجام رویت در طول 

روز انجام شده و در پایان شب احتمالاً نتیجه اعلام می شود.

واکنش مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام )ره( به عملیات روانی بی بی سی
گفته می شود: قائم  مقام مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی )ره( ادعای بی بی سی را مبنی بر 
تلاش حضرت امام خمینی )ره( برای برقراری رابطه با دولت وقت آمریکا، فاقد وجاهت قانونی و سندیت 
دانست. حمید انصاری با اشاره به پخش گزارشی در بی بی سی فارسی با موضوع پیام محرمانه آیت الله 
خمینی به دولت کندی رئیس جمهوری دمکرات آمریکا چه بود؟ اظهار داشت:  هنوز بدخواهان و دشمنان 
انقلاب و کسانی که مخالف رفتن رژیم پهلوی از ایران بودند، به فکر انتقام از انقلاب و بنیانگذار کبیر انقلاب 
هستند و چون پس از گذشت 37 سال از عمر انقلاب هنوز هم نگران محبوبیت حضرت امام خمینی )ره( 
هستند، ساختن چنین مستند بی اساس دور از انتظار نیست. انصاری در یک گفت و گو پخش این مستند 
را غرض  ورزی انگلیسی ها در آستانه سالگرد رحلت امام دانست و خاطرنشان کرد:  اینکه در شب سالگرد 
رحلت امام آنها دست به این کار می زنند نشان از عصبانیت آنان است که چطور یک ملت بعد از گذشت 
چندین سال هنوز هم خود را پیرو مکتب آن عزیز سفرکرده می دانند. ادعای آنها کاملًا بی اساس و شتابزده 

است و هیچ سند واقعی برای ادعای خود نخواهند داشت.

چک کردن گوشی همسر، جرم است؟
گفته می شود: برخی زنان و مردان عادت به کنترل و بازرسی تلفن همراه همسران خود دارند. این 
کار از نظر حقوقی چه وضعیتی دارد و آیا می توان بابت آن شکایت کرد؟»میزان« در پاسخ به این سوال 
نوشت: »نوعا این دست اقدامات زن و شوهر نسبت به یکدیگر در راستای حساسیت ها و علایق طرفین 
نسبت به یکدیگر و زندگی شان است؛ لذا نباید به جای درک کردن طرف مقابل و تلاش در اعتمادسازی به 
دنبال چنین راه هایی بود.به هرحال این مورد ظاهرا با هیچ یک از عنوان های مجرمانه قابل انطباق نیست 
و قانونگذار در قانون مدنی صرفا زوجین را مکلف به حسن معاشرت با یکدیگر کرده است که این امر با 
تفسیری موسع از قانون می تواند از مصادیق تکلیف به حسن معاشرت تلقی شود؛ هر چند ضمانت اجرای 

قانونی برای آن مقرر نشده است.«

استقراض ۱۵ میلیارد دلاری عربستان سعودی
گفته می شود: عربستان سعودی به زودی در بزرگترین استقراض ملی در خاورمیانه 15 میلیارد دلار 
اوراق قرضه منتشر خواهد کرد. گروهی از بانک های بین المللی از جمله گلدمن ساکس، جی پی مورگان 
و اچ اس بی سی برای جذب سرمایه گذاران خارجی به حراج اوراق قرضه سعودی توسط دولت عربستان 
استخدام شده اند. فروش اوراق قرضه از جانب کشورهای حوزه خلیج فارس در ماه های اخیر شدتی 
بی سابقه گرفته است. قطر و امارات عربی متحده در هفته های اخیر به ترتیب 9 و 5 میلیارد دلار اوراق 

قرضه فروختند که با استقبال شایان سرمایه گذاران خارجی روبه رو شد.

تاج زاده آزاد شد
گفته می شود: وکیل مدافع مصطفی تاج زاده از آزادی موکلش در جمعه شب گذشته خبر داد. 
هوشنگ پوربابایی در گفت و گو با ایسنا بابیان این مطلب گفت: همانگونه که سابقا هم گفته شده بود که 
اقای تاجزاده 15 خرداد ازاد می شود، وی دیشب پس از اتمام دوران محکومیتش از زندان آزاد شد. وی 
افزود: موکلم اکنون در منزل به سر می برد. مصطفی تاج زاده از ٢3 خرداد سال 88 در زندان بوده است.

آیت الله دری نجف آبادی در جمع راهپیمایان یوم الله 15 خرداد قم تاکید کرد:

 پرهیز از ایجاد فضای دوقطبی در جامعه
عضو خبرگان رهبری با تاکید بر اینکه باید از دو قطبی شدن جامعه پرهیز شود، گفت: رهبر معظم 
انقلاب نیز در سخنان روز جمعه خودشان نسبت به این مسئله هشدار دادند؛ ایجاد تفرقه و دو قطبی شدن 

جامعه خواست دشمنان است.
آیت الله قربانعلی دری نجف آبادی ظهر دیروز در جمع راهپیمایان یوم الله 15 خرداد در حرم حضرت 
معصومه )س( اظهار کرد: 15 خرداد نقطه عطفی در تاریخ ایران،  اسلام، منطقه و جهان است و سرفصل 
جدید در تاریخ تشیع و حوزه های علمیه به ویژه حوزه علمیه قم به شمار می رود. وی با بیان اینکه 15 
خرداد سرفصل جدیدی در تاریخ سیاسی منطقه خاورمیانه است، گفت: این قیام سرآغاز یک تحول و 
تجدید حیات است و این قیام به نیروهای متدین و حزب اللهی هویت جدیدی داد. عضو خبرگان رهبری 
با بیان اینکه این نظام امروز به قدرت و بالندگی رسیده و مردم پشتیبان ولایت فقیه هستند تصریح کرد: 
باید در برابر نعمت ها شاکر باشیم و یکی از ارزنده ترین نعمت ها انقلاب اسلامی است. وی با اشاره به اینکه 
محوریت نظام با ولی فقیه عادل است، گفت: خدا را شاکریم که پس از ارتحال امام خمینی )ره(، خبرگان 
رهبری شایسته ترین فرد را برای رهبری نظام اسلامی برگزیدند و ٢7 سال است که از این انتخاب بسیار 
حساس و ارزشمند می گذرد و هر روز شاهد آثار و ثمرات بیشتر ولایت فقیه و شخص رهبر معظم انقلاب 
اسلامی هستیم و امیدواریم که خداوند بر طول عمر با برکت مقام معظم رهبری بیفزاید. دری نجف آبادی با 
تاکید بر اینکه باید از دو قطبی شدن جامعه پرهیز شود، افزود: رهبری نیز در سخنان روز گذشته خودشان 
نسبت به این مسئله هشدار دادند؛ ایجاد تفرقه و دو قطبی شدن جامعه خواست دشمنان است. وی با اشاره 
به اینکه امروز در میدان مبارزه با آمریکا، اسرائیل، داعش و سعودی هستیم، گفت: امروز در همه جبهه ها 
در حال مبارزه با ما هستند و باید نسبت به خطر دشمن هوشیار باشیم و نباید ذره ای غفلت کنیم. عضو 
خبرگان رهبری افزود: رمز موفقیت ما ولایت فقیه، وحدت کلمه و جهاد با کفر است و همه باید از منویات 

رهبری در مسیر حفظ نظام تبعیت کنیم.

با حضور مردم انقلابی؛

راهپیمایی یوم الله 15 خرداد در قم برگزار شد
همزمان با سالروز قیام خونین 15 خرداد سال 4٢ مردم همیشه در صحنه و انقلابی قم با برگزاری 

راهپیمایی، یاد و خاطره این روز را گرامی داشتند.

به پایه این گزارش، مردم شهیدپرور و انقلابی قم قبل از ظهر شنبه همزمان با سالروز قیام خونین 15 
خرداد 134٢ با تجمع در بیت قدیمی امام خمینی )ره( راهپیمایی حماسی خود را آغاز و از میدان روح 
الله به سمت حرم حضرت معصومه )س( با سر دادن شعارهای انقلابی حرکت کردند و یاد و خاطره رهبر 
کبیر انقلاب و شهدای انقلاب اسلامی و 15 خرداد را گرامی داشتند. شرکت کنندگان در این راهپیمایی 
که با حضور اقشار مختلف مردم، مسئولان استان، نیروهای مسلح و سپاه پاسداران و پیشکسوتان نهضت 
امام خمینی )ره( برگزار شد، با شعارهای »مرگ بر آمریکا«، »مرگ بر اسرائیل« و »مرگ بر انگلیس« انزجار 
خود را از استکبار جهانی اعلام کردند. مردم انقلابی قم همچنین در طول مسیر با سر دادن شعارهایی چون 
»لبیک یا خامنه ای؛ لبیک یا حسین است« ضمن تجدید میثاق با آرمان های انقلاب اسلامی و امام راحل، 

طبعیت قاطع خود از منویات مقام معظم رهبری را اعلام کردند.

بابسیج کلیه امکانات رقم خورد

 خدمات رسانی همه جانبه شهرداری قم در ایام سالگرد ارتحال امام )ره(


